
محسن رنانی*

آقای پزشکیان از قدم اول شفاف باشید
من با خودم پیمان بسته ام که وارد دولت نشوم. اما نیز 
پیمان بسته ام که، دست کم تا زمانی که در پزشکیان 
صداقت هست و به توسعه خواهی او امیدی هست، 
دولت را رها نکنم؛ یعنی مثل رگ گردن به دولت نزدیک  
باشم. بنابراین تصمیم گرفتم فعلا موقتاً پُست شریف 
»موی دماغ دولت« را برای خودم انتخاب کنم و منتظر 
حکم رئیس جمهور نمانم و از همین روز اول، کارم را 
شروع کنم. امیدوارم رئیس جمهور منتخب هم به دل 
نگیرد و باور داشته باشد که تلاش های کنشگران از روی خیرخواهی و برای کمک به او 

در مسیر شفافیت و کارآمدی و سلامت قوه مجریه است.
ما کنشگرانی که در این انتخابات به میدان آمدیم، چون نگران ایرانیم و چون سرنوشت 
ایران به عملکرد و آبروی آقای پزشکیان هم پیوند خورده است، نگران آبروی ایشان هم 
هستیم. ما اکنون در معرض پرسش ایرانیانی هستیم که علی رغم میل خود، به ما 

اعتماد کردند و به میدان آمدند.
دیروز دکتر محمد فاضلی از نگرانی اش درباره »مجاهدین شنبه« گفت که نگرانی 
کاملا به جایی است. اما بیش از آن، من نگران »مجاهدان جمعه« هستم. یعنی آنان 
که واقعاً در جریانات دو هفته ای انتخابات برای پزشکیان از وقت و پول و انرژی و اعتبار و 
خواب و خوراک خود گذشتند. آنان که برای ستادها مکان و دفتر دادند؛ نیرو برای تبلیغ 
آوردند؛ پول چاپ بنر و پوستر دادند؛ غذا و پذیرایی و خودروی ستادهای ایشان تامین 
کردند؛ برای تبلیغ به استان ها سفر کردند یا در تمام سفرها و سخنرانی ها او را همراهی 

کردند؛ برایش ایده تولید کردند و حتی متن سخنرانی نوشتند و به او مشاوره دادند.
شنیده ام که برخی علاقه مندانش، گروهی و خانوادگی و حتی طایفه ای به تهران یا 
مراکز استان ها رفتند تا کمک کنند. دستمریزاد که اگر پزشکیان موفق شود و خدمتی 
به کشور کند،  اینان نیز در آن شریکند و وجدانشان آسوده است که وظیفه  خود را 
برای اعتلای کشور به موقع انجام داده اند. این »مجاهدان جمعه«  البته در پیمانشان 
صادق بوده اند چرا که حتی با وجود احتمال عدم موفقیت دکتر پزشکیان، باز به 
خاطر اعتقادشان به باورها و برنامه های ایشان، همه توان و اعتبارشان را وارد میدان 
کرده اند. بنابراین همین صداقت در میهن دوستی آنان حکم می کند که مراقبت کنند 
که هیچ فشاری و تحمیلی به رئیس جمهور منتخب وارد نشود تا او بر اساس مصالح 
کشور و قول هایی که به مردم داده است، نیروهای دولت خود را گزینش و چینش 
کند. یعنی پرسش این است: این »مجاهدان جمعه« که برای موفقیت پزشکیان، 
پول و آبرو و هنر و دانش و خلاقیت و عشق خود را گذاشتند، آیا گذشتند؟ به گمان 
من »مجاهدین شنبه« را پزشکیان باید از خود دور کند و »مجاهدان جمعه« خود باید 
فضای اطراف پزشکیان را خالی کنند تا در صدقشان تشکیک نشود. شنیده ام دکتر 
پزشکیان برای پرهیز از تبارگماری و جلوگیری از چانه زنی و سهم خواهی، کمیته ای را 
مأمور کرده است تا معیارهای انتخاب اعضای دولت )وزرا و معاونان( را استخراج کند و 
سپس کمیته های تخصصی انتخاب وزیر به صورت جداگانه برای هر وزارتخانه تشکل 
شود. کار بسیار درستی است به شرط آن که تا آخر شفاف پیش برود. درخواستم این 
است که آن کمیته، هم مراحل فعالیت خود و پیشرفت کار را اطلاع رسانی کند و هم 
شیوه نامه و معیارهای انتخاب اعضای کابینه را به اطلاع عموم برساند و راهی نیز برای 
اظهار نظر کارشناسان دستگاه ها و صاحب نظران مستقل درباره آن معیارها معین 
کند. حتی شاید بهتر باشد سازوکاری برای نظردهی عموم مردم هم در مورد شیوه نامه 
انتخاب و هم در مورد نامزدهای پیشنهادی وزارتخانه ها در نظر بگیرند. تقریبا پیشاپیش 
روشن است که در خیلی از حوزه ها به ویژه حوزه های صنعتی و اقتصادی، بدون حل 
مساله  تحریم ها و بدون گشایش روابط با خارج تحول ویژه ای نمی توان ایجاد کرد. باز 
روشن است که در برخی حوزه ها بدون خواست، حمایت و همکاری همه اجزای نظام 
سیاسی، تحولی چهره نمی بندد؛ مثل حذف رانت ها و عقب راندن نهادهای نظامی و 
دینی از انحصارگری در برخی حوزه های اقتصادی و مجبور کردن آنها به دادن مالیات. 
پس چرا دکتر پزشکیان مسئولیت شکست احتمالی همه ارکان دولتش را بر عهده 
بگیرد؟ اگر او انتخاب مقامات ارشد دولتش را از انحصار خویش و نزدیکان خویش خارج 
کند و به یک سازوکار شفاف غیرشخصی بسپارد، هم امروز از فشارها و سهم خواهی ها 
آزاد می شود و هم فردا همه مسئولیت شکست های احتمالی به پای او نوشته نخواهد 
شد. پزشکیان اگر نیامده است که رانتی ببرد و رانتی بدهد، باید مواضع توزیع رانت را 
شفاف کند و انتخاب وزرا یکی موقعیت های توزیع رانت است. ما فرصت خطا نداریم. 
هر اصلاحی در این ساختار از شفافیت شروع می شود. اگر دولت چهاردهم فقط همین 

یک قلم وظیفه را به خوبی انجام دهد تقریباً ماموریتش تمام است.

صفحه 2

ریزگردها مهمان ناخوانده روزهای گرم؛

قمدرمحاصرههلالیازبیابانها
صفحه 4

بیانیه جامعه مدرسین به مناسبت ماه محرم ؛

توصیههای۴گانه
بهمبلغانو

عزادارانحسینی

معاون شرکت توزیع نیروی برق استان قم اعلام کرد :

ثبترکوردبیسابقه
مصرفبرقدراستانقم

صفحه 8

صفحه 1

معاون شهردار قم تاکید کرد:

ضرورت تأمین 
زیرساخت شهرک های 

صنوف و خودرویی

تولیت حرم مطهر بانوی کرامت مطرح کرد:

 افراط و تفریط در انجام 
مأموریت ها ممنوع
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پیامدهای منفی بیکاری برای فرزندان؛

ایامتابستانبهفکراوقات
فراغتفرزندانتانباشید!

معاون شهردار قم خبرداد:
پیشرفت77درصدی

تقاطعفردوسی-صدوقی

یکی از اولویت های بزرگ و مهم والدین؛ ایام 
فراغت و شروع تعطیلات تابستانی فرزندانشان 
است اینکه چه کار کنند تعطیلات فرزندانشان 
به  اگر  به بهترین شکل سپری شود. شما هم 
دنبال پیدا کردن راهی برای بهتر سپری شدن 
همراه  ما  با  هستید  کودکانتان  فراغت  اوقات 
باشید. روزهای آخر امتحانات مدرسه که می شود 
را  این  نگرانی  مادران  به خصوص  والدین عزیز 
دارند که ایام تعطیلات فرزندانشان چه کنند بهتر 
تقویتی  کلاس های  در  را  خود  فرزندان  است؟ 
و درسی ثبت نام کنند بهتر است یا کلاس های 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم در خصوص 
پروژه تقاطع محور فردوسی و بلوار صدوقی گفت: 
این پروژه تاکنون ۷۷ درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته و عملیات اجرایی آن با قوت ادامه دارد. 
عباس حلوایی زاده در گفت وگویی در خصوص 
پروژه تقاطع غیرهمسطح محور فردوسی و بلوار 
صدوقی اظهار کرد: این پروژه تاکنون ۷۷ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته و قرارداد آن بین سازمان 
توسعه و عمران و شهرداری قم منعقد شده است.  
وی افزود: پس از انحراف ترافیکی خیابان آیت 
الله صدوقی، در حال تکمیل سازه نگهبان قالب 

صفحه 4

صفحه 8

حمله منان رئیسی نماینده قم به شورای نگهبان: 

نتیجه انتخابات نتیجه اشتباه 
در چینش سیاسی نامزد هاست!

صفحه 4 عکس : جلال پیری پور

هوای قم امسال بیش از 30 روز ناسالم 
بوده است                         اعتبارات 

پاسخگوی مقابله با بیابان زایی نیست

رهبرمعظم انقلاب در دیدار با اعضای هیأت دولت سیزدهم:
شهیدرئیسی،الگویمدیریتیبرایدولتهاومسئولاناست

مخبر به دیدار رئیس جمهور منتخب رفت؛
ارائهگزارشمسائلاجراییوجاریکشوربهپزشکیان

شهردار قم:

ساماندهی مشاغل شهری در اولویت است 
شهردار قم گفت: در حیطه فعالیت ها و وظایف مدیریت شهری، ساماندهی مشاغل 

موضوعی خاص و ویژه است که ارتقای کیفیت زندگی شهری را به همراه دارد.
و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  شورای  جلسه  در  سقائیان نژاد  سیدمرتضی  دکتر 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم اظهار کرد: ساماندهی مشاغل مزاحم یکی از 

مسائل مهم مدیریت شهری است که در شهر قم موضوعیت دارد.  
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر که شهرک خودرویی و شهرک صنوف به عنوان 
زیرساخت های مشاغل ناسازگار شهری ایجاد شده اند، باید به ساماندهی مشاغل توجه 
ویژه نشان داد.  شهردار قم با اشاره به وجود گاراژهای خودرویی بسیار قدیمی در هسته 
مرکزی شهر، افزود: در چنین مکان های حساسی وجود آلودگی های بصری و محیطی و 
ترافیک ناشی از این گونه کاربری ها نیاز به ساماندهی دارد که این موضوع از مأموریت های 
اساسی سازمان میادین میوه و تره بار است.  سقائیان نژاد ادامه داد: در حوزه تنظیم بازار 
شهرداری قم نیاز به گسترش زیرساخت های خود دارد، چراکه این حوزه ازنظر ایجاد 
رضایتمندی در شهروندان بسیار خاص و ویژه است.  وی تأکید کرد: تجربه کلان شهرهای 
دیگر نشان می دهد که شهرداری ها با ورود در حوزه تنظیم بازار و توزیع کالا، می توانند 

موفق عمل کنند.  
شهردار قم گفت: شهر قم نیاز به حدود ۱۰ مرکز تنظیم بازار در مناطق هشت گانه دارد 

که با توزیع بی واسطه کالاهای اساسی به معیشت شهروندان کمک کند.
 

معاون شرکت توزیع نیروی برق استان قم اعلام کرد :

ثبت رکورد بی سابقه مصرف برق
 در استان قم 

معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق استان قم اعلام کرد: با توجه 
به افزایش شدید دما در روز شنبه، شاهد رکورد جدید مصرف برق در استان قم به میزان 

۹۶۷ مگاوات بودیم.
مهندس سید محمد ارجمندزاده افزود: رشد مصرف برق در استان قم نسبت به حداکثر 
پیک مصرف تابستان سال ۱۴۰۲ که در مرداد ماه اتفاق افتاده است و با احتساب اجرای 
تمامی برنامه های مدیریت بار صنایع، کشاورزی، اداری و ... به میزان ۳ درصد افزایش 

یافته است.
مهندس ارجمندزاده با توجه به افزایش چشمگیر مصرف برق، از هم   استانی  های 
گرامی خواست تا با مدیریت صحیح مصرف برق، به همکاران خدوم شرکت توزیع نیروی 

برق استان قم یاری رسانند تا از خاموشی برق در بخش های مختلف جلوگیری شود.
وی توصیه کرد: چنانچه از کولر گازی استفاده می کنید، دمای آن را بر روی دمای ۲۴ تا 
۲۶ درجه سانتی گراد تنظیم نمایید و حتی الامکان در منازل نوساز از کولر آبی کم مصرف 
و با دور کند استفاده شود، همچنین از روشنایی طبیعی در طول روز بهره برداری کنید و 

نسبت به سرویس کولرهای آبی و نصب سایبان اقدام نمایید.
معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق استان قم خاطرنشان کرد: 
تمامی ادارات استان باید از ژنراتور استفاده کرده و زمان ورود و خروج به اداره که ساعت 
۶ الی ۱۳ می باشد را رعایت نمایند، همچنین، ادارات باید با کاهش ۳۰ درصدی در روز 
تا ساعت ۱۳ و بعد از ساعت ۱۳ نیز نسبت به کاهش ۶۰ درصدی در مصرف برق اقدام 

کنند.

توسط 11 سامانه صورت می گیرد؛

آغاز اعمال و ثبت تخلفات رانندگی
 در پردیسان

با تکمیل نصب و تست ۱۱ سامانه ثبت تخلفات رانندگی در محورهای پرتردد پردیسان، 
اعمال و ثبت تخلفات توسط این سامانه آغاز شد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری، در راستای افزایش ضریب ایمنی محورهای پرتردد 
پردیسان، ۱۱ سامانه ثبت تخلفات رانندگی به صورت امکان محاسبه سرعت لحظه ای و 
متوسط و آغاز به کار کرد. این سامانه ها امکان طبقه بندی و آماربرداری انواع وسایل نقلیه 
را دارد و گام مهمی برای هوشمند سازی تردد و ثبت تخلفات خواهد بود.  با نصب چند 
برابری سامانه های ثبت تخلفات سرعت در محورهای مختلف شهر قم، خوشبختانه شاهد 
کاهش تخلفات و تصادفات در محورهای حادثه ساز ازجمله غدیر، خداکرم و بروجردی 
هستیم. گفتنی است هزینه نصب و راه اندازی این ۱۱ سامانه ۱۰۰ میلیارد ریال بوده و در 

بلوارهای امام صادق)ع(، امامت، امام علی)ع( و شهروند نصب شده است.  
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سخنی با رئیس جمهور منتخب
در زمان پیروزی شاید مالوف نباشد که جز تبریک 
مسعود  دکتر  به  پیروزی  تبریک  ضمن  ولی  بگویند 
پزشکیان، می خواهم به عنوان یک ایرانی دهه شصتی 
حرف هایی را خطاب به ایشان یادآوری کنم تا مانند 
در  کوتاهی  زمان های  و  روحانی  آقای  پایانی  دوسال 
دولت آقای خاتمی منجر به تکرار تجربه های تلخ نشود:
1.سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی و جامعه 

دوقطبی
آقای دکتر! بهتر از من می دانید که وضعیت اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی در 
کشور به سطح پایینی رسیده، وضعیت دوقطبی در کشور )طبق گزارش مرکز پژوهش 
ها( شدید است و نیاز به بازسازی دارد و اولین راه آن صداقت و تعامل است. لطفا مطابق 
صحبت هایتان وعده ای ندهید که نمی توانید انجام دهید و از دوقطبی سازی در 

جامعه در هر مساله ای بپرهیزید.
2.دوری از تنش و حاشیه

ایران عزیز برای توسعه بیش از هر چیزی نیاز به آرامش دارد؛ خصوصا که الان مجلس 
نیز در جناح رقیب شما بازی می کند لطفا وارد دعواهای بی مورد نشوید. برای توسعه 

هم افزایی و تعامل یک ضرورت است.
3. مشاوره پیشکسوتان، اجرای جوانان

برای تعیین نفرات اول دولت خود اندکی از پیرمردها و پیشکسوتان فاصله بگیرید. 
گرچه محترم و کاربلدند ولی جوانان و ما دهه شصتی ها دیگر از این چهره های تکراری 
خسته شده ایم. استدعا داریم این مسیر را تغییر دهید. پیشکسوتان مشاور باشند و 
جوانان را وارد عرصه اجرا کنید. هرکار و فعالیتی خون تازه می خواهد تا امید به دهه 

هفتاد و هشتادی ها هم تزریق شود. سوتی های بزرگان ستاد در تبلیغات هم کم نبود.
4.ایجادحکمرانی جدید منابع انسانی در کشور

آقای دکتر وضعیت حکمرانی منابع انسانی در کشور براساس اطلاعاتی که خودتان 
بهتر از من دارید در حد فاجعه است: سیستم اسفبار بروکراسی اداری، مهاجرت، 
کاهش جمعیت، سطح حقوق ودستمزدها، فساد، پایین بودن بهره وری، گزینش ها 
و انتصابات نادرست و... برای اصلاح نیاز به برنامه بهبود دارد . لطفا توجه کنید تا باز 
پشیمان نشویم. طبق گفته هایتان تخصص را محور قرار دهید )حتی از رقیب تان اگر 
شایسته است( حتی برای برخی سمت ها اگر می توانید آگهی عمومی منتشر کنید و 

با تشکیل کانون های ارزیابی خطای انتصابات را کاهش دهید.
۵.بازسازی برند ایران برمبنای توسعه گرایی

برند ایران برای توسعه نیازمند بازسازی است و برای این موضوع باید برای ارتباطات 
جهانی و بهره گیری از مشاورین خبره و استفاده از رسانه های نوین برنامه جدی داشته 

باشید.
۶.اقتصاد و زندگی معمولی برای ایران

شاید مهمترین اولویت مردم معمولی در کشور، معیشت و سطح تورم باشد. استدعا 
داریم با راهبری آقای طیب نیا هر چه سریعتر نسبت به کنترل تورم اقدام کنید و با 
هماهنگی تیم سیاست خارجی اقتصاد مبتنی بربازار و بازارهای جهانی را پیگیری کنید 

تا موتور رشد اقتصادی روشن شود.
صنعت و تولید را با ورود تکنولوژی های جدید، بهبود زیرساخت ها و توسعه فرهنگ و 

مدیریت بهره وری، بازآفرینی کنید. حال تولید خوب نیست.
۷.آموزش، بهداشت

در کشورهای توسعه یافته دو بخش آموزش و بهداشت خصوصی نمی شوند مگر به 
حسب نیاز و محدود؛ لطفا داستان خصوصی سازی فاجعه بار در این دو بخش را که 

برای کشور بحران زا شده است هرچه زودتر کنترل کنید.
۸. فرهنگ و رسانه و فضای مجازی

اولا فضای انتقاد رسانه ای و شفافیت در رسانه را به شدت دنبال کنید. شفافیت ابزار 
توسعه است. ظرفیت فرهنگی را با بهره گیری از نسل جوان وخلاق برای اهداف توسعه 
ای و رشد اقتصادی شکوفا نمایید. فضای مجازی را با یک حکمرانی درست توسعه 
دهید و از محدودسازی به سبک پرایدیسم در این فضا دوری کنید. فرهنگ، دنیایی 

از مسائل و تنوع دارد.
۹.آزادی های مدنی و توسعه سیاسی

جایگاه تسهیم سه گانه دولت، بخش خصوصی و نهادهای مدنی را برای توسعه 
سیاسی کشور اصلاح کنید. سازمان های مردم نهاد و نهادهای مدنی را که بسیار 
ضعیف شده اند گسترش دهید و توانایی بخش خصوصی و دولتی را متوازن کنید. 

بدون توازن این ۳گانه توسعه کاریکاتوری بیش نیست. 
10. قهرکرده ها و ناراضی ها

عملکرد شما می تواند ۵۰درصد از مردمی را که به هردلیلی قهر کرده اند، برگرداند؛ 
پس حواستان باشد نظر آنها محترم است و حق دارند. باید اعتمادشان جلب و خیالشان 

راحت شود.
11. علوم انسانی و پژوهش

توسعه از علوم انسانی ایجاد می شود؛ به فارغ التحصیلان، اساتید و افراد صاحب 
مهارت در حوزه علوم انسانی توجه ویژه ای داشته باشید. برای توسعه بازسازی قدرت 
آنان ضروری است. همچنین به پژوهشگاه ها و پژوهشکده ها و اصل پژوهش صادقانه و 

بیطرفانه تا می توانید توجه کنید و  در گزارش های آن ها را لاپوشانی نکنید.
12.زنان و دختران

زنان و دختران این سرزمین به ویژه نسل های جدید نگرانند و نیازمند توجه جدی 
به مسایل شان. توسعه حضور موثر زنان در جامعه و خانواده امری انکارناپذیر  است؛ 

حواستان باشد مثل گذشته که دیگران ندیدند قدرت آنان را نادیده نگیرید.
این ها نکاتی کوتاه بود از میان ۱۰۰چالش آینده ایران که شما در بهبود یا بدتر کردن 

آن موثر هستید. امیدوارم که بتوانید با ایجاد وحدت ملی موفق باشید.
 

دادستان کل کشور:

انتخابات ریاست جمهوری
 در امنیت و سلامت برگزار شد

دادستان کل کشور با بیان اینکه در فرآیند انتخابات تخلفات و جرایم مخل جریان 
انتخابات مشاهده نشد، گفت: انتخابات ریاست جمهوری در امنیت و سلامت برگزار شد.

حجت الاسلام والمسلمین محمد موحدی آزاد در جلسه شورای معاونین اظهار کرد: 
به فضل الهی و تلاش شبانه روزی نیرو های امنیتی، انتظامی، نظامی، مجریان و 
ناظران، انتخابات در امنیت و سلامت کامل برگزار شد و بار دیگر ملت ایران در سایه 
رهبری خردمندانه مقام معظم رهبری، مدل نظام مردم سالاری دینی را به رخ جهانیان 
کشید. دادستان کل کشور گفت: نظام اسلامی ضمن تحمل مصیبت سنگین از 
دست دادن رئیس جمهور محبوب خود، در مهلت قانونی توانست انتخابات با شکوهی 
را شکل دهد و دو مرحله آن را با مشارکت آگاهانه و ستودنی مردم به اتمام برساند. وی 
افزود: انتخابات ۸ و ۱۵ تیرماه، نکات افتخارآمیز و برجسته بسیاری دارد که باید بعدا به 
آن پرداخت. از جمله حضور ایرانیان متعهد و وطن دوست در اقصی نقاط دنیا بود که 
با وجود مزاحمت های معدود افراد شرور و وطن فروش و منافقین، با صرف ساعت ها 
وقت، غیرتمندانه در پای صندوق های رای حضور یافتند و در این حماسه ملی شرکت 
کردند. رئیس ستاد پیشگیری از تخلفات و جرایم انتخاباتی کشور ادامه داد: بحمدالله 
انتخابات مشاهده نشد. در امر  انتخابات تخلفات و جرایم مخل جریان  در فرآیند 
پیشگیری موفق بودیم و موارد اندکی هم منجر به تشکیل پرونده قضایی شده که سریعا 

رسیدگی خواهد شد.

مخبر به دیدار رئیس جمهور منتخب رفت؛

ارائه گزارش مسائل اجرایی و جاری 
کشوربه پزشکیان

 سرپرست ریاست جمهوری با حضور در دفتر مسعود پزشکیان با رئیس جمهور 
منتخب دیدار و گزارشی از آخرین وضعیت مسائل اجرایی و امور جاری کشور به وی 

ارائه کرد.
محمد مخبر صبح روز یکشنبه با حضور در دفتر رئیس جمهور منتخب، ضمن دیدار با 
وی گزارشی از آخرین وضعیت مسائل اجرایی و امور جاری کشور به وی ارائه کرد. مخبر در 
این دیدار صمیمی پزشکیان را در جریان آخرین وضعیت امور جاری کشور در زمینه های 
سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی قرار داد. رئیس جمهور منتخب نیز در این دیدار 
با گرامیداشت یاد شهید آیت الله رئیسی، از زحمات و تلاش های اعضای دولت در مدت 
سپری شده از شهادت رئیس جمهور و به خصوص اقدامات سرپرست ریاست جمهوری برای 

اداره امور و برگزاری بدون حاشیه انتخابات ریاست جمهوری در مدتی کوتاه قدردانی کرد.

اخبار

محمود واعظی : 

پیام رهبر انقلاب مانیفست همکاری 
دولت با جناح های مختلف است

عضو حزب اعتدال و توسعه پیام رهبر انقلاب به رئیس جمهور منتخب را مکمل 
حماسه ۱۵ تیر مردم توصیف کرد و گفت: این پیام می تواند مانیفست همکاری 
دولت با مردم و مسئولین و جناح های مختلف باشد و همه باید به آن وفادار و ملتزم 

باشیم و به دولت کمک کنیم.
محمود واعظی روز یکشنبه در گفت وگویی با موضوع انتخابات گفت: انتخابات 
ریاست جمهوری در مقایسه با سه انتخابات قبل در سال های ۹۸ و ۱۴۰۰ و 

۱۴۰۲ رقابتی تر و پرشورتر بود.
عضو حزب اعتدال و توسعه تأکید کرد: خوشبختانه در ۱۵ تیر مشارکت بالا بود 
و انتخابات بسیار سالم برگزار شد. یعنی همان ۴ اصلی که مقام معظم رهبری 
همواره بر آن تأکید دارند که انتخابات ایران باید رقابتی، سالم، با مشارکت بالا، در 

امنیت باشد، در انتخابات روز گذشته رعایت شد.
وی با بیان اینکه با توجه به ناراحتی هایی که از مسائل معیشتی و اقتصادی و 
مسائل مختلف وجود داشت به نظر می رسید برخی از مردم قهر کرده و تصمیم 
نداشتند در انتخابات شرکت کنند یا تصور می کردند شرکت شان در انتخابات تأثیر 
ندارد، تصریح کرد: با وجود این، این سد شکسته شد و دیروز یک روز مهم برای 

جمهوری اسلامی بود و مردم با حضور گسترده خود حماسه جدیدی آفریدند.
واعظی پیام رهبری به رئیس جمهور منتخب را مکمل حماسه ۱۵ تیر مردم 
توصیف، و عنوان کرد: کشور ما امروز با مشکلات مختلفی در ارتباط با تحریم 
و مسائل داخلی و خارجی مواجه است و نیاز داریم همتی مشابه آن چه دیروز 
مردم رقم زدند بین مسئولین، دست اندرکاران، سیاسیون و مردم ایجاد شود و همه 

دست به دست هم دهند و این مسائل را حل کنند.
کمک کردن به دولت درواقع کمک کردن به مردم است 

عضو حزب اعتدال و توسعه نکته مهم پیام رهبری را تبدیل رقابت های انتخاباتی 
به رفاقت عملی ارزیابی کرد و ابراز داشت: بالاخره در عرصه انتخابات به دلیل 
رقابت هایی که وجود دارد بعضا ممکن است در مواردی اخلاق کمرنگ شود، مثل 
اینکه در مناظره ها برخی مطالبی رد و بدل شد که با فرهنگ اسلامی ما سازگاری 
ندارد، اما مهم این بود و اصل پیام رهبری این بود که هرچه بود تمام شده و الان 
زمان آن است که رقابت به رفاقت تبدیل شود و این هم نه در ظاهر، بلکه در 
عمل. لذا این پیام بسیار مهم و تعیین کننده است. وی ابراز امیدواری کرد دولت 
چهاردهم با حمایت دلسوزان همراه شود و آنهایی که برنامه و نظر دارند و دلشان 

در گرو پیشرفت و توسعه ایران است، همه به دولت کمک کنند.
این سیاستمدار اعتدالی افزود: این دولت همانگونه که آقای پزشکیان بارها 
گفته  بدون مردم نمی تواند کار به این بزرگی را انجام دهد و لذا حتما نیازمند آن 
است که مردم به دولت کمک کنند. واعظی تأکید کرد: پیام رهبر انقلاب می تواند 
مانیفست همکاری دولت با مردم و مسئولین و جناح های مختلف باشد و همه 
باید به آن وفادار و ملتزم باشیم و به دولت کمک کنیم. وی در پایان با بیان این که 
کمک کردن به دولت درواقع کمک کردن به مردم است، اظهار داشت: آنچه دولت 
انجام می دهد برای این است که مردم در رفاه باشند و مشکلات آنها برطرف شود 
و سفره های مردم گسترش پیدا کند، روابط مان با کشورهای همسایه و دنیا بهتر 
شود و دشمنی ها کاهش پیدا کند. امیدواریم با کمک به دولت همه شاهد بهتر 

شدن وضعیت کشور و برداشته شدن تحریم ها باشیم.
 

علی شمخانی:

انتخابات اخیر نمادی پرافتخار و پندآموز 
در تاریخ کشورمان است

مشاور سیاسی مقام معظم رهبری در پیامی نوشت: چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری به عنوان نمادی پرافتخار و پندآموز در تاریخ کشورمان به ثبت 

رسید.
دریابان علی شمخانی در پیام تبریکی به مسعود پزشکیان انتخاب وی را به 
عنوان نهمین رئیس جمهوری اسلامی ایران به مردم کشورمان تبریک گفت 
و افزود: به فضل الهی و با حضور آگاهانه مردم شریف و موقعیت شناس ایران 
اسلامی چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری به عنوان نمادی پرافتخار و 

پندآموز در تاریخ کشورمان به ثبت رسید.
وی افزود: در این انتخابات بار دیگر ثابت شد که گفتمان مردم سالاری دینی 
مبتنی بر آموزه ارزشمند و تاریخی معمار کبیر انقلاب اسلامی حضرت امام 
خمینی )ره( که فرمود "میزان رأی ملت است" سیاست تغییرناپذیری است که از 

دل شعار استقلال، آزادی جمهوری اسلامی سر برآورده است.
مشاور سیاسی مقام معظم رهبری عنوان کرد: بی تردید رمز اصلی پیروزی 
انقلاب و موفقیت های سترگ جمهوری اسلامی ایران در طول حیات طیبه و 
تاریخ ساز خود تکیه بر اراده و خواست مردم بوده و اگر چنین نبود هرگز این نظام 
مردمی موفق به در هم شکستن توطئه های دشمن و غلبه بر بحران های و کسب 

پیروزی های گوناگون نمی شد.
 در ادامه این پیام آمده است: اینک که جنابعالی با رأی اکثریت هموطنانمان در 
ایران و سراسر جهان در انتخاباتی کاملًا رقابتی به عنوان نهمین رئیس جمهوری 
اسلامی ایران برگزیده شده اید ضمن تبریک اعتماد ارزنده آحاد مردم نجیب و 
قدرشناس ایران بزرگ به جنابعالی، توفیقات روزافزون شما در مسیر خدمت 
صادقانه و مؤثر به ملت شریف ایران و تلاش همه جانبه برای رفع مشکلات آنان با 

استفاده از همه ظرفیت ها و توانمندی های کشور را آرزومندم.
به ملک و ملت و  ایثارگران، خدمتگذاران صدیق  نام همه  و  یاد  افزود:   وی 
شهیدان جاوید از برادران همرزمم شهیدان باکری تا رئیس جمهور شهید آیت الله 
سید ابراهیم رئیسی را گرامی می داریم و از پیشگاه خداوند رحمان و رحیم آمرزش 

روح آن عزیزان را مسئلت می کنیم.

دبیرکل جبهه پیشرفت، رفاه وعدالت :
امروز روز رفاقت، همدلی و همکاری است

دبیرکل جبهه پیشرفت، رفاه وعدالت به رئیس جمهور منتخب تبریک گفت و 
نوشت: امروز روز رفاقت، همدلی و همکاری است.

سیدشهاب الدین صدر، دبیرکل جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت با صدور پیامی 
ضمن تبریک به رئیس جمهور منتخب نوشت: با پایان رقابت های انتخاباتی، 
امروز روز رفاقت، همدلی و همکاری برای تحول سازنده و پیشرفت کشور است. 
تا مردم عزیزمان شاهد رفع مشکلات معیشتی و اقتصادی و برخورداری از رفاه 

و آسایش باشند.
استاد ارجمند، جناب آقای دکتر مسعود پزشکیان رئیس جمهور منتخب ملت 

ایران سلام علیکم
انتخاب شایسته جنابعالی در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 

توسط مردم عزیز کشورمان را تبریک می گویم.
حضور گسترده آحاد ملت در دو مرحله رأی گیری و حسن اعتماد گسترده به 
شما مایه افتخار و سربلندگی کشور بویژه دانشگاهیان فرهیخته و جامعه خدوم 

پزشکی گردید.
سابق درخشان در جبهه های جنگ تحمیلی، مدیریت های کلان دانشگاه 
علوم پزشکی، وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی و مجلس شورای اسلامی 
و صداقت، شجاعت و دفاع از منافع ملی در هر شرایطی برای آحاد ملت آگاه و 
بصیر اطمینان بخش و امید آفرین برای مسئولیت خطیر ریاست جمهوری و قوه 

مجریه گردید.
یقیناً تاکید جدی بر اجرای قانون و اجرای سیاست های کلان ابلاغی مقام 
معظم رهبری و برنامه هفتم توسعه و دفاع از حقوق مردم و مبارزه با فقر، فساد 
و تبعیض و تلاش برای اعتلای نظام اسلامی توسط حضرتعالی ملت را بیش از 

پیش نسبت به تداوم راه انقلاب، امام و رهبری امیدوارتر و مصمم تر نمود.
با پایان رقابت های انتخاباتی امروز روز رفاقت، همدلی و همکاری برای تحول 
سازنده و پیشرفت کشور است. تا مردم عزیزمان شاهد رفع مشکلات معیشتی و 

اقتصادی و برخورداری از رفاه و آسایش باشند.

حرکت«  و  امید  و  »کار  دولت  را  سیزدهم  دولت  اسلامی،  انقلاب  معظم  رهبر 
برشمردند و گفتند: شهید رئیسی واقعاً امیدوار و به حق، به آینده خوش بین بود و 

تصمیم قاطع داشت که به اهداف ترسیم شده برسد.
حضرت آیت الله خامنه ای صبح روزیکشنبه  در دیدار  »محمد مخبر« سرپرست 
ریاست جمهوری و اعضای هیأت دولت سیزدهم، تلاش بی وقفه برای حل مشکلات 
توده های مردم )نه خواص و ویژه خواران(، اعتقاد عمیق به توانایی های داخلی، 
صراحت در اعلام مواضع دینی و انقلابی، خستگی ناپذیری، مأیوس نشدن، رعایت 
تعامل و عزت مندی در سیاست خارجی، اهتمام به اجرای طرح های بزرگ، تواضع و 
بردباری و معنویت و ذکر و توسل را از ویژگی های برجسته فردی و کاری شهید رئیسی 
خواندند و تأکید کردند: رئیسی عزیز به عنوان یک الگو نشان داد می توان به عنوان 
رئیس جمهور یک کشور از مجموعه این خصوصیات فکری، قلبی و عملی برخوردار 

بود و آن را در عمل دنبال کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار که آخرین دیدار اعضای دولت سیزدهم بود، 
دولت سیزدهم را دولت »کار و امید و حرکت« برشمردند و گفتند: شهید رئیسی واقعاً 
امیدوار و به حق، به آینده خوش بین بود و تصمیم قاطع داشت که به اهداف ترسیم 

شده برسد.
ایشان در تبیین ویژگی های برجسته آقای رئیسی، مردمی بودن او را خصوصیتی 
بسیار مهم و الگویی حقیقی برای همه مسئولان خواندند و گفتند: رئیسی عزیز به 
مردم احترام می گذاشت و با حضور در میان مردم، حقایق و نیازها را لمس می کرد و 
حل مشکلات و تامین نیازهای توده های مردم را محور برنامه ها و اقدامات خود قرار 

می داد.
 دولت آقای رئیسی، دولت کار و امید و حرکت بود

رهبر انقلاب ویژگی »با مردم بودن« را خواست اسلام از مقامات و مسئولان خواندند 
و با استناد به فرمان امیرمومنان)ع( به مالک اشتر افزودند: حضرت امیر)ع( به مالک 
تاکید می کند محبوبترین کارها در چشم تو باید کاری باشد که رضایت و خشنودی 
توده های مردم را جلب کند؛ چرا که در همه عرصه ها از جمله مقابله با دشمنی و ایجاد 
وحدت، همین توده های مردم یار تو هستند نه خواص و ویژه خوارانی که توقعشان 
بالاست و فقط برای منافع خود کار می کنند و به همین علت با آن ها وحدتی در جامعه 
ایجاد نمی شود. حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: همین حقایق و ویژگی ها را از 
توده های مردم در دفاع مقدس و دیگر عرصه ها دیده ایم و شهید رئیسی همین خط و 

روش امیرمومنان)ع( را دنبال می کرد که این نیز باید برای همه الگو باشد.
ایشان اعتقاد عمیق به توانایی های داخلی را دیگر خصوصیات برجسته شهید 
صحبت  دراین باره  مسئولان  با  مختلف  دوره های  در  گفتند:  و  خواندند  رئیسی 
کرده ایم، کسی هم مخالف نبود؛ اما انسان می فهمد که رئیسی از بُن دندان به 

ظرفیت ها و توانایی های داخلی برای حل مشکلات کشور اعتقاد داشت.
صراحت در اعلام مواضع دینی و انقلابی و »پرهیز از بیان حرف های دوپهلو و یا 
ملاحظه خوش آمد دیگران«، ویژگی دیگر رئیس جمهور شهید بود که رهبر انقلاب 
به آن اشاره کردند. حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: رئیسی به آنچه با صراحت 
می گفت، در عمل نیز پایبند بود؛ مثلًا در اولین مصاحبه از او سوال کردند با فلان 
کشور ارتباط برقرار می کنید، پاسخ داد »خیر« و تا آخر هم به همین خط صریح و 
روشن پایبند بود. خستگی ناپذیری از کار، یکی دیگر از ویژگی های شهید رئیسی 
بود که رهبر انقلاب از آن تمجید کردند. ایشان گفتند: من مکرر به رئیسی توصیه 
می کردم برای ادامه ی بدون مشکل فعالیت ها قدری استراحت کند اما او می گفت »از 
کار خسته نمی شوم« و واقعا هم خسته نمی شد و این ویژگی عملی، حقیقتا تعجب آور 
بود. حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مأیوس نشدن شهید رئیسی از مشکلات و 
زخم  زبان ها افزودند: انسان غالباً از ناسپاسی یا انتقاد دیگران بدش می آید و دلسرد 

می شود اما رئیسی با وجودی که رنج می برد و گاهی هم به من شکایت می کرد، 
هیچگاه از این مسائل مأیوس و از پیگیری کارها دلسرد نمی شد.

رعایت همزمان تعامل و عزت مندی نیز از جمله خصوصیات برجسته آقای رئیسی 
بود که رهبرانقلاب به تبیین آن پرداختند.

شهید رئیسی در بیان مواضع انقلابی صریح بود
ایشان گفتند: رئیسی به اصل ارتباط عقیده داشت و اهل تعامل بود اما از موضع 
عزت، نه آنچنان تند و دورکننده بحث می کرد که ارتباط قطع شود و نه بیهوده خود را 

دست پایین می گرفت و امتیاز می داد.
همه  با  عزت  موضع  از  شهیدمان  جمهور  رئیس  تعامل  افزودند:  انقلاب  رهبر 
کشورهایی که امکان داشت و با اولویت همسایگان، باعث شد پس از شهادت او، 
چند نفر از سران برجسته جهان در پیام های تسلیت از رئیسی به عنوان یک چهره 

برجسته یاد کنند نه سیاستمدار عادی.
»اهتمام به اجرای طرح های بزرگ« از جمله انتقال آب دریا به شهرهای تشنه آب 
و »بردباری و صبوری و مدارا«، دو ویژگی عملی دیگر شهید رئیسی از دیدگاه رهبر 

انقلاب بود.
ایشان افزودند: رئیسی از اختلافات،   اوقاتش تلخ می شد اما با همه مدارا می کرد. 
در یک مورد هم که اختلافی جدی وجود داشت و ممکن بود دعوای بزرگی در کشور 
راه بیفتد، به ایشان گفتم مطلقا عکس العمل نشان ندهد؛ برایش سخت بود اما 

عکس العملی نشان نداد و مدارا کرد.
آخرین ویژگی برجسته شهید رئیسی که مورد تمجید رهبر انقلاب قرار گرفت، 

»معنویت و ذکر و دعا و توسل« رئیس جمهور سیزدهم بود.
حضرت آیت الله خامنه ای در جمع بندی این بخش از سخنان شان گفتند: این 
ویژگی ها برای تبیین یک الگو و ثبت در تاریخ بیان شد تا معلوم شود رئیس قوه مجریه 
می تواند مجموعه ای از فضائل فکری، قلبی و عملی داشته باشد و آنها را در عملکرد 

حاکمیتی و فردی خود دنبال کند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تشکر از اعضای هیأت دولت در همراهی و همکاری 
با آقای رئیسی، گفتند: اگر همکاری شما نبود، طبعاً این فعالیت ها امکان پذیر 

نمی شد.
رهبر انقلاب با تشکر ویژه از آقای مخبر –هم بخاطر همراهی با دولت سه ساله 
شهید رئیسی و هم به علت اداره »انصافاً خوب« امور اجرایی کشور بعد از شهادت 
رئیس جمهور- گفتند: تا آخرین لحظه کاری به این فعالیت ها ادامه دهید که این نیز 
یک الگوست؛ البته طبعاً تشکیلات دولت تغییراتی خواهد کرد اما خدمات شما نه 
تنها در چارچوب عناوین و مدیریت های خاص بلکه در همه شرایط می تواند ادامه 

یابد.
رهبر انقلاب در پایان سخنان شان بار دیگر از مردم و کار و تلاش مسئولان دولتی، 
وزارت کشور، رسانه ملی و نیروهای انتظامی و امنیتی برای برگزاری خوب و بدون 
حادثه انتخابات صمیمانه تشکر کردند و گفتند: در برخی کشورهای دنیا، انتخابات 
با دعوا و یقه گیری همراه است؛ در حالیکه در کشور ما انتخابات به بهترین وجه برگزار 

شد.
کابینه شهید رئیسی تا روز آخر به خدمت به مردم ادامه می دهد 

در ابتدای این دیدار سرپرست ریاست جمهوری، درهم تنیدگی مدیریت و معنویت 
را از بزرگترین ویژگی های شهید رئیسی دانست و با اشاره به نگاه جامع و اولویت دار 
او در حل مسائل کشور، تکیه به توان داخلی، عدم احساس بن بست و یأس، تعامل 
کم نظیر با همه مسئولان و آحاد مردم و پرهیز جدی از حواشی را از دیگر خصوصیات 

برجسته رئیس جمهور شهید برشمرد.
با اشاره به شرایط کشور در تابستان سال ۱۴۰۰، اقدام برای رفع »تورم  مخبر 
بجامانده از دهه نود، بدهی سنگین دولت دوازدهم، کاهش سرمایه گذاری و رکود 
و شرطی شدن اقتصاد« را اولین برنامه ی دولت سیزدهم در آغاز کار خواند و با ارائه 
آمار مقایسه ای از عملکرد دولت شهید رئیسی با دولت پیش از خود در زمینه های 
چون »تورم تولیدکننده و مصرف کننده، نرخ رشد نقدینگی، نرخ رشد پایه پولی، 
رشد اقتصادی، نرخ بیکاری، آبرسانی و تولید برق، رشد صنعت، احیای کارخانه ها، 
سرمایه گذاری در حوزه انرژی، ترانزیت، یارانه نقدی، طرح های معیشتی و بیمه 
سلامت«، به فراهم شدن تمام ملزومات برای رشد اقتصادی در سال جاری اشاره کرد 
و گفت: پیش بینی دولت سیزدهم برای رشد اقتصادی در سال جاری، ۸ درصد است 

که اگر همین روند ادامه یابد، تردیدی برای تحقق آن وجود ندارد.
سرپرست ریاست جمهوری در انتهای سخنانش با بیان اینکه کابینه شهید رئیسی 
تا روز آخر به خدمت به مردم ادامه می دهد، افزود: در این ایام نرخ ارز و بازار نیز 
ثبات داشت و با وجود فرصت کم برای برگزاری انتخابات، این کارزار سیاسی بدون 

هیچگونه مشکل و یا اعتراضی با موفقیت به پایان رسید.

رهبرمعظم انقلاب در دیدار با اعضای هیأت دولت سیزدهم:

شهیدرئیسی،الگویمدیریتیبرایدولتهاومسئولاناست

مجید ایرانشاهی*

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در پیامی به رئیس جمهور منتخب اعلام کرد: نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی ایران برای همکاری و تعامل با دولت چهاردهم آماده هستند.

سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری در پیامی ضمن تبریک انتخاب دکتر مسعود 
پزشکیان به عنوان چهاردهمین رئیس جمهوری اسلامی ایران نوشت: حمد و سپاس 
پروردگار یکتا را که در پرتو الطاف بیکرانه اش با حضور پرشور و با نشاط ملت عظیم الشأن 
ایران، پیروزی درخشان دیگری در تاریخ این سرزمین رقم خورد و با انتخاب رئیس جمهور 
کشور فصل نوینی از جهاد و جهش مقدس به سمت قله های متعالی پیشرفت و تحقق 

"ایران قوی" گشوده شد.
سرلشکر باقری در پیام خود تاکید کرد: بی شک ۱۵ تیر ماه ۱۴۰۳ گامی بلند برای 
افق های روشن و خلق افتخارات ماندگار در تحکیم وحدت و یکپارچگی ملی، تعمیق 
انسجام ارکان نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران در صیانت از استقلال و امنیت 
قرار خواهد گرفت؛ و با وجود نقشه ها و دسیسه های شیطانی دشمنان قسم خورده، 

پیشروندگی کشور عزیزمان پرشتاب تر از گذشته استمرار خواهد یافت.
در ادامه این پیام آمده است: اینجانب ضمن گرامیداشت یاد و خاطره رئیس جمهور 
شهید "حضرت آیت الله رئیسی"، موفقیت در چهاردهمین هماورد انتخابات ریاست 
جمهوری را به جنابعالی تبریک عرض نموده و چونان گذشته آمادگی نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی ایران را برای همکاری و تعامل با دولت چهاردهم اعلام میداریم و 
امیدوارم با تقویت بیش از پیش بنیه دفاعی نیروهای مسلح، جهش بلندی در تثبیت 
و  اسلامی  آرمان های مقدس جمهوری  از  دفاع  و  امنیت  بازدارندگی،  قدرت  اقتدار، 

سرزمین مقدسمان برداشته شود.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در پیام خود آورده است: توفیق روزافزون جنابعالی 
و  منویات  از  پیروی  و  فداه(  )ارواحنا  الاعظم  الله  بقیه  حضرت  عنایات  تحت  را 
رهنمودهای حکیمانه رهبر عظیم الشأن انقلاب اسلامی حضرت آیت الله العظمی امام 

خامنه ای)مدظله العالی( از درگاه خداوند کریم و نعیم مسئلت می کنم.

سرلشکر باقری: 

نیروهایمسلحآمادههمکاریبادولتچهاردهمهستند

وزیر خارجه پیشین جمهوری اسلامی ایران اظهار کرد: 
دکتر پزشکیان در یک انتخابات و رقابت جدی از سوی 
مردم انتخاب شد و او حاضر نیست به هیچ وجه از حقوق 

ملت ایران کوتاه بیاید.
»محمد جواد ظریف« در گفت وگویی در پاسخ به این 
انتخابات  دوم  دور  در  مردم  مشارکت  افزایش  که  سوال 
بر اقتدار ملی کشور در عرصه بین المللی و  تاثیری  چه 
منطقه ای خواهد داشت؟ گفت: در جریان چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری شاهد رقابت واقعی بین 

کاندیداها بودیم و شور قابل توجهی وجود داشت.
وی با بیان اینکه قدرت های خارجی به این موضوعات 
توجه می کنند و مشاهده می کنند که حیات سیاسی در 
ایران پرشور و با انگیزه است، گفت: گرچه مردم نگرش های 
مختلفی دارند و بخش قابل توجهی از مردم نیز به دلایل 
انتخابات  یک  ولی  نکردند  شرکت  انتخابات  در  مختلف 

جدی در کشور وجود داشت و ما رقابت تنگاتنگی را شاهد 
بودیم و در جریان این رقابت یک نفر با دیدگاه های مشخص 
و براساس عزت و آرای مردم انتخاب شد، فردی که حاضر 
نیست از حقوق ملت کوتاه بیاید و براساس عقلانیت و 

همکاری و تعامل تلاش می کند مسائل را به پیش ببرد.
دنیا روش های تحریمی را کنار بگذارد 

ظریف با بیان اینکه دولت های خارجی به این انتخاب 
مردم با چنین ویژگی هایی توجه می کنند، خاطرنشان 
کرد: اکنون نوبت دنیاست که به انتخاب و خواسته های 
مردم ایران احترام و روش های مبتنی بر تحریم را کنار 

بگذارند.
جای تعجب است بایدن سیاست ترامپ را ادامه داد

وزیر خارجه پیشین جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه 
خود ترامپ نیز در پایان دولتش به این نتیجه رسیده بود 
که تحریم نتیجه بخش نیست و جای تعجب است که آقای 

بایدن چنین سیاستی را ادامه داد، گفت: آنها هر وقت به 
تشخیص درست برسند و به درستی عمل کنند می توانند 
به نظر و خواست مردم ایران احترام بگذارند می توانند در 
چون  موضوعاتی  مورد  در  بین المللی  قوانین  چارچوب 
برجام گفت وگو کنند و در آن وقت حضور پرشور مردم در پای 
صندوق های رای پشتوانه عظیمی برای مذاکره کنندگان و 

دستگاه سیاسی خارجی کشور خواهد بود.
به خاطر نگرانی از آینده ایران 

وارد عرصه انتخابات شدم
وی همچنین در پاسخ به این سوال که آیا در دولت آتی 
مسئولیتی را برعهده خواهد گرفت، گفت: من به خاطر 
نگرانی از آینده ایران وارد عرصه انتخابات و حمایت از آقای 
پزشکیان شدم نه اینکه در دولت و برای کسب پست حضور 
پیدا کنم و آماده ام که در صورت لزوم و درخواست آقای 

پزشکیان به این مشورت ها و همکاری ها ادامه دهم.

محمد ظریف:

پزشکیان حاضر نیست از حقوق ملت کوتاه بیاید

فرمانده کل ارتش در پیامی به رییس جمهور منتخب 
با  تعامل  در  ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش  نوشت: 
حضرتعالی و دولت محترم آتی و استفاده از ظرفیت های 
متعدد ارتش مردمی در مسیر موفقیت ایشان آماده است.

امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی در پیامی ضمن 
تبریک انتخاب دکتر مسعود پزشکیان به عنوان نهمین 
رئیس جمهوری اسلامی ایران نوشت: بار دیگر اراده ملت 
سرافراز ایران اسلامی بر حضور سرنوشت ساز و فراموش 
نشدنی در انتخاباتی پرشور تعلق گرفت و دوستداران نظام 

را شاد و دشمنان ایران را ناامید ساخت.
در ادامه این پیام آمده است: برای وجود شریف چنین 
مردمی، سجده شکر بجای آورده و مشارکت شکوهمند 

را  ولایی  و  مردمی  گرانقدر،  برادر  آن  انتخاب  و  مردم 
صمیمانه تبریک عرض می نمایم.

فرمانده کل ارتش در پیام خود آورده است: رجاء واثق 
داریم حضرتعالی به عنوان منتخب شایسته و معتمد مردم 
بصیر این نظام الهی، همسو با سیاست ها و راهبردهای 
حکیمانه و راهگشای رهبر معظم انقلاب اسلامی، در پرتو 
حمایت های مردم انقلابی و در ادامه راه نورانی شهیدان 
خلد آشیان و شهید جمهور حضرت آیت الله رییسی، 
برای احیای حقوق و شأن و آسایش هموطنان عالیقدر 
و ارتقاء عزت، انسجام و اقتدار ایران سربلند اسلامی از 
عنایات و الطاف حضرت باریتعالی مستفیض خواهید 

شد.

وی در پیام خود تاکید کرد: اینجانب آمادگی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران را در تعامل با حضرتعالی و دولت 
محترم آتی و استفاده از ظرفیت های متعدد و ارزشمند 
ارتش محبوب و مردمی در مسیر موفقیت رییس محترم 
و منتخب جمهور اعلام داشته و امید و اطمینان داریم 
منطبق بر اصول اجتناب ناپذیر قوی شدن و قوی ماندن، 
همچون سال های پیش در بازدارندگی دشمنان از هرگونه 
جمهوری  نظام  و  ارضی  تمامیت  استقلال،  به  تعرض 

اسلامی موفق خواهیم بود.
سرلشکر موسوی در پایان پیام خود از خدای متعال 
توفیقات روز افزون پزشکیان را در مسیر مقدس خدمت 

به مردم بزرگ و حماسه ساز ایران عزیز را خواستار شد.

سرلشکر موسوی: 

ارتش در تعامل با دولت چهاردهم آماده است
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نازک شدن موها چه دلایلی می تواند داشته باشد؟ گرما اشتهای افراد را نشانه گرفت
با افزایش گرمای تابستان، اشتهای ما ممکن است کم شود. 

تجربه کرده اند.  را  بی سابقه ای  مناطق دمای  از  برخی  تابستان  اوج  در 
از  ناشی  مرگ ومیر  اصلی  علت  که  شدید  گرمای  معرض  در  گرفتن  قرار 
اضافی  و فشار  به گرمازدگی، گرماگرفتگی  منجر  آب وهواست، می تواند 
بر قلب و کلیه ها شود و شرایط زمینه ای مانند بیماری های قلبی عروقی و 
بیماری های تنفسی را تشدید کند. اما گرمای شدید همچنین می تواند تأثیر 
پیچیده تری بر بدن داشته باشد و بر آنچه مردم می خواهند بخورند و میزان آن 
تأثیر می گذارد. به طور خلاصه، با افزایش دما، اشتها ممکن است کاهش یابد 

و محققان می گویند دلیلی برای آن وجود دارد.
درجه حرارت بالا، اشتهای کم

دکتر آلیسون چیلدرس، متخصص تغذیه در بخش علوم تغذیه در دانشگاه 
فناوری تگزاس در لوبوک آمریکا گفت برای هضم غذا و ذخیره مواد مغذی 

انرژی استفاده می شود که گرما تولید می کند.
چیلدرس توضیح داد تفاوت مشخصی در دریافت کالری در هوای سرد و 
گرم وجود دارد. کالری معیار اندازه گیری گرماست و در محیط سرد، برای 
ایجاد گرما در بدن باید کالری بسوزانید. افرادی که در محیط گرم یا داغ 

هستند، کالری زیادی مصرف نمی کنند زیرا بدن را گرم می کند.
دکتر گوردون فیشر، استاد حرکت شناسی و معاون پژوهشی دانشکده 
آموزش و علوم انسانی و گروه مطالعات انسانی در دانشگاه آلاباما در بیرمنگام 
آمریکا ابراز کرد: در حالی که مکانیسم های ارتباط بین دما و اشتها به طور 
کامل شناخته نشده است، نتایج تحقیقات حیوانی نشان می دهد که دمای 
محیط بالاتر ممکن است تولید هورمون گرلین روده را کاهش دهد که باعث 
تحریک گرسنگی در مغز می شود. ارتباط بین فرآیندهای تنظیم حرارت در 
مغز و معده ممکن است در تنظیم غذای مصرفی نقش داشته باشد، اما ما 

نتوانستیم مکانیسم دقیقی برای توضیح این موضوع شناسایی کنیم.
گرلین، هورمونی است که در معده و روده کوچک تولید می شود و اغلب 
از آن به عنوان »هورمون گرسنگی« یاد می شود زیرا اشتها را تحریک می کند 
و باعث افزایش مصرف غذا می شود. گرلین همچنین در تنظیم انرژی که 

تعادل بین کالری مصرفی و کالری سوزانده شده است، نقش دارد.
در گرما، این را بخورید و آن را نخورید

کارشناسان معتقدند برخی از غذاها گرمای بیشتری نسبت به سایر غذاها 

به ارمغان می آورند و نه فقط به این خاطر که تند هستند. چیلدرس بیان کر: 
وقتی دما افزایش می یابد، افراد به غذاهایی که به عملکرد گوارشی بیشتری 
نیاز دارند و تولید گرمای بدن را افزایش می دهند، تمایل کمتری دارند. اما 
به این معنا نیست که بدن وقتی گرم است، پروتئین یا فیبر لازم ندارد. وی به 
افراد پیشنهاد می کند برای دریافت مقادیر توصیه شده باید مقادیر کمتری از 

هر دو را در طول روز به دفعات متعدد بخورند.
فیشر ذکر کرد: به طور کلی از مصرف غذاهایی که کالری بیشتری دارند 

اجتناب کنید.
اهمیت هیدراته ماندن با افزایش دما بیشتر می شود

چیلدرس اضافه کرد که آب برای آب رسانی بهترین است اما برخی از مردم 
طعم آن را دوست ندارند به همین دلیل می توانند با یک تکه پرتقال یا خیار آب 
را طعم دار کنند. همچنین شیر و لبنیات کم چرب می تواند گزینه خوبی باشد 

زیرا می توانید آن را سرد بنوشید و همچنین دارای مواد مغذی زیادی است.
فیشر نسبت به نوشیدن نوشیدنی های سرشار از کافئین هشدار داد زیرا 

دارای اثرات کم آبی هستند و می توانند منجر به افزایش اتلاف آب شوند.
چیلدرس خاطرنشان کرد: مقادیر متوسط کافئین خوب است. قهوه سرد 
و چای سرد بدون شیرینی می توانند آب رسان باشند، به شرطی که آنها را در 

حد متعادل مصرف کنید و نوشیدن هر مایعی بهتر از هیچ است.
فیشر گفت: نوشیدنی ها تنها منبع آبرسانی نیستند. غذاها می توانند حدود 
۲۰ درصد از مایعات دریافتی بدن را تامین کنند. خربزه، توت، کاهو، کرفس، 
گوجه فرنگی، خیار، سوپ، یخ در بهشت و ماست تنها چند مواد غذایی 

هستند که آب زیاد و همچنین اثرات خنک کنندگی دارند.
چیلدرس اظهار کرد: غذاهایی که آب زیادی دارند مانند میوه ها و 
سبزیجات این اثر خنک کننده را به ما می دهند و به طور معمول آنها 
را سرد می خوریم اما صرف اینکه یک غذا سرد سرو  شود به این معنی 
نیست که به خنک شدن بدن کمک می کند. بستنی یا نوشیدنی سرد 
می تواند تسکین فوری بدهد، اما اگر کالری در آن مواد وجود داشته باشد، 
بالاخره آن کالری ها را هضم می کنیم و در نهایت دمای بدن را کمی 

افزایش می دهند.
گرما و ناامنی غذایی

گرمای شدید نه تنها موجب می شود افراد علاقه مند به غذا خوردن نباشند، 
بلکه به عمل آوردن و به دست آوردن غذا را نیز سخت تر می کند.

فیشر اشاره کرد که امواج گرما به طور کلی می تواند منجر به کاهش رشد 
به  را  مردم  دسترسی  نیز  و  شود  غذایی  مواد  قیمت  افزایش  و  کشاورزی 

مکان هایی که مواد غذایی را می فروشند، دشوارتر کند.
چیلدرس گفت: امواج گرما نه تنها بر عرضه غذا تأثیر می گذارند، بلکه 
می توانند بر تمایل به ترک خانه نیز تأثیر بگذارند و برای افرادی که فاقد وسایل 

حمل ونقل هستند، پیاده روی طولانی مدت را دشوارتر می کنند.
وی شرح داد: افرادی که در برهوت غذایی، دور از غذا زندگی می کنند، 
زمانی که بیرون در واقع گرم است، تمایل کمتری به بیرون رفتن برای خرید 
دارند. آنان این کار را نادیده می گیرند. ناامنی غذایی می تواند در آب وهوای 
شدید بدتر شود. همچنین زمانی که هوا بسیار سرد است، مشکل ایجاد 

می کند.
چیلدرس توصیه کرد در زمانی که هوای گرم پیش بینی می شود، مواد 

غذایی تهیه کنید تا نیاز به بیرون رفتن کاهش یابد.

سازمان جهانی بهداشت اعلام کرد؛

هشدار درباره داروهای تقلبی 
دیابت و کاهش وزن

سازمان جهانی بهداشت، اخیرا درباره تقلبی بودن برخی از داروهای درمان 
دیابت نوع ۲ و کاهش وزن هشدار داد.

این هشدار پزشکی مربوط به سه دسته تقلبی از داروی تزریقی سماگلوتاید 
است. یکی از نسخه های پرفروش آن با نام تجاری »اوزمپیک« شناخته می شود 
و در سال ۲۰۲۳ در کشورهای برزیل، انگلیس و ایالات متحده شناسایی شده 

است.
دکتر یوکیکو ناکاتانی دستیار مدیر کل سازمان جهانی بهداشت گفت: سازمان 
بهداشت جهانی به متخصصان مراقبت های بهداشتی، مقامات نظارتی و مردم 
توصیه می کند که از این دسته های تقلبی داروها آگاه باشند. ما از ذی نفعان 
می خواهیم که هرگونه استفاده از داروهای مشکوک را متوقف کرده و به مقامات 

مربوطه گزارش دهند.
این داروها با تقلید از عملکرد هورمونی که در روده ترشح می شود باعث تولید 

انسولین بیشتری توسط پانکراس شده و خروج غذا را از معده کند می کند.
سماگلوتیدها خطر حوادث قلبی عروقی را کاهش می دهند. اکثر محصولات 
سماگلوتید باید به صورت هفتگی زیر پوست تزریق شوند، اما به صورت قرص 
خوراکی نیز در دسترس هستند و این داروها علاوه بر کاهش سطح قند خون، 
اشتها را سرکوب می کنند و بنابراین در برخی کشورها برای کاهش وزن نیز تجویز 

می شوند.
مردم همیشه هنگام خرید داروها باید بسته بندی و تاریخ انقضا آنها را بررسی 
کنند و طبق دستور از محصولات استفاده کنند. در مورد سماگلوتیدهای تزریقی، 

بیماران باید از نگهداری آنها در یخچال اطمینان حاصل کنند.
 

نتایج یک مطالعه نشان می دهد؛

مولتی ویتامین ها در افزایش طول عمر 
بی تاثیرند

مطالعه ای متشکل از حدود ۴۰۰۰۰۰ نفر نشان می دهد که استفاده از مولتی 
ویتامین برای کمک به عمر طولانی تر، هیچ سودی ندارد.

محققان پی بردند در میان افرادی که سابقه بیماری های مزمن عمده ندارند، 
شواهدی برای حمایت از بهبود طول عمر در میان بزرگسالان سالمی که به طور 

منظم مولتی ویتامین مصرف می کنند، وجود ندارد.
در این مطالعه، محققان مؤسسه ملی سرطان ایالات متحده داده های سه 

مطالعه آینده نگر را با میانگین ۲۷ سال پیگیری تجزیه و تحلیل کردند.
بیش از ۳۹۰۰۰۰ بزرگسال سالم در این مطالعات ثبت نام کردند و میانگین سنی 
آنها در هنگام ورود به مطالعه حدود ۶۱ سال بود. محققان داده هایی را در مورد 

مصرف مولتی ویتامین شرکت کنندگان جمع آوری کردند.
در طول تقریباً سه دهه پیگیری، تقریباً ۱۶۵۰۰۰ نفر از شرکت کنندگان جان 
خود را از دست دادند. حدود ۵۰۰۰۰ مرگ ناشی از سرطان، حدود ۳۵۰۰۰ مرگ 

ناشی از بیماری قلبی و ۹۲۷۵ مرگ ناشی از سکته مغزی بوده است.
با این حال، گروه تحقیق به هیچ ارتباطی بین مصرف مولتی ویتامین و احتمال 

مرگ افراد در طول دوره مطالعه پی نبردند.
در واقع، محققان خاطرنشان کردند: »ما دریافتیم که مصرف روزانه مولتی 
ویتامین در مقابل عدم استفاده با ۴ درصد خطر مرگ و میر بیشتر مرتبط 

است«.
تیم تحقیق خاطرنشان کرد که یافته های جدید پس از چند مطالعه که هیچ 
قلبی  بیماری های  برای کاهش خطر  ویتامین  مولتی  از  استفاده  از  فایده ای 

عروقی، سرطان یا مرگ و میر گزارش نکرده اند به دست آمده است.
در حالی که این مطالعه هیچ اثری از مولتی ویتامین ها بر احتمال مرگ زودهنگام 
افراد نشان نداد، تیم تحقیقاتی تاکید کرد که "ما نمی توانیم این احتمال را که 
مصرف روزانه مولتی ویتامین ممکن است با سایر پیامدهای سلامت مرتبط با 

افزایش سن مرتبط باشد، منع کنیم."

درمان خودسرانه کودکان چه عواقبی دارد؟

شما باید پیش از دادن هر گونه دارویی به کودک ابتدا با پزشک مشورت 
کنید. باید بدانید که کمتر یا بیشتر از حد نیاز به کودک دارو دادن می تواند 

پیامدهای جدی به دنبال داشته باشد.
این چنینی  مشکلاتی  یا  دل درد  سرماخوردگی،  دچار  کودک  وقتی 
می شود، گاهی می توان با استراحت دادن به کودک یا غذاهای مناسب 
حال کودک را بهتر کرد؛ اما گاهی واقعاً به دارو نیاز است، چه تجویزی و چه 
بدون نسخه. هر چند این داروها به طورکلی ایمن و مؤثرند اما باز هم شما 
باید مطمئن شوید که داروی درست را در زمان درست و با مقدار درست به 

کودک می دهید.
وقتی قرار است به کودک دارویی بدهید باید از موارد زیر اطلاع داشته 

باشید:
. اسم و هدف دارو

. اینکه چه اندازه دارو و هر چند وقت یک بار و تا چه مدتی لازم است دارو 
مصرف شود

. اینکه دارو را چگونه به کودک بدهید، مثلًا خوراکی است یا موضعی و یا 
لازم است با آب ترکیب شود یا نه

. هر گونه دستورالعمل مربوط به دارو مثلًا اینکه دارو باید همراه غذا مصرف 
شود یا با معده خالی یا اینکه دارو را چگونه و تا چه مدتی می توانید نگه دارید

. عوارض جانبی احتمالی دارو یا واکنش های آلرژیک احتمالی
. تداخل با داروهای دیگر

. اینکه اگر یک دوز فراموش شود چه اتفاقی می افتد و چه باید بکنید
در بسیاری از موارد، اسهال باید دوره اش را طی کند و کودک بعد از یکی 
دو روز بهتر می شود. اما اگر نشد حتماً مشکلی وجود دارد که باید توسط 
پزشک بررسی شود. در این مدت به کودک مایعات فراوان بدهید و بدنش 

را سیراب نگه دارید
موارد دیگری که باید بدانید: 

. دوز مصرفی داروهای تجویزی و غیرتجویزی بستگی به وزن بیمار دارد 
و پزشک باید اطلاعات مربوط به سن و وزن کودک را داشته باشد. داروی 
کمتر از حد موردنیاز می تواند بی تأثیر باشد و داروی بیشتر از حد موردنیاز نیز 
می تواند مضر باشد. همچنین داروهای مختلف تداخلات دارویی مختلفی 
نیز می توانند داشته باشند؛ بنابراین هرگز بدون اجازهٔ پزشک به کودک 

دارویی ندهید.
. بسیاری از داروهای تجویزی باید تا همان زمانی که پزشک توصیه کرده 
مصرف شوند؛ بنابراین حتی اگر حال کودک بهتر شده باز هم طبق توصیه 
پزشک مصرف دارو را ادامه دهید. مثلًا آنتی بیوتیک ها حتی بعد از توقف 

علائم نیز باید مصرف شوند؛ چون ممکن است عفونت برگردد.
. درصورتی که کودک آلرژی خاصی دارد یا داروهای دیگری هم مصرف 

می کند حتماً پزشک را در جریان بگذارید.
. گاهی والدین تصور می کنند داروهای غیرتجویزی را می توانند بدون 
مشورت با پزشک به کودک بدهند. اما توصیه می کنیم هرگز این کار را نکنید.

توصیه های ایمنی درمورد دارو دادن به کودک
. اگر مطمئن نیستید مشکل کودک چیست حتماً با پزشک مشورت کنید.
. هرگز از باقیمانده قبلی دارو استفاده نکنید. به تاریخ مصرف داروها دقت 

کنید.
. هرگز دارویی را که برای شخص دیگری تجویز شده به کودک ندهید. 
حتی اگر این دو نفر علائم و بیماری های مشابهی داشته باشند ممکن است 

به دوزهای مختلفی از دارو نیاز داشته باشند.
. هرگز دارویی را که برای افراد بزرگسال مناسب است به کودک ندهید.

. هرگز خودسرانه داروی تجویز شده توسط پزشک را تغییر ندهید.
. هیچ داروی سرماخوردگی و سرفه به کودک ندهید مگر با اجازهٔ پزشک، 
خصوصاً در مورد بچه های زیر ۶ سال. این داروها برای کودکان خردسال 
داروهای  از  خیلی  دارند.  خطرناکی  جانبی  عوارض  و  بوده  مؤثر  کمتر 

سرماخوردگی و سرفه برای کودکان دارای بیشتر از یک ترکیب اند که اگر 
هم زمان با داروی دیگری مصرف شوند می توانند احتمال اوردوز کردن را 

افزایش دهند.
داروهای بدون نسخه و قابل دسترس لزوماً ایمن و بی ضرر نیستند

اینکه یک محصول دارویی بدون نیاز به نسخهٔ پزشک به راحتی به فروش 
می رسد دلیل نمی شود بی ضرر باشد. خصوصاً خیلی از مکمل های گیاهی 
که تحت نظارت تولید نمی شوند. همهٔ داروها عوارض جانبی احتمالی دارند 

و باید با نظر پزشک مصرف شوند.
دوز مناسب را بدانید

خصوصاً در مورد کودکان خردسال خیلی مهم است که دوز مناسب دارو 
را بدانید. همان طور که گفتیم دوز مناسب دارو برای کودک بر اساس سن و 

وزن کودک تعیین می شود.
بیشتر تب ها آن قدر که فکر می کنید جدی نیستند

هیچ پدر و مادری دوست ندارد کودکش را تب دار و بی قرار ببیند و اگر دمای 
بدن کودک حتی کمی هم بالا برود دچار نگرانی خواهد شد. والدین اغلب 
در این شرایط فوراً سراغ داروهای تب بُری مثل استامینوفن و ایبوپروفن 
می روند. اما لازم است بدانید تب، شیوهٔ طبیعی بدن ما برای مبارزه با عفونت 

است و تب به تنهایی همیشه هم نیاز به درمان ندارد.
اگر تب کودک بالاتر رفت و کودک بی قرار و ناراحت است یا علامت دیگری 
نگرانتان کرد کودک را نزد پزشک ببرید و برای درمان تب طبق توصیه پزشک 
عمل کنید. فقط تعجب نکنید اگر پزشک گفت با کمپرس سرد و دادن 

مایعات زیاد به کودک، تب را کنترل کنید.
ویتامین ِ بیشتر لزوماً بهتر نیست

بیشتر بچه ها با رژیم غذایی سالم می توانند ویتامین ها و املاح لازم را 
دریافت کنند و نیازی به مصرف مکمل ندارند. استفاده از مکمل های غذایی 
برای کودک درصورتی که موردنیاز بدنش نباشد می تواند مضر باشد. پیش از 

دادن هر گونه داروی مکمل به کود حتماً با پزشک مشورت کنید.
در مورد عوارض جانبی داروها چطور؟

بعد از دادن دارو به کودک باید حواستان به کودک باشد و از جهت هر گونه 
عارضه جانبی یا واکنش آلرژیک وضعیت کودک را زیر نظر بگیرید. اگر کودک 
دچار هر گونه عارضه جانبی مثل استفراغ یا اسهال و یا کهیر شد حتماً با 
پزشک تماس بگیرید. پنی سیلین و دیگر آنتی بیوتیک ها جزو داروهای 

تجویزی هستند که در خیلی از موارد موجب واکنش آلرژیک می شوند.
درمورد داروهای ضداسهال

وقتی کودک دچار اسهال مداوم می شود برای والدین نگران کننده است و 
معمولًا فوراً سراغ داروهای ضداسهال می روند. اما اکثر داروهای ضداسهال 
برای کودکان زیر ۱۲ سال خصوصاً کودکان زیر ۶ سال مناسب نیستند؛ 
چون عوارض جانبی جدی دارند، مثل استفراغ، یبوست یا شکم درد. ضمناً 
ممکن است اسهال کودک ناشی از بیماری یا مشکل خاصی در سلامتی اش 
باشد و مصرف داروی ضداسهال، شرایط را بدتر کند. در بسیاری از موارد، 
اسهال باید دوره اش را طی کند و کودک بعد از یکی دو روز بهتر می شود. اما 
اگر نشد حتماً مشکلی وجود دارد که باید توسط پزشک بررسی شود. در این 

مدت به کودک مایعات فراوان بدهید و بدنش را سیراب نگه دارید.
در مورد داروی سرماخوردگی و سرفه

داروهای بدون نسخه برای سرماخوردگی و سرفه قرار است علائم سرفه و 
سرماخوردگی را کنترل کنند و برای درمان خود بیماری نیستند. تحقیقات 
نشان می دهد این داروها چندان مؤثر نیستند. از همه مهم تر اینکه این 
در  کشنده  اوردوز  مثلًا  دارند،  را  جدی  جانبی  عوارض  پتانسیل  داروها 

کودکان زیر ۲ سال.
برای درمان سرفه و سرماخوردگی در کودکان زیر ۶ سال از داروهای بدون 
نسخه به جز تب بر و مسکن ها استفاده نکنید. همچنین از مصرف این 

داروها برای کودکان زیر ۱۲ سال هم خودداری کنید.

این یک چرخه ناخوشایند است، مبتلایان به میگرن مزمن که بیش از حد از داروهای مُسکن استفاده 
می کنند، گاهی اوقات دچار سردردهای برگشتی و عودکننده می شوند.

اما تحقیقات جدید نشان می دهد دارویی که معمولًا برای پیشگیری از میگرن استفاده می شود ممکن 
است به دفع سردردهای برگشتی نیز کمک کند. مطالعه بر روی ۷۵۵ فرد مبتلا به میگرن مزمن- یعنی 
کسانی که ۱۵ روز یا بیشتر در ماه سردرد همراه با ۸ روز یا بیشتر میگرن داشتند- نشان داد کسانی که 
بیش از حد از داروهای ضد درد استفاده می کردند، روزهای سردرد کمتری را هنگام مصرف داروی 
پیشگیری از میگرن اتوژپانت )کوئیلیپتا( داشتند. دکتر »پیتر گوادزبای«، نویسنده این مطالعه از کینگز 
کالج لندن، توضیح داد: »شیوع مصرف بیش از حد داروهای مُسکن در میان افراد مبتلا به میگرن وجود 
دارد، زیرا آنها سعی می کنند علائم اغلب ناتوان کننده را مدیریت کنند. با این حال، مصرف بیش از حد 
دارو می تواند منجر به سردردهای بیشتری به نام سردرد برگشتی شود، بنابراین درمان های پیشگیرانه 
بیشتری مورد نیاز است.« دو سوم از شرکت کنندگان که سابقه سردرد را گزارش کردند، معیارهای 
مصرف بیش از حد دارو را داشتند. این بدان معناست که آنها مسکن هایی مانند آسپرین، استامینوفن 
یا داروهای ضدالتهاب غیراستروئیدی )NSAIDs( را ۱۵ روز یا بیشتر در ماه؛ داروهای میگرن به نام 
تریپتان یا ارگوت به مدت ۱۰ روز یا بیشتر؛ یا هر ترکیبی برای ۱۰ روز یا بیشتر مصرف می کردند. به 

طور متوسط، شرکت کنندگان ۱۸ تا ۱۹ روز در ماه میگرن داشتند و استفاده از داروهای ضد درد را 
در ۱۵ تا ۱۶ روز گزارش کردند. به مدت ۱۲ هفته، دو بار در روز ۳۰ میلی گرم اتوژپانت؛ ۶۰ میلی گرم 
اتوژپانت یک بار در روز؛ یا دارونما به آنها داده شد. دارو Atogepant یک آنتاگونیست گیرنده پپتیدی 
مرتبط با ژن کلسیتونین یا مهارکننده CGRP است. CGRP پروتئینی است که در تحریک میگرن نقش 
دارد. شرکت کنندگانی که بیش از حد دارو مصرف می کردند و دو بار در روز اتوژپانت مصرف می کردند، 
در مقایسه با شرکت کنندگانی که دارونما مصرف می کردند، به طور متوسط سه روز در ماه کمتر دچار 
میگرن و سه روز کمتر سردرد داشتند. کسانی که یک بار در روز اتوژپانت مصرف می کردند، در مقایسه با 
گروه دارونما، دو روز کمتر در ماه میگرن و دو روز سردرد کمتر داشتند. این مطالعه نشان داد که در میان 
شرکت کنندگانی که بیش از حد مصرف دارو می کردند، ۴۵ درصد از کسانی که دو بار در روز اتوژپانت 
مصرف می کردند و ۴۲ درصدی که آن را یک بار در روز مصرف می کردند، حداقل ۵۰ درصد در میانگین 
روزهای میگرن ماهانه در مقایسه با ۲۵ درصد در میان افرادی که دارونما مصرف می کردند، کاهش 
داشتند. گودزبای در نشریه خبری گفت: »بر اساس یافته های ما، درمان با اتوژپانت ممکن است به طور 
بالقوه خطر ابتلاء به سردرد برگشتی را با کاهش استفاده از داروهای ضد درد کاهش دهد. این می تواند 

منجر به بهبود کیفیت زندگی کسانی شود که مبتلا به میگرن هستند.«

گزارش محققان انگلیسی؛

دارویمیگرنممکناستسردردهایعودکنندهرامتوقفکند
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تولیت حرم مطهر بانوی کرامت مطرح کرد:

 افراط و تفریط در انجام مأموریت ها ممنوع
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت گفت: همه ما وظیفه داریم به وظایف خود عمل کنیم و 

در مأموریت هایی که داریم افراط وتفریط نداشته باشیم.
آیت الله سید محمد سعیدی در جلسه اخلاق نیرو های یگان حفاظت حرم مطهر بانوی 
کرامت که امروز در سالن محراب حرم مطهر برگزار شد با اشاره به فرارسیدن ماه محرم 
اظهار داشت: همه اهل بیت علیهم السلام کشتی نجات هستند ولی کشتی نجات امام 
حسین )ع( وسیع تر است و در موج های سهمگین دریا ها سریع تر حرکت می کند و به 

مقصد می رساند.
 وی با اشاره به بهره مندی مردم ایران از نعمت ولایت فقیه، این نعمت را در امتداد ولایت 
اهل بیت )ع( دانست و گفت: در دستگاه جبار طاغوت نقشه های فراوانی برای انحراف 
امت کشیدند و حتی مبدأ تاریخ کشور را عوض کردند تا همه باور ها و اعتقادات مردم 
را از بین ببرند و مردم را مشغول فساد و فحشا و زندگی دنیایی کنند؛ ولی این انقلاب 
اسلامی به رهبری ولی فقه بود که جلوی این نقشه های شوم طاغوت را گرفت و کشتی 

نجات امت شد.
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با تأکید بر اینکه امام حسین علیه السلام هم دقیقاً در 
دوران امامت و زعامت خودشان با چنین انحراف، کج روی و وارونگی روبرو بودند، افزود: 
دستگاه تبلیغاتی اموی کاری کرده بود که امیرالمؤمنین )ع( که اولین کسی بودند که به 

پیامبر ایمان آورده بودند را مسلمان نمی دانستند.
 وی امربه معروف و نهی ازمنکر را از مهم ترین اهداف قیام اباعبدالله )ع( عنوان کرد و 
افزود: خود اباعبدالله )ع( قیام و حرکت خود را به کشتی نوح تشبیه کردند که هرکس 

در آن کشتی سوار شود نجات یافته و هر کس سوار بر کشتی نشود هلاک خواهد شد.
آیت الله سعیدی با اشاره به ماجرای کشتی نوح که شرط ورود به آن ایمان آوردن به خدا 
و پیامبرش بود، گفت: حتی پسر حضرت نوح هم باوجوداینکه لقمه حلال خورده بود 
و توسط پیامبر تربیت شده بود به خاطر لجاجتی که داشت ایمان نیاورد و اجازه ورود به 

کشتی را نداشت.
 وی با بیان اینکه خداوند می خواهد ایمان از روی اختیار باشد و بنا نیست به زور کسی را 
هدایت کنیم، اظهار داشت: کاری که امام حسین )ع( و سایر ائمه انجام دادند این بود که 
زمینه را برای هدایت افراد فراهم کنند تا هرکسی اراده کند به راحتی بتواند راه را پیدا کند 

و با کمترین تلنگری به سمت ایمان به خدا و عمل صالح حرکت کند.
 تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با تأکید بر اینکه همه ما وظیفه داریم به وظایف خود 
عمل کنیم و در مأموریت هایی که داریم افراط وتفریط نداشته باشیم افزود: باید بدانیم 
که این کشور صاحب دارد و ما نیز امیدواریم که صاحب واقعی این کشور دست ما را هم 
بگیرد و همان طور که با اختیار وارد این کشتی شده ایم بتوانیم تا رسیدن به مقصد در 

این کشتی بمانیم.

مدیرکل وصول درآمد شهرداری قم خبر داد:

تحقق درآمد 108 درصدی
 در سه ماه ابتدای سال 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم از تحقق درآمد ۱۰۸ درصدی شهرداری 
قم در سه ماه ابتدای سال ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: محل هزینه کرد این درآمد نقاط 

مختلف مناطق هشتگانه شهری است.
و  نقدی  بخش های  در  درآمدی  کدها  کرد:  اظهار  گفت وگویی  در  وحیدنیا  محمد 
غیرنقدی با توجه به تلاش هایی که در مناطق هشتگانه انجام گرفت و نقشه راهی که دکتر 
سقائیان نژاد شهردار برای مجموعه شهرداری طراحی کردند و همچنین برنامه اجرایی 
که معاونت برنامه ریزی ابلاغ کرده، شهرداری قم توانست در سه ماه ابتدای سال ۱۴۰۳ 

درآمد ۱۰۸درصدی را تحقق بخشد.
وی ادامه داد: این درآمد در بخش نقدی ۱۰۶ درصد تحقق و در بخش غیرنقدی ۱۱۴ 
درصد تحقق داشته است که نشان دهنده عملکرد مثبت مجموعه شهرداری در این مدت 
است. مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم افزود: با توجه به شرایط اقتصادی و 
بحث بازار مسکن و مواردی این چنین، این عملکرد مثبت به نظر می رسد و علی رغم اینکه 
در اوایل سال به خصوص ماه های ابتدایی چالش های درآمدی وجود داشت و امسال نیز 
مقارن با ایام ماه مبارک  رمضان بود، با تدابیر انجامش شده نهایتاً خروجی سه ماهه این 

تحقق درآمد حاصل شد.
وحیدنیا اضافه کرد: در بحث کدهای ساختمانی درآمد سه ماه ابتدای سال ۱۴۰۳ 
نسبت به سال گذشته، وصولی ها دارای رشد ۵۴ درصدی بوده و در این سه ماه ۱۳۷ 
درصد تحقق درآمد انجام شد. در نوسازی و بهای خدمات پسماند نیز ۹۴ درصد تحقق 

بود که رشد ۱۴ درصدی داشت.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم خاطرنشان کرد: در بخش ارزش افزوده 

نیز شاهد تحقق  ۱۴۴ درصدی درآمد هستیم.
 

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد:

احداث 15 ایستگاه سبز در منطقه 2 قم
مدیر منطقه دو شهرداری قم با تشریح اقدامات فنی و عمرانی در سطح منطقه گفت: 
قرارداد احداث ۱۵ ایستگاه سبز در منطقه دو منعقدشده و پروژه در مرحله اجرا قرار دارد.
سیدرضا حسینی در گفت وگویی با اشاره پروژه های پیش بینی شده در سال جاری 
اظهار کرد: تعمیر و تجهیز و احداث ایستگاه های سبز ازجمله پروژه های اجرایی مصوب 

در سال جاری است.
وی  از احداث ۱۵ ایستگاه سبز در سال جاری خبر داد و افزود: ایستگاه های اتوبوس 

قسمتی از مبلمان شهری بوده و زندگی جمعی از شهروندان در آن ها جریان دارد.
مدیر منطقه دو شهرداری قم تصریح کرد: قرارداد احداث ایستگاه های سبز منعقدشده 

و پیمانکار مربوطه تعیین شده و پروژه در مرحله اجرایی است.
وی اقدامات فنی و عمرانی در سطح منطقه را مورد توجه قرارداد و گفت: اجرای اصلاح 
هندسی در ابتدای خیابان شهید سامانلو و شاهد با اعتباری بالغ بر ۱۰ میلیارد ریال و 
تقاطع ۶۰ متری توحید و بلوار بنی فضل با وجود معضلات در حوزه اجتماعی و مردمی 
اجرا و بازگشایی شد. حسینی اضافه کرد: احداث ایستگاه آتش نشانی در خیابان قمرود 
شمالی، احداث زیرگذر پاسداران به منظور اتصال پاسداران شرقی به بلوار امام رضا)ع(، 
احداث ساختمان های داخل بوستان های سطح منطقه، توزیع۱۵ هزار تن آسفالت با 
اعتباری بالغ بر ۳۰۰ میلیارد ریال، احداث ۳ زمین ورزشی روباز، حفر چاه های جذبی، 
محوطه سازی یادمان شهدا در بوستان گل ها و... ازجمله پروژه های فنی در سطح منطقه 

است.
وی از پروژه لوله گذاری از بلوار بنی فضل تا میدان امام حسین)ع( و اتصال به شبکه آب 
و فاضلاب خبر داد و بیان کرد: به منظور کاهش آب های سطحی و انتقال آن به رودخانه، 
فاز دوم لوله گذاری و اتصال به شبکه آب و فاضلاب در بلوار جمهوری اسلامی با پیشرفت 

۵۰ درصدی در مرحله اجرا است.
پیاده روسازی متذکر شد:  مدیر منطقه دو شهرداری قم درخصوص طرح نهضت 
پیاده روهای خیابان جوادالائمه)ع(، خیابان سواران، خیابان دو طفلان مسلم و اطراف 
میدان امام حسین )ع( در جهت طرح نهضت پیاده روسازی در منطقه و بهبود شرایط  

تردد شهروندان در سطح منطقه آغازشده است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم مطرح کرد:

شروع فصل گرما و قطعی برق عوامل 
کمبود آب در شهرک های صنعتی 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم گفت: افزایش دمای هوا منجر به افزایش 
مصرف آب در شهرک های صنعتی استان شده است، این افزایش مصرف به ویژه در فصل 
تابستان، فشار زیادی بر منابع آب موجود وارد می کند و نیاز به مدیریت دقیق تر منابع را 

افزایش می دهد. 
وحید آشتیانی در گفت وگویی پیرامون این موضوع اظهار کرد: قطعی برق به صورت 
منطقه ای در شهرک های صنعتی باعث شده چاه های موجود در شهرک نیز به صورت 
نوبتی از مدار خارج شوند و میزان پمپاژ آب به واحدهای صنعتی با مشکل مواجه گردد. 

وی گفت: به همین منظور شرکت شهرک های استان قم اقدام به خرید ۵۲ دستگاه 
سکشنالایزر اتوماسیون با اعتباری بالغ بر ۲۱۰ میلیارد ریال کرده است تا در صورت 

قطعی برق، تأسیسات آبرسانی و چاه های آب دچار مشکل نشوند.
وی افزود: این دستگاه ها به گونه ای طراحی شده اند که در صورت بروز هرگونه اختلال 
در شبکه برق، وارد عمل شده و از قطعی آب جلوگیری می کنند. این ویژگی ها باعث 
می شود که در شرایط مختلف تأمین آب پایدار باقی بمانند و واحدهای صنعتی بتوانند 

به فعالیت های خود ادامه دهند.
وی ابراز امیدواری کرد تمامی دستگاه ها تا دو ماه آینده نصب و راه اندازی  شده و به 

بهبود وضعیت آبرسانی شهرک های صنعتی استان کمک کنند.

حمله منان رئیسی نماینده قم به شورای نگهبان: 

نتیجه انتخابات نتیجه اشتباه
 در چینش سیاسی نامزد هاست!

محمد منان رئیسی در کانال ایتای خود نوشت : چند سطر برای شورای محترم نگهبان 
تاکنون مردّد بودم که این چند سطر را بنویسم اما حالا که این ویدئو از فرمایشات امروز) 
روز یکشنبه ( رهبر انقلاب را دیدم و مشاهده کردم که ایشان چطور از صراحت کلام شهید 

رئیسی تمجید می  فرمایند تصمیم گرفتم من هم باصراحت، این چند سطر را بنویسم.
ضمن عرض تبریک به رئیس جمهور منتخب و آرزوی توفیق برای ایشان در عمل به 
توصیه های رهبر انقلاب و خدمت خالصانه به مردم، خدمت شورای محترم نگهبان عرض 
می کنم که نتیجه به دست آمده را بیش و پیش از همه، نتیجه اشتباه عجیب این دوستان 
در چینش سیاسی نامزدها می دانم! از قبل مشخص بود که اگر از یک طیف سیاسی فقط 
یک نفر را تایید بفرمایند و عمدا یا سهوا، همه رایهای آن طیف را بر روی آن یک نفر متمرکز 
کنند )آن هم کسی که دارای رایهای قابل توجه قومیتی است( و صلاحیت همه نفرات 
دیگر آن طیف، حتی افراد به مراتب بابرنامه تر و متشخص تر را تایید نفرمایند چه نتیجه ای 

حاصل خواهد شد!
اینکه به راحتی و بدون عاقبت اندیشی، طی پنج شش روز، پشت میز و زیر باد کولر 
بنشینند و بدون تحلیل لازم، ترکیبی را در فرایندی غیر شفاف تحویل ما دهند که هیچ 
جوره، حتی با خون دل خوردن و دوندگی مستمرِ جوانان و طلبه های انقلابی زیر گرمای 
چهل پنجاه درجه هم نتوان درستش کرد انصاف نیست. به ما که قاعدتا پاسخگو نیستند 
اما امیدوارم لااقل نزد خود بیاندیشند که انصافا اگر قرار بر مهندسی انتخابات )گرچه 
سهوا( به نفع دوستان اصلاح طلب بود آیا میشد چینش نامزدها را بهتر از این اعلام 

نمود؟! قطعا خیر! انشاالله درس عبرتی بشود برای موارد آتی. 
در پی انتشار این مطلب در کانال دکتر منان رئیسی  توضیحاتی آمده است که به شرح 
ذیل می باشد؛حدس می زدم که این چند سطر با وا کنش افراد مختلف مواجه شود و بنده 
را نصیحت کنند. همانطور که قبل از ورود به انتخابات مجلس عرض کرده بودم بنده نه 
چپ هستم و نه راست و خود را وابسته به هیچ طیف و جناحی نمی دانم به جز جبهه 
بزرگ دلدادگان انقلاب . یک معلم پابرهنه دانشگاه هستم که در نظام مقدس جمهوری 

اسلامی، به جز حضرت آقا هیچ خط قرمز دیگری ندارم.
دو کلام حرف حساب زده ام و حرف دل آنهایی که چند هفته خون دل خوردند و توی 
گرما بدون هیچ توقعی دویدند تا بلکه شاید بتوانند تصمیم اشتباه برخی دوستان محترم 
در شورای نگهبان را جبران کنند بازگو کردم. احترام دوستان شورای نگهبان سر جای 
خودش محفوظ، اما اینکه یک نهاد را به کلی از هر نوع پاسخگویی و نقد، استثنا کنیم نه 
با جمهوریت نظام سازگار است و نه با اسلامیت آن. حضرت آقا فرمودند در بیان مواضع 
انقلابی خود صریح باشید، حقیر هم بدون تعارف و با صراحت، دو کلام حرف حساب 

زده ام که حرف دل خیلی ها است. والعاقبه للمتقین
 

سخنران هیئت خادم الرضا)ع( قم:

جز سیدالشهدا)ع( راهی برای نجات نیست
سخنران هیئت خادم الرضا)ع( قم با بیان اینکه بهترین فرصت در ماه محرم بیان فضائل 
امام حسین)ع(، همسو شدن با سیدالشهدا و همراه شدن با آن حضرت است گفت: راهی 

جز سیدالشهدا)ع( برای نجات نیست.
حجت الاسلام علی زند قزوینی، در اولین شب مراسم عزاداری دهه اول محرم در جمع 
عزاداران حسینی هیئت خادم الرضا)ع( قم که در ورزشگاه شهید حیدریان این شهر برگزار 
شد، به تبیین اهمیت حضور در این مراسم پرداخت و گفت: بهترین فرصت در ماه محرم 
بیان فضایل امام حسین)ع(، همسو شدن با سیدالشهدا و همراه شدن با آن حضرت 

است.
وی اظهار کرد: آنجا که خداوند می فرماید ای کسانی که ایمان آورده اید، تقوای الهی 
پیشه کنید و با صادقین باشید. خداوند اولین چیزی که از همه ما اهل ایمان طلب می 

کند، تقواست.
 قزوینی، تقوا را ترس از خدا عنوان کرد و گفت: تقوا به معنای ترس از خداست که شامل 
ترس از آلوده شدن به گناه و ترس از قطع ارتباط با امام زمان)عج( است. این ترس، ترس 

از شکسته شدن حرمت خدا در اثر گناهان ما، گفتار ما و رفتار ماست.
وی بیان داشت: باید حواسمان باشد با گناهان به ظاهر کوچک به تدریج در دام گناه 
فرو نرویم؛ که اگر اینچنین شود بعد از مدتی می بینیم که نه از اعتقاد به خدا چیزی در 

وجودمان باقی مانده و نه از اعتماد به امام زمان)عج( چیزی در دستمان هست.
سخنران هیئت مذهبی خادم الرضا)ع( با تأکید بر اینکه اعتماد به ولی و اعتقاد به ولایت 
اهل بیت علیهم السلام راه رسیدن به رضایت الهی است، تصریح کرد: با این اعتقاد است 

که می شود راه سعادت را طی کرد و به قرب الهی رسید.
وی گفت: تا محبت اهل بیت)ع( را در دل هایمان رشد ندهیم، هیچ فرد یا سازمانی نمی 

تواند بر دیگری اثرگذاری مثبت را داشته باشد.
 قزوینی اظهار کرد: دهه محرم شروع شده، یا حسین ها به صدا درآمده و پرچم های 
مشکی عزای سیدالشهدا)ع( نصب شد. اگر در این روزگاری که امام صادق)ع( نامش را 
آخرالزمان گذاشتند، راهی جز سیدالشهدا)ع( برای نجات سراغ داشتید به من هم نشان 

دهید!
وی ایمان محکم را ایمان دارای استدلال و معرفت خواند و افزود: ما باید مطالعه و تحقیق 
کنیم و مبنا و استدلال محکم داشته باشیم. مؤمن نباید باری به هر جهت باشد. بهترین جا 

برای کسب معرفت هم محافل عزای حضرت سیدالشهداست.
 سخنران هیئت مذهبی خادم الرضا)ع( در پایان با اشاره به خاطره ای به نقل از فرزند 
مرحوم آیت الله سید علی قاضی طباطبایی گفت: پسر این عارف بزرگ تشیع در خاطره 
ای می گوید آنگاه که از پدرم پرسیدم راه رسیدن به عرفان چیست؟ آیت الله قاضی 
طباطبایی فرمود اولًا به آنچه میدانی عمل کنی؛ دوماً بدانی که هیچ کس به عرفان 

حقیقی نمی رسد مگر در حرم اباعبدالله الحسین)ع( و مجالس عزای آن حضرت. 
 مراسم عزاداری دهه اول محرم هیئت خادم الرضا هر شب از ساعت ۲۱:۱۵ در ورزشگاه 

شهید حیدریان قم برگزار می شود.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد:

انجام گازرسانی به فاز سوم طرح مسکن 
جوانان روستای صرم 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم از پایان عملیات گازرسانی به فاز سوم طرح مسکن 
جوانان در روستای صرم پس از ۱۲ سال وقفه در اجرا خبر داد.

مرتضی خوش لهجه  در گفت وگویی در خصوص گازرسانی به فاز سوم طرح مسکن 
جوانان روستای صرم، اظهار کرد: طول خطوط اجرا شده در این طرح سه هزار و ۶۰۰ متر 

است و برای تکمیل آن بالغ بر ۳۰ میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است.
وی با بیان اینکه با بهره برداری از طرح گازرسانی به فاز سوم طرح مسکن جوانان در 
روستای صرم، ۲۵۰ خانواده از نعمت استفاده از گاز طبیعی بهره مند می شوند، گفت: 
عملیات اجرایی این طرح ماه گذشته آغاز شد و مطابق با برنامه ریزی های انجام شده به 

مرحله بهره برداری رسید. 
خوش لهجه اضافه کرد: گازرسانی به فاز سوم طرح مسکن جوانان روستای صرم و 
همچنین الحاقات جدید در روستا های خورآباد، قبادبزن، کرمجگان، ونارچ و بیدهند از 

مصوبات سفر دوم استاندار قم به شهرستان کهک است. 
وی در پایان با اشاره به اجرای طرح نهضت ملی مسکن در مناطق مختلف شهرستان 
کهک، عنوان کرد: در حال حاضر مطالعات امکان سنجی گازرسانی به طرح جدید نهضت 
ملی مسکن در کهک در حال انجام است که با بهره برداری از این طرح ، بیش از ۳۸۴ واحد 

مسکونی دیگر در این شهرستان گازدار می شوند.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم  خبرداد:

تعطیلی ادارات استان قم درروز دوشنبه به 
دلیل تداوم آلودگی هوا

 به دلیل تداوم شرایط آلودگی هوای در استان قم کارگروه شرایط اضطرار آلودگی هوا 
ادارات را در روز دوشنبه تعطیل اعلام کرد.

محسن اروجی شامگاه یکشنبه در گفت وگوی گفت: با توجه به آلودگی شدید هوا، قم 
جلسه کارگروه مدیریت شرایط اضطرار پدیده گرد و غبار روزیکشنبه  در استان برگزار شد.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم با بیان اینکه هوای قم روزیکشنبه  در شرایط بسیار 
ناسالم قرار داشت افزود: با توجه به پیش بینی های هواشناسی احتمالًا روز دوشنبه همین 

شرایط جوی در استان قم را خواهیم داشت.
اروجی ابراز کرد: بر اساس تصمیم کارگروه مدیریت شرایط اضطرار آلودگی هوای قم 
همه ادارات استان به دستگاه های امدادرسان روز دوشنبه ۱۸ تیرماه تعطیل خواهند 

بود.

قم در سایه بی توجهی ها و کمبود اعتبارات برای بیابان زدایی و گسترش درختکاری به 
محاصره ریزگردها درآمده و روزهاست آلودگی ها نفس مردم را تنگ کرده است.

براساس این گزارش ، روز یکشنبه تیرماه، خبری از آسمان آبی قم نبود و تا جایی که 
چشم کار می کند، گردوغبار و آلودگی فضای شهر را در بر گرفته است. روز یکشنبه  همانند 
روزهای قبل شاخص کیفیت هوا در شرایط خطرناک قرار گرفته و این موضوع مشکلات 

بسیاری را برای مردم شهر به ویژه بیماران گروه های مختلف، ایجاد کرده است.
گرمای شدید هوا و آلودگی، نفس مردم شهر را تنگ کرده است و بسیاری از آن ها 

به خاطر داشتن سابقه بیماری، جرئت خروج از منزلشان   را ندارند.
قم را هلالی از بیابان ها محاصره کرده است، این بیابان ها از ۱۰ تا ۲۰ کیلومتری خارج 
از شهر شروع می شود. اگر مسیرتان به جاده گرمسار خورده باشد و گوشه ای از این  
بیابان های با خاک روان را دیده باشید می دانید که با وزش حداقلی باد، طوفانی از خاک 

را بلند می کند.
 ۱۱۰ تا ۲۵۰ هزار هکتار از اراضی اطراف قم بیابان است و ۵۰۰ هزار هکتار هم در 
حال بیابان شدن  است . چاره کار کاشت درخت و مالچ پاشی است اما حداقل در ۳۰ سال 
گذشته فقط ۱۳ هزار هکتار، یعنی کمتر از ۱۰ درصد از بیابان های استان قم بوته کاری 

شده است.
هشدار معاون رئیس جمهور در مورد کانون های گردوغبار قم

مشکل گردوغبار قم به حدی ضروری و مهم است که مقامات کشوری هم به حل آن 
تأکید دارند و دستور رسیدگی فوری به این امر مهم را دارند.

نمونه آن، سفر معاون رئیس جمهور در تاریخ ۲۰ اردیبهشت امسال به منطقه سراجه 
قم است که در اردیبهشت ماه انجام شد و در جریان این سفر، علی سلاجقه، در بازدید 
از کانون بحرانی گردوغبار در منطقه سراجه قم، اظهار داشت: این معضل در استان قم 
مشکلات متعددی ایجاد کرده و حتی استان های همجوار را نیز تحت تأثیر قرار داده است.
وی با بیان اینکه اقدامات خوبی برای بهبود و کنترل گردوغبار در قم به انجام رسیده 
با همکاری همه  اقدامات مصوب  باید  افزود:  و  ناکافی دانست  بسیار  را  آن ها  است، 

دستگاه ها، تحت نظارت ستاد ملی مقابله با گردوغبار در قم انجام شود.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ضرورت مشارکت جوامع بومی و محلی در کاهش 
معضل گردوغبار در استان قم را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: وضعیت چرای دام به ویژه 
شتر در این مناطق بحرانی باید محدودتر شود و معیشت جایگزین برای مردم مناطق 

فراهم شود.
معاون رئیس جمهور خواستار رسیدگی فوری به وضعیت کانون گردوغبار سراجه شد و 
عنوان کرد: اعتبارات لازم برای نهال کاری در این منطقه و همچنین مالچ پاشی دوستدار 
محیط زیست در ۲ هزار هکتار منطقه اختصاص خواهد یافت و این اقدام باید هرچه 

سریعتر انجام شود.
هوای قم امسال بیش از 30 روز ناسالم بوده است

محمدحسین بازگیر، مدیرکل محیط زیست استان قم نیز در گفت وگویی ابراز کرد: در 
چند سال اخیر سالانه  حدود ۷۰  روز هوای ناسالم داشتیم اما امسال از ابتدای سال تا 

کنون بیش از ۳۰ روز را هوای ناسالم داشتیم.
وی افزود: تعدادی از روزهای امسال آلودگی هوای شدید و در حد ناسالم برای همه 

گروه ها بوده است.
مدیرکل محیط زیست استان قم گفت: استفاده بیش از حد از منابع آب زیرزمینی 
نابود کرده و باعث ایجاد ۴۰ هزار هکتار  از مراتع را  و چرای بی ضابطه دام، بسیاری 

کانون های بحرانی گردوغبار در استان قم شده است.
بازگیر با اذعان به اینکه "در زمان حاضر وضعیت طبیعت و محیط زیست ما مساعد 
نیست."، تصریح کرد: ما پاسخ مهربانی و بخشندگی طبیعت را به خوبی نداده ایم و این 
در حالی است که همه ما بر اساس آیات و روایات در برابر طبیعت و این همه نعمت و 

موهبت های الهی مسئولیم.
به گزارش تسنیم ،وی در رابطه با عوامل مؤثر در آلودگی زمین، هوا و محیط زیست 
در استان، خاطرنشان کرد: قم، یکی از کلان شهرهاست و در کلان شهرها علاوه بر 
برخی  تولید  منشأ  خود  که  شهری  فعالیت های  اجتماعی،  و  شهری  مدیریت  بحث 
آلودگی هاست، قرار دارد و این استان به لحاظ طبیعی با بحث ریزگردها و گردوغبار ناشی 
از کانون های فرسایش یافته اطراف شهر و آلودگی های ناشی از سوخت های فسیلی، 

خودروها، کارخانه ها، فاضلاب و نابسامانی در حوزه مدیریت پسماند مواجه است.
بیابان ها کانون ایجاد ریزگردهاست

محمد شعاعی، مدیرکل منابع طبیعی استان قم نیز دراین باره متذکر شد: یکی از علل 
اصلی پدیده گردوغبار در قم وجود بیابان هاست که تبدیل به کانون های ایجاد ریزگردها 

شده است و اگر زود برطرف نشود فراتر از قم می رود و پایتخت را هم در بر می گیرد.
وی در رابطه با معضل حل نشده گردوغبار در استان تصریح کرد: مهم ترین مسئله ای که 
در سال های اخیر با آن درگیر هستیم موضوع گسترش بیابان، فرسایش خاک و گردوغبار 

است که زندگی مردم و شهروندان قم را دچار اختلال کرده است.
شعاعی اضافه کرد: از نظر آماری بیش از ۸۴ درصد از مدیریت عرصه های استان در 
اختیار منابع طبیعی است که معمولًا در ۴ محور حفظ، احیا، توسعه و بهره برداری تعریف 
شده است و موضوع پدیده گردوغبار گره خورده است به بحث بیابان، که تقریباً حدود ۲۰ 

درصد یعنی ۲۰۰ هزار هکتار عرصه های بیابانی داریم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه ۳۰۰ هزار هکتار از مساحت 
قم مستعد تولید گردوخاک است، گفت: حدود ۱۰۵ هزار هکتار از عرصه های بیابانی قم 

عرصه هایی هستند که تبدیل به کانون های ایجاد گردوغبار شده است.
اعتبارات پاسخگوی مقابله با بیابان زایی نیست

آبروش، رئیس اداره بیابان منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم نیز گفت: عمده مشکل 
ما بحث اعتبار است، با اعتبارات کنونی نمی توان برای مقابله با بیابان زایی کاری کرد.

وی تصریح کرد: از سال ۱۳۸۴ تا ۱۴۰۱ اعتباری که از محل استانی برای این موضوع 
تخصیص پیدا کرده، ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان است که بسیار ناچیز است.

آبروش افزود: با این اعتبارات نمی شود با بیابان زایی مقابله کرد، وقتی اعتبارات استانی 
تا این حد کم است یعنی گردوغبار اصلًا اولویت استان ما نیست .

آلودگی  هوا کنار همه مشکلاتی که برای شهر و شهروندان ایجاد می کند، یکی از 
مهمترین آسیب های آن مربوط به بیماران زمینه ای است که سبب تشدید بیماری شان 
می شود.  سلیمان زاده رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم با تأکید بر اینکه افراد سالمند، 
بیماران مبتلا به آسم، بیماران قلبی و عروقی، مادران باردار، بیماران مبتلا به سرطان و 
تحت درمان شیمی درمانی باید در روزهای آلوده مراقبت بیشتری داشته باشند، تأکید 
کرد: استفاده از ماسک در فضای بیرون از منزل، مصرف آب و نوشیدنی های سالم ، 

سبزیجات سالم و بهداشتی، مصرف شیر و لبنیات الزامی است.
را  گرما  است،  روزها همراه شده  با خاکی ترین  قم  گرمای هوای  است  چند سالی 
نمی توان کاری کرد اما با گسترش پوشش گیاهی و مدیریت بهتر می توان شاهد روزهای 

خاکی کمتری شد.

یکی از اولویت های بزرگ و مهم والدین؛ ایام فراغت و 
شروع تعطیلات تابستانی فرزندانشان است اینکه چه کار 
کنند تعطیلات فرزندانشان به بهترین شکل سپری شود. 
شما هم اگر به دنبال پیدا کردن راهی برای بهتر سپری 
شدن اوقات فراغت کودکانتان هستید با ما همراه باشید.
روزهای آخر امتحانات مدرسه که می شود والدین عزیز 
به خصوص مادران نگرانی این را دارند که ایام تعطیلات 
در  را  فرزندان خود  است؟  بهتر  کنند  فرزندانشان چه 
کلاس های تقویتی و درسی ثبت نام کنند بهتر است یا 
کلاس های ورزشی و فعالیت های جسمانی؟ در برخی 
رفتن  برای  علاقه ای  فرزندانشان  است  ممکن  موارد 
من  بگویند  و  باشند  نداشته  تابستانی  کلاس های  به 
دوست دارم تعطیلات تابستانی فقط استراحت کنم و 
نمی خواهم فعالیت دیگری داشته باشم. در این شرایط 
والدین چه تصمیمی بگیرند بهتر است؟ اگر شما هم به 
دنبال پاسخ این سوالات هستید با ما همراه باشید. دکتر 
»علی بورقانی« استاد دانشگاه و مشاور خانواده در اینباره 

می گوید:
از آنجایی که تعطیلات تابستان زمان بسیار مناسبی 
برای اوقات فراغت فرزندانمان است این مسئله خیلی 
داشته  آن ها  برای  درستی  ریزی  برنامه  که  است  مهم 
باشیم. اما چه برنامه ریزی داشته باشیم بهتر است این 
کارشناس در پاسخ می گوید: قبل از هر چیزی این نکته 
بسیار مهم است که والدین عزیز در نظر داشته باشند؛ 
اینکه بیکاری برای فررندان سم است پس تا جایی که 
می توانید به عنوان والدین برای تعطیلات بچه هایتان 
غیر  کاملا  ریزی  برنامه  این  البته  کنید.  ریزی  برنامه 

مستقیم باید انجام شود یعنی فرزندان شما حتما قرار 
برنامه ریزی  از قبل  برای آن ها  بدانند شما  نیست که 
برای  برنامه مناسبی  با هوشمندی  باید  بلکه  کرده اید 
آن ها بچینید که احساس اجباری بودن برای فرزندانتان 

نداشته باشد. 
پیامدهای منفی بیکاری برای فرزندان

برای  بیکاری  و  بی برنامگی  و  فعالیت  نداشتن 
از  برخی  دارد.  بسیاری  منفی  پیامدهای  فرزندانمان 
این پیامدها فردی است و خود فرد دچار آسیب هایش 
پایین  نفسش  عزت  و  نفس  به  اعتماد  مثلا  می شود 
ارزشمندی  احساس  است  بیکار  که  فردی  می آید، 
او دست می دهد. به  بودن  بی فایده  و حس  نمی کند 
وقتی خودش را با افراد هم سن وسالش که مهارت های 
زیادی بلد هستند و مشغول به فعالیت های مفید هستند 
و ارتباطات اجتماعی خیلی خوبی با بقیه دارند مقایسه 
می کند طبیعی است احساس کمبود اعتماد بنفس 
داشته باشد. افرادی که فعالیت و مهارت دارند نسبت 
به افرادی که همیشه در خانه در حال استراحت هستند 
و هیچ فعالیتی ندارد عزت نفس و اعتماد بنفس بالایی 
دارند. دوم اینکه وقتی فرزندان هیچ فعالیتی نداشته 
چون هدف مشخصی ندارند دچار روزمرگی می شوند و 
افسردگی و اضطراب به سراغشان می آید و همین طور 
باعث می شود هیچ تلاشی برای رسیدن به هدفشان 
نداشته باشند. سوم اینکه بیکاری باعث می شود بچه 
تنش  دچار  خانواده  کنار  و  خانه  در  و  شده  کلافه  ها 
شوند. چهارم که بسیار مهم است این است که بیکاری 
باعث می شود کودکان بیشتر وقت خود را صرف فضای 

بسیار خطرناک است. چون در  این  مجازی کنند که 
این حالت والدین هیچ نظارتی بر آن ها ندارند و پنجم 
اینکه بی تحرکی و تنبلی باعث به خطر افتادن سلامتی 

فرزندان می شود.
فرزندان در سن بلوغ حتما باید فعالیت جسمانی 

داشته باشند
والدینی که فرزند نوجوان دارند که دوران بلوغ خود را 
سپری می کند حتما باید برنامه ای برای فرزندشان داشته 
باشند که فعالیت جسمانی در آن باشد. فعالیت های 
آن ها  برنامه های  در  باید  حتما  دوران  این  در  ورزشی 
کردن  تماشا  فقط  ورزشی  برنامه های  شود.  گنجانده 
برنامه های ورزشی نیست بلکه انجام دادن آن ها است. 
توصیه ای که برای والدین دارم سعی کنند حتما فرزند 
انرژی  تا  نام کنند  ثبت  را در کلاس های ورزشی  خود 
فرزندان تخلیه شود. ورزش کردن یک فعالیت مفید است 
می شود.  هم  فرزندان  روح  و  جسم  سلامت  باعث  که 
ابو علی سینا زمانی که می خواهد اصول سلامت را که 
شش مورد است نام ببرد می گوید مهم ترینش حرکت و 
سکون است و فعالیت بدنی است. بزرگترین تدبیر برای 
سلامت بدن ورزش است. خب پس وقتی فرزندان شما 
درگیر فعالیت های ورزشی شوند اولًا یک کار مفید انجام 
می دهند که هم برای سلامت جسم و روح مفید است 
ثانیاً از حیث مسائل تربیت جنسی انرژی آن ها تخلیه 

می شود و هیجاناتشان تعدیل پیدا می کند. 
تفاوت برنامه ریزی برای کودکان زیر هفت سال و 

بالای هفت سال
شاید برای والدین سوال به وجود آید فرزندانمان زیر 
سن هفت سال را در کلاس های ورزشی ثبت نام کنیم یا 
نه؟ این کارشناس در پاسخ چنین می گوید: معمولًا برای 
بچه های زیر هفت سال توصیه نمی کنیم که ورزش های 
منظمی که در باشگاه ها مرسوم است انجام دهند به 
خاطر اینکه تا هفت سالگی بچه ها معمولًا قانون گریز 
هستند اینکه بخواهند در مجموعه ای باشند که قواعد 
و قوانین خاص زیادی داشته باشد که کودک بخواهد 
به آن ها پایبند باشد معمولًا برای کودکان زیر هفت سال 
کمی سخت است. برای کودکان زیر هفت سال سعی 
کنید تفریحات ورزشی در نظر بگیرید اما برای فرزندان 
بالای هفت سال اوضاع متفاوت است. خب اینها کم کم 
می توانند بازیهایی که یک سری قواعد دارد را بپذیرند 
و متناسب با آن قواعد پیش بروند. پس حتما در فصل 
تابستان برای فرزندانتان ورزش را در نظر بگیرید البته 
ناکرده  خدایی  که  نباشد  سنگین  خیلی  که  ورزشی 

کودکان مشکلات جسمی پیدا کنند.

پیامدهای منفی بیکاری برای فرزندان؛

ایام تابستان به فکر اوقات فراغت فرزندانتان باشید!

ریزگردها مهمان ناخوانده روزهای گرم؛

قم در محاصره هلالی از بیابان ها 
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معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد:

تشکیل ۶۶00 تعاونی در دولت سیزدهم
معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه ۱۴۰ هزار 
تعاونی فعال با ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار عضو در کشور فعالیت دارند، گفت: در دولت 
سیزدهم بیش از ۶۶۰۰ تعاونی با ایجاد ۱۷۳ هزار فرصت شغلی تشکیل شده که 

رشد ۶.۴ درصدی را نشان می دهد. 
»حامد ویس کرمی« صبح روز یکشنبه ۱۷ تیرماه در نشست خبری مربوط به 
رشد تعاونی ها و مردمی سازی اقتصاد در دولت مردمیف با تشریح گزارش عملکرد 
سه ساله دولت سیزدهم در حوزه تعاون، اظهار داشت: اقتصاد کشور دارای سه 
رکن است که رکن سوم را تعاون به خودش اختصاص داده است. تعاون و تعاونی 
به عنوان یک شرکت در ذهن ما نقش بسته است، اما باید دانست که این بخش در 

تمام جهات دارای برش عرضی است.
وی افزود: تعاون به دنبال توسعه اقتصاد توسط مردم است. تکنولوژی تعاون یک 
نوآوری اجتماعی و یک راه حل و پاسخ اساسی و بنیادین به نیازهای اجتماعی و 
اقتصادی کشور است و توسعه آن امری انکارناپذیری است. برای مردمی کردن 
اقتصاد به چهار وجه اساسی باید توجه کنیم. این چهار اصل مالکیت، مدیری، 

عاملیت و نظارت است که تمام این وجوه در بخش تعاون وجود دارد.
معاون تعاون وزیر کار خاطرنشان کرد: از مزایای بخش تعاون می توان به تجمیع 
دارایی ها و اعتبار مردم و هدایت آن به سمت تولید اشاره کرد که دارایی های خرد 
را به کلان تبدیل می کند. عدالت در توزیع منابع به صورت عادلانه، جلوگیری 
فعالیت های  در  ریسک  کاهش  تولید،  هزینه های  کاهش  قدرت،  انباشت  از 

اقتصادی، کاهش هزینه های تصدی گری دولت بخشی از آن است.
ویس کرمی درباره عملکرد دولت در حوزه تعاون، گفت: اکنون ۱۰۴ هزار تعاونی 
فعال در کشور داریم که ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار عضو مردمی دارند. ۲۱ درصد کل 
اعضای تعاونی های کشور را زنان تشکیل دادند و این نشان می دهد که تعاونی 

می تواند بستری برای فعالیت اقتصادی بانوان باشد.
وی تاکید کرد: این تعاونی ها بیش از ۲ میلیون فرصت شغلی را ساماندهی کرده 
و مجموع سرمایه گذاری آنها تا امروز بیش از ۳۳۹ هزار میلیارد تومان است. ۵۴ 
درصد تعاونی ها تولیدی هستند. در طول فعالیت دولت سیزدهم تا امروز تعداد 
بیش از ۶۶۰۰ تعاونی تشکیل شده که رشد ۶.۴ درصدی نسبت به دولت قبل را 
نشان می دهد. ۱۷۳ هزار فرصت شغلی جدید ایجاد شده که رشد ۷.۸ درصدی 

نسبت به دولت قبل داشتیم.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: در این دولت ۲۰۶ هزار عضو 
به تعاونی ها اضافه شده که از نظر افزایش تعداد اعضا با رشد ۸.۶ درصدی نسبت 
به دولت قبل مواجه بودیم. یکی از موارد مهم در این دولت ایجاد ۱۴۰۰ شرکت 
تعاونی در حوزه روستاها است که به ایجاد اشتغال برای ۱۶۳۰ منجر شده است. 
در طول دولت سیزدهم ۱۲۳۰ تعاونی در حوزه بانوان تشکیل شد که برای ۱۹ 
هزار و ۵۰ نفر اشتغال ایجاد کرد. تعداد تعاونی های بانوان با یک رشد قابل توجه 

۲۲ درصدی مواجه بوده است.
سیزدهم ۱۱۲۴  دولت  فعالیت  عمر  طول  در  کرد:  خاطرنشان  کرمی  ویس 
میلیارد تومان تسهیلات اشتغال زایی با نرخ قرض الحسنه به ۹۶۰ تعاونی روستایی 

پرداخت شد.
 

معاون وزیر راه و شهرسازی: 

ایران با خط جدید ریلی به پاکستان
 وصل می شود

مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران از اتصال ایران و پاکستان با 
مسیر ریلی جدید خبر داد. 

میعاد صالحی در گفت وگویی درباره اعلام آمادگی پاکستان برای عضویت در 
کریدور شمال -جنوب و ظرفیت های ریلی دو کشور اظهار داشت: در مجموعه 
راه آهن تلاش بر این است که تبادلات ریلی را با کشورهای همسایه افزایش دهیم، 
در راستای تحقق این هدف اگر مشکل نرم افزاری مانع بود با کشورهای همسایه 
پروتکل هایی را به امضا رساندیم برای اینکه واگن دو کشور وارد خاک همدیگر 
شوند. اگر نیاز به یکسان سازی تعرفه ها بود یا تخفیفاتی اعمال شود یا تعرفه های 
ترجیحی به اجرا برسد، تلاش بر این بود که با تمام کشورهای همسایه درباره 

تعرفه ها این اقدامات انجام شود.
وی ادامه داد: همچنین در این مسیر اگر حلقه مفقوده برای اتصال ریلی بین 

کشورها وجود داشت به سمت احداث مسیر ریلی رفتیم.
مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران گفت: مشخصا درباره موضوع 
کشور پاکستان، از زاهدان تا میرجاوه )مرز ایرانو پاکستان( ۹۶ کیلومتر فاصله دارد 
اما به لحاظ ریلی در این مسیر به پاکستان هم اتصال ریلی داریم و هم نداریم. 
با خط فوق عریض احداث شده ۱۱۰ سال گذشته که بسیار مستعمل بوده به 
پاکستان اتصال ریلی داریم اما با خط ریلی استاندارد کشورمان که منطبق با 

استانداردهای اروپایی است به این کشور متصل نیستیم.
صالحی تاکید کرد: برای اتصال ریلی به پاکستان نیاز داریم خط آهن نرمال و 
استاندارد احداث کنیم که بتوانیم با لکوموتیوها و واگن های باری کشور خودمان با 

نقطه صفر مرزی تردد داشته باشیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه خط آهن موجود بین ایران و پاکستان 
این خط  از  به صورت محدود  در حال حاضر  افزود:  فوق عریض است،  خط 
استفاده می شود اما بار باید با لوکوموتیو کشور پاکستان باید تا زاهدان منتقل 
شود که همین اقدام کار را متفاوت می کند. وی گفت: خط آهن فعلی زاهدان تا 
میرجاوه ۹۶ کیلومتر طول دارد و خط ریلی غیرنرمال است و بار باید در این مسیر 
با کامیون ترانشیپمنت داشته باشد یا جابجایی از مد ریلی به جاده ای و بالعکس 
انجام شود در حال حاضر انتقال بار از این مسیر نمی صرفد با احداث خط جدید 
انتقال از مسیر انجام خواهد شد. مدیرعامل شرکت راه آهن با اشاره به محل تامین 
مالی مورد نیاز احداث خط جدید زاهدان – میرجاوه ادامه داد: ۱۰ میلیارد دلار 
تهاتر نفتی برای نوسازی ناوگان ریلی و ساخت خطوط راه آهن در نظر گرفته شده 
که ۵ میلیارد دلار از استجازه نفتی ۵ خط راه آهن شلمچه-بصره، احداث خط دوم 
بافق-تربت حیدریه - سنگان، خط زاهدان - میرجاوه و مسیر شیرگاه- میان دوره 
واریانت پل ورسک و همچنین نوسازی ناوگان انجام می شود. صالحی تاکید کرد: 
این مسیر توان ترانزیت و جابه جایی ۸ میلیون تن بار در سال را دارد. وی با اشاره 
به روابط سیاسی دو کشور و اثرگذاری آن در احداث خط جدید ریلی و تبادلات 
تجاری بین دو کشور اظهار داشت: در حال حاضر هم در شرایط فعلی حجم 
صادرات بار به صادرات خوب است و موضوع این است که به دنبال این هستیم 

همین بار از طریق ریل به این کشور منتقل شود.        

پرشدگی ۶3 درصدی مخازن سد های کشور؛

 رشد ۹درصدی ذخیره سد ها
آب موجود در مخازن سدها از ابتدای سال آبی تا ۱۵ تیر ماه به ۳۲.۸۲ میلیارد 
به سال گذشته نشان  را نسبت  متر مکعب رسیده است که رشد ۹ درصدی 

می دهد.
بر اساس این گزارش؛ در نیمه دوم از ماه ابتدایی تابستان بارندگی ها وضعیت روند 
مطلوبی را نشان می دهد ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل ۲۴۴,۸ میلیمتر 
است. این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت ۲۳۷,۵ 
میلیمتر ۳ درصد افزایش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته ۲۰۴,۸ میلیمتر 
۱۹ درصد افزایش را نشان می دهد. همچنین وضعیت سدها در مقایسه با سال 
آبی گذشته افزایش ورودی را نشان می دهد که در سال آبی جاری ۳۸.۶۵ میلیارد 
متر مکعب رسیده که نسبت به سال گذشته با ۳۶.۲۸ میلیارد متر مکعب رشد ۷ 
درصدی را نشان می دهد. البته خروجی آب سدها روند افزایشی داشته است به 
طوری که در سال جاری ۲۷.۸۷ میلیارد متر مکعب در حالی که سال گذشته ۲۵ 
میلیارد متر مکعب بوده است. همچنین آب موجود در مخازن سدها از ابتدای سال 
آبی تا ۱۵ تیر ماه به ۳۲.۸۲ میلیارد متر مکعب رسیده است که سال آبی گذشته این 
عدد نزدیک به ۳۰ میلیارد متر مکعب بوده است که رشد ۹ درصدی را نشان می دهد 

همچنین پرشدگی سدهای آبی کشور به ۶۳ درصد می رسد.

اقتصاد ایران، گرفتار زخم های مزمن ؛

دولت جدید برای فوریت های اقتصادی چه نسخه ای خواهد پیچید؟

دولت چهاردهم به زودی با برگزاری مراسم تحلیف و معرفی اعضای کابینه از 
سوی رییس جمهور منتخب آغاز به کار می کند؛ دولتی که با انبوهی از مشکلات 
اقتصادی مواجه است و اوضاع معیشتی و اقتصادی مردم و فعالان اقتصادی، 
مسیر ناهمواری را پیش روی او قرار داده است. در واقع، با شروع فعالیت دولت 
چهاردهم، نیاز به اتخاذ تصمیمات و سیاست های فوری جهت بهبود اوضاع 
اقتصادی و افزایش رفاه عمومی جامعه بیش از پیش احساس می شود و اینجا 
است که باید درست بر اساس اولویت بندی و اختصاص منابع محدود به این 

اولویت ها حرکت کرد.
فوریت اول: اصلاح شبکه بانکی و تراز کردن آن

همه به درستی می دانیم که اقتصادی سالم است که تمام بخش های آن در 
تعادل و توازن قرار گرفته باشند. اقتصادهای موفق و برتر همواره در بخش های 
مالی و پولی جامعه کمترین چالش ها را داشته اند؛ اما اقتصاد ایران که اقتصادی 
با بیماری های جسمی و روحی است، در سال های اخیر با چالش های فراوانی 

مواجه بوده است.
بر اساس این گزارش،نرخ تورم های دو رقمی، رکود اقتصادی، کاهش ارزش 
پول ملی، تحریم های بین المللی، کسری بودجه و رشد نقدینگی و سایر مشکلات 
در این سال ها به جان مردم افتاده است. وضعیت اقتصادی موجود تا حد زیادی 
صاحبین کسب و کارها و مردم را تحت شرایط فشارهای مالی سنگینی قرار داده 

است.
همزمان با شروع فعالیت دولت چهاردهم احساس نیاز به اتخاذ تصمیمات، 
سیاست ها و اقدامات فوری جهت بهبود اوضاع اقتصادی در جامعه بیشتر دیده 
می شود. اقداماتی که می بایست در جهت افزایش رفاه عمومی جامعه و کاهش 
چالش ها صورت گیرند و به مین دلیل است که شاید بتوان امیدوار بود که با 
اقدامات و سیاست های اتخاذی دولت چهاردهم تا حد زیادی اقتصاد کشور به 

مسیر رشد و توسعه بازگردد و شرایط زندگی مردم روندی مثبت را در پیش گیرد.
ناترازی نظام بانکی در کشور از مشکلات مهم اقتصادی است و عدم تعادل و 
ناهماهنگی ترازنامه بانک ها در دو بخش دارایی ها و بدهی های بانکی حالتی را به 
وجود می آورد که بانک ها عملا توانایی عمل به تعهدات خود را نخواهند داشت و 
می تواند باعث بروز بحران های مالی و اقتصادی بیشتر در جامعه شود. دولت به 
عنوان بازیگر اصلی ناترازی نظام بانکی همیشه در صحنه بوده است، به طوری که 
برای جبران کسری بودجه و بدهی های خود از بانک مرکزی استقراض می کند و 
یا وام و تسهیلات اجباری را از بانک ها دریافت می کند. در واقع، دولت ها به جای 
تامین منابع مالی درست، به بانک ها فشار می آورند تا وام ها و تسهیلاتی را برای 

آن ها فراهم کنند
این رویه در کوتاه مدت ممکن است به کمک دولت بیاید اما در بلندمدت می تواند 
مشکلات جدی را برای نظام بانکی و اقتصاد کشور به همراه داشته باشد. ناترازی 
ترازنامه بانک ها یکی از مشکلات اصلی است که می توان به آن اشاره نمود. بدهی 
دولت به بانک ها از سال ۱۳۵۸ تا ۱۴۰۱، به صورت میانگین حسابی سالانه 
۳۲.۳۸ درصد افزایش داشته و از ۲۶ میلیارد تومان به ۷۰۳۰۰۰ میلیارد تومان 
رسیده است. البته علاوه بر دولت، افزایش بدهی شرکت ها و موسسات دولتی هم 

به بانک ها منجر به افزایش زیان انباشته بانک ها شده است.
دولت چهاردهم باید به تراز کردن بانک ها به عنوان یکی از اولویت های اصلی 
خود توجه کند. دولت چهاردهم با کاهش هزینه های جاری خود این امکان را 
به وجود خواهد آورد تا از بانک مرکزی کمتر استقراض کند و یا وام و تسهیلات 
کمتری دریافت کند. در این صورت دستگاه چاپ پول خاموش خواهد ماند و 

نقدینگی تا حد زیادی کنترل خواهد شد.
از سوی دیگر، شبکه بانکی در ایران دارای قوانین و مقررات صحیحی نیست. 
در ایران بعد از نکول وام، پیگیری های دریافت وام اتفاق می افتد در صورتی که 
می بایست قبل از اتفاق نکول باشد. بدین ترتیب بدون وجود قوانین صحیح نکول 
در کشور، بدهی های وام گیرنده به همراه جریمه ها افزایش خواهد یافت و بر 
میزان دارایی های غیرنقدی بانک ها افزوده خواهد شد. در این بین بانک در انجام 
تعهدات خود نسبت به سپرده گذاران دچار مشکل شده و ناچار به استقراض از 
بانک مرکزی خواهد شد. نتیجه این استقراض ها و چاپ پول چیزی جز رشد پایه 

پولی و رشد نقدینگی و افزایش تورم نخواهد بود.
فوریت دوم: کاهش هزینه های جاری دولت

به میزانی که دولتی بزرگ تر باشد، به همان میزان فضا برای سایر بخش ها 
کمتر خواهد بود. در واقع، با بزرگ تر شدن دولت ها میزان رفاه، آزادی اقتصادی، 
درآمدهای بیشتر، مالکیت خصوصی، کمک های مردمی به خیریه ها و هر مورد 
دیگری کوچک و کوچک تر خواهند شد. دولت بزرگ مانند زنجیری است که دور 
پا قرار گرفته و اجازه فعالیت بیشتر را به کشورها نخواهد داد. دولت هایی که تعداد 
کارکنان دولتی بیشماری دارند دارای هزینه های بیشماری نیز خواهند بود. بیشتر 
شدن هزینه های دولت نیز نتیجه ای جز افزایش کسری بودجه، افزایش چاپ پول 
بیشتر و افزایش نرخ تورم نخواهد داشت. با افزایش نرخ تورم در یک جامعه به 
میزان قابل توجهی رفاه جامعه روندی نزولی و نابرابری روندی صعودی در پیش 

خواهند گرفت.
هزینه های جاری دولت یکی از هزینه های اصلی بودجه کشور به شمار می رود. 

این هزینه ها سهم بیشتری از مخارج بودجه را شامل می شوند. یکی از اصلی ترین 
هزینه های جاری دولت ها شامل هزینه حقوق و دستمزد کارکنان دولتی است که 
تامین آن ها در کشور به مساله جدی تبدیل شده است. در واقع، دولت بخش 
اعظم بودجه خود را به حقوق و دستمزد کارکنان خود اختصاص می دهد و از 
اختصاص دادن آن به سایر بخش های آموزشی، بهداشتی و زیرساخت ها عقب 
خواهد افتاد. کاهش هزینه های دولتی و کوچک تر کردن دولت منجر به تراز بودن 
برنامه بودجه و کاهش کسری بودجه دولت خواهد شد. کاهش این هزینه ها نه 
تنها منجر به بهبود اوضاع اقتصادی جامعه خواهند شد بلکه تا حد زیادی باعث 

افزایش کارایی در نیروی کار نیز خواهند شد.
تعداد کارمندان دولتی در ایران در دهه ۹۰ روندی افزایشی پیدا کرد. به طوری 
که براساس آخرین آمار سازمان اداری و استخدامی کشور، تعداد کارکنان دولت 
از ۲۰۵۲۹۹۸ نفر در سال ۱۳۹۰ به ۲۲۱۶۹۱۳ در سال ۱۴۰۱ رسیده و طی 
این سال ها ۷.۹ درصد رشد داشته است. این نرخ رشد تعداد کارمندان دولت 

نشان دهنده افزایش هزینه های دولت است.
مقایسه سهم هزینه جبران خدمات کارکنان از کل مخارج دولت در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ ایران با سایر کشورها نشان می دهد که ایران نسبت به سایر کشورها و 
حتی میانگین جهانی هزینه بیشتری در قبال کارکنان دولتی پرداخت می کند. در 
ایران سهم هزینه جبران خدمات کارکنان از کل مخارج دولت به دلیل بزرگ بودن 

دولت حدود ۵۰ درصد را به خود اختصاص داده است.
میانگین جهانی این سهم حدود ۱۹.۹ درصد است و ایران ۳۰.۱ واحد درصد 
بیشتر از میانگین جهانی را دارا است. کشورهایی نظیر ایالات متحده آمریکا، 
کانادا، دانمارک و روسیه سهم کمتری از هزینه خدمات کارکنان دولتی از کل 
مخارج دولت را دارا می باشند. به طوری که ایالات متحده آمریکا تنها سهمی 
معادل ۶.۹ درصد را دارد. ایران ۴۳.۱ واحد درصد بیشتر از آمریکا دارای سهم 

هزینه جبران خدمات کارکنان از بودجه دولتی است.
ایران برای کاهش سهم هزینه جبران خدمات کارکنان دولتی از کل مخارج 
تعداد  و کاهش  اداری کشور  نیازمند اصلاحات ساختاری در سیستم  دولت 
کارکنان دولتی است. در واقع، می بایست این منابع را به بخش های دیگر با 

بهره وری بالاتر خصوصا بخش خصوصی منتقل نماید.
ایران که دارای دولتی بزرگ با تعداد کارمندان زیادی است باعث شده تا انگیزه 
بخش خصوصی برای حضور در تولید وجود نداشته باشد. چرا که دولت در راس 
همه فعالیت های تولیدی قرار گرفته و از رانت ها و اطلاعات موجود استفاده 
می کند و امکان رقابتی برای بخش خصوصی وجود نخواهد داشت. دولت باید 
بیشتر به دنبال تامین امنیت، آموزش، تدوین سیاست های داخلی و خارجی و 
فعالیت های عمومی باشد و در سایر بخش های اقتصادی دخالتی نداشته باشد.

از  می تواند  دولتی  بخش  کردن  کوچک  با  دولت  جاری  هزینه های  کاهش 
راه های مختلفی انجام شود. تبدیل دولت بزرگ به دولت کوچک به بهبود کارایی، 
کاهش هزینه ها و افزایش بهره وری نیروی کار منجر می شوند. بنابراین با کوچک 
شدن دولت بیشتر مالیات های دریافتی از مردم به جای این که صرف پرداخت 
حقوق کارمندان دولتی شود، صرف هزینه های عمرانی و رفاهی مردم می شود. 
زیادی  حد  تا  می تواند  سازی  خصوصی  و  خصوصی  بخش  به  دادن  میدان 
هزینه های دولت را کاهش دهد. از سوی دیگر، واگذاری بخشی از خدمات دولتی 
به بخش خصوصی نیز می تواند به کوچک تر شدن دولت و کاهش هزینه های آن 
کمک نماید. اصلاح قوانین و ساختار سازمانی دولت با وجود کاهش بوروکراسی 
و کمتر شدن سطوح مدیریتی به روند کاهش هزینه های دولت کمک شایانی 
خواهد کرد. حتی فروش و یا اجاره اموال و دارایی های دولت که مورد استفاده 
قرار نمی گیرند نیز در این روند موثر خواهد بود. در نهایت، دولت قادر خواهد بود 
با کوچک سازی بخش های خود و کاهش هزینه های جاری، بهترین خدمات را 

به مردم کشور ارائه دهد.
امید است تا دولت چهاردهم با اجرای سیاست های مناسب و اتخاذ تصمیمات 
درست، بتواند اقتصاد کشور را به مسیر رشد و توسعه بازگرداند و شرایط زندگی 
مردم را بهبود بخشد. اقدامات فوری و موثر دولت در زمینه های مورد بحث، نه تنها 
باعث بهبود وضعیت اقتصادی کنونی خواهد شد، بلکه پایه های محکمی برای 

آینده ای روشن تر و پایدارتر بنا خواهد کرد.

شوک انتخاب پزشکیان به بازار خودرو؛

آغاز ریزش قیمت خودرو
یک کارشناس بازار خودرو با بیان این که با مشخص شدن 
نتیجه انتخابات ریاست جمهوری، روند نزولی قیمت خودرو 
در بازار آغاز شده است، خواستار آزادسازی واقعی واردات 

خودرو به کشور توسط دولت چهاردهم شد. 
فیروز نادری، کارشناس بازار خودرو درخصوص واکنش 
بازار خودرو به پیروزی مسعود پزشکیان در انتخابات ریاست 
جمهوری گفت: به دنبال انتخاب ایشان بازار دچار شوک 
شده، امروز ریزش قیمت خودرو شروع شده و روند کاهشی 
است؛ به نحوی که قیمت ها ۲ تا ۳ درصد افت داشته، هر 
چند امکان دارد که در چند روز آینده این روند ادامه داشته 
باشد و شاهد کاهش ۵ تا ۱۰ درصدی قیمت خودرو باشیم؛ 

کاهش قیمت ها بیش از ۱۰ درصد بعید است.
وی افزود: به نظرم صحبت های رییس جمهور منتخب 
در دوره کاندیداتوری مبنی بر این که واردات خودرو را آزاد 
می کند، همچنان بر بازار تاثیر بگذارد؛ به نحوی که با عملی 
شدن وعده های رئیس جمهور شاهد تاثیر مواضع او بر بازار 

خودرو خواهیم بود.
مردم،  توسط  خودرو  آزادانه  واردات  داد:  ادامه  نادری 

خودروسازان  و  می بخشد  سامان  را  خودرو  بازار  وضعیت 
داخلی به همان روند ۸ سال قبل خودشان بازمی گردند که 
خودرو را قسطی می فروختند و همچنین به رقابت با یکدیگر 

می پردازند و کیفیت را هم افزایش می دهند
این کارشناس بازار خودرو توضیح داد: واردات خودرو باید 
کاملا آزاد شود و هبچ محدودیتی در کار نباشد. واردات آزاد 

و واقعی خودرو به این معنا است که هر شخص عادی بتواند 
برای خودش خودرو وارد کنند.

به گفته نادری، واردات خودرویی که تا به حال انجام شده 
توسط دولت بوده و دولت یک سری خودرو را انحصارا وارد و 
در سامانه پیش فروش کرده است و نمی توان به آن آزادسازی 

واردات خودرو گفت.
برای  اصل  در  خودرو  واردکننده  شرکت های  او،  نظر  از 
دولت یک واسطه بوده اند تا خودرو تهیه و وارد کشور کنند تا 

دولت به فروش برساند.
وی در مورد قیمت فعلی خودرو در بازار نیز گفت: پژو ۲۰۷ 
تا دیروز ۸۱۵ تا ۸۲۰ میلیون تومان  سقف شیشه ای که 
قیمت داشته، امروز به ۸۱۰ میلیون تومان رسیده است و 
۲۰۷ دنده پانوراما ارتقا یافته ۸۱۷ میلیون تومان قیمت 

دارد.
این کارشناس بازار خودرو گفت: دنا توربو ۹۱۰ میلیون 
تومان، سایناs سفید ۴۳۷ میلیون تومان، کوییک gxr سفید 
۴۳۴ میلیون تومان و شاهین اتومات سفید نیز ۸۲۷ میلیون 

تومان قیمت خورده است.

عضو هیات مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه از چندنرخی بودن روبل 
در ایران و ناترازی تجارت دو کشور به عنوان اصلی ترین موانع برای استفاده از 

ارزهای ملی در تجارت ایران و این کشور یاد کرد. 
کامبیز میرکریمی، عضو هیات مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه 
درباره آخرین وضعیت استفاده از پول های ملی در تجارت دو کشور به خبرنگار 
ایلنا گفت: زیرساخت های لازم برای استفاده از واحدهای پولی ایران و روسیه 
در تجارت دو کشور و حذف دلار آماده است اما هنوز برای اجرایی شدن آن 
چالش هایی وجود دارد از جمله این چالش ها نرخ تبدیل ارز است؛ در ایران برای 

روبل نرخ های گوناگونی وجود دارد و نرخ ها براساس نوع تقاضا متفاوت است. 
وی افزود: همچنین برای واردات شماری از کالاها از روسیه دلار تخصیص داده 
می شود و این امر امکان خرید کالا را با روبل از بین می برد، با این حال مهم ترین 
موضوع همین تک نرخی بودن روبل است و اگر این اتفاق بیفتد، امکان عملیاتی 

شدن تمام تفاهمات به وجود می آید.
میرکریمی خاطرنشان کرد: بنابراین چندنرخی بودن روبل در ایران این موضوع 
را تا حد زیادی از خود متاثر کرده با این حال اکنون در برخی قراردادها روبل ارز 
مبنا قرار گرفته و برای بازرگانان دو کشور پذیرفته شده است که با استفاده از روبل 

تسویه حساب کنند. 
عضو هیات مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه اظهار کرد: مشکل دیگر 
ناترازی تجارت ایران و روسیه و غلبه واردات ایران به صادرات است. ایران سه 
برابر صادراتی که به روسیه دارد از این کشور کالا وارد می کند بنابراین بازرگانان 
ایرانی در تجارت با کمبود روبل روبه رو خواهند شد. برای حل این مشکل لازم 

است بانک مرکزی روسیه ریال را در سبد ارزی خود نگه دارد اما ریال نوسانات 
زیادی را تجربه می کند و وقتی بانک مرکزی کشوری بخواهد ارزی را نگه دارد باید 

ریسک ها و نوسانات آن را نیز بپذیرد. 
وی تصریح کرد: در صورت رفع این موانع استفاده از ارزهای ملی در تجارت دو 

کشور عملیاتی خواهد شد. 
گفت:  روسیه  به  ایران  مرغ  گوشت  مازاد  صادرات  امکان  درباره  میرکریمی 
محدودیت  ها بر سر راه صادرات گوشت مرغ به روسیه برداشته شده اما روسیه 
خود با مازاد مرغ روبه رو است و بنابراین نمی تواند بازار خوبی برای مرغ مازاد در 
ایران باشد و روس ها هم به دنبال خرید از ایران نیستند اما کشورهای اتحادیه 

اوراسیا به ویژه قزاقستان می توانند جایگزین خوبی باشند. 
عضو هیات مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه در ادامه به تداوم جریان 
رو به رشد تجارت ایران و روسیه پرداخت و توضیح داد: از سال ۱۳۹۸ تاکنون 
صادرات ایران به روسیه و واردات از روسیه به ایران سیر صعودی داشته است؛ 
این اتفاق حاصل امضای موافقت نامه تجارت آزاد میان ایران و روسیه است با 
این حال قانون تجارت آزاد به طور کامل اجرا نشده و در واقع آنچه امروز اجرا 
می شود تجارت ترجیحی است که در آن طرفین برای یکدیگر امتیازات گمرکی 

قائل شده اند. 
روسیه  و  ایران  تجارت  ارزش  موافقت نامه  این  امضای  از  پیش  افزود:  وی 
۲۷۰میلیون دلار بود و این رقم در سال نخست پس از امضای این موافقت نامه 
۶۱ درصد رشد کرد و در سال های بعد نیز این رشد ادامه داشت، این جریان رو به 
رشد حتی در سال های شیوع کرونا نیز برقرار بود و این رقم تاکنون به حدود یک 

میلیارد دلار رسیده است. 
میرکریمی درباره آخرین وضعیت توافق نامه تجارت آزاد ایران با کشورهای 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا که چندی پیش امضا شده، گفت: دولت ها بر سر اینکه 
چه اقلامی در فهرست کالاهای با تعرفه تجاری صفر قرار بگیرند به توافق رسیدند 
و  در دو ماه آینده هم مجلس های دو کشور این قانون را تصویب خواهند کرد 
و برنامه ریزی ها بر این اساس که تجارت آزاد ایران و کشورهای اتحادیه در نیمه 

نخست امسال برقرار شود. 

عضو هیات مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه مطرح کرد:

چندنرخیشدن»روبل«روسیهدربازارایران
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رضا درویش:

 بازیکنانی می خریم که در شان نام 
پرسپولیس باشند

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: با هماهنگی گاریدو در پست هایی که بازیکنان 
جدا شدند، افرادی را جذب خواهیم کرد که در شأن نام پرسپولیس باشند.

رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در مراسم معارفه خوان کارلوس گاریدو 
سرمربی جدید تیم فوتبال پرسپولیس اظهار داشت: در باشگاه پرسپولیس پس از 
اینکه چندین گزینه را مورد بررسی قرار دادیم، در نهایت به خوان کارلوس گاریدو 
رسیدیم. چندین بار با وی جلسه داشتیم که در نهایت بعد از تفاهم با این مربی به 

توافق رسیدیم و قرارداد خود را امضا کردیم.
وی افزود: امیدوارم با حمایت و همدلی همیشگی بتوانیم به آن چیزی که هواداران 

توقع دارند برسیم و قهرمانی های مختلفی را به ارمغان بیاوریم.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در رابطه با عملکرد این تیم در بازار نقل وانتقالات 
اظهار داشت: چند بازیکن مد نظر ما بودند که با آن ها وارد مذاکره شدیم. با گاریدو 
در این خصوص مشورت کردیم و توافقات حاصل شده است. با هماهنگی این مربی 
در پست هایی که بازیکنان جدا شدند افرادی را جذب خواهیم کرد که در شأن نام 

پرسپولیس باشند.
درویش در رابطه با وضعیت مالکیت باشگاه گفت: بانک شهر قبل از اینکه متولی ما 
باشد همیشه همراه ما بوده و همواره به ما کمک کرده است. بعد از واگذاری، متولی 
باشگاه کنسرسیوم بانک ها شدند اما در این شرایط نیز همچنان بانک شهر همراه 
ما بوده است. برای اولین بار ما توانستیم با کمک این بانک بدهی تمامی بازیکنان 
را پرداخت کنیم. امیدوارم سایر بانک ها نیز وارد میدان شوند و پرسپولیس را کمک 

کنند.
وی در مورد وضعیت مدافع قطری پرسپولیس گفت: چندین باشگاه قطری برای 
جذب عبدالکریم حسن به ما پیشنهاد دادند و مدیران دو باشگاه به ایران آمدند. ما به 
آنها گفتیم هم از کیفیت او راضی هستیم و هم او ارتباط خوبی با هواداران دارد. ما 
به آنها گفتیم فعلا شرایط جدایی میسر نیست. خودش علاقه مندی به پرسپولیس را 
اعلام کرده اما با توجه به حضور در کشورش مایل به جدایی ست اما ما وی را راضی 
کردیم تا در پرسپولیس بماند تا شرایط در آینده برای جدایی وی اگر ممکن بود، این 

اتفاق محقق شود. 
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در خصوص خرید رامین رضاییان گفت: خود من 
سعی کردم حرفه ای رفتار کنم و با بازیکنی که قرارداد دارد وارد مذاکره نشوم. با توجه 
به اینکه باشگاه سپاهان اعلام کرده وی قرارداد دارد، اخلاقی و درست نیست با او 

وارد مذاکره شویم.
درویش در مورد وضعیت علیرضا بیرانوند بیان کرد: با توجه به اینکه مبلغی از قرارداد 
بیرانوند اضافی بود، سازمان لیگ خواستار اصلاح قرارداد وی بود و این الحاقیه که 
اضافه شد، طبق مفاد همین قرارداد محل بروز مشکل نبود و تمام مطالبات پرداخت 
شد. باشگاه محل تفاهم است. اگر مشکلی بود باید بین ما و وی برطرف می شد. 

براساس مفاد الحاقیه ما به تعهد خود پایبند بودیم.
وی در خصوص پیشنهادهای اغوا کننده تیم های دیگر به بازیکنان پرسپولیس 
گفت: متاسفانه برخی از باشگاه هستند که می توانند چند برابر ما پرداختی داشته 
باشند و همین باعث می شود این ارقام بازیکنان را وسوسه کند و پا روی عشق خود 
بگذارند. باشگاه پرسپولیس همیشه بزرگ است و بازیکنان را بزرگ می کند. نام های 
زیادی در پرسپولیس آمدند و هر بار گفتند کسی نمی تواند جانشین او شود ولی 
پرسپولیس به راه خود و قهرمانی ها ادامه خواهد داد. نام پرسپولیس است که باقی 

می ماند.
مدیرعامل پرسپولیس درباره شرایط تمرینی این تیم گفت: من فکر نمی کردم 
چنین امکاناتی در اختیار ما قرار بگیرد و شرایط خوب است. اگر از زمان نقل انتقالات 
باکیفیت تر داریم که آن را اجرایی  با چمن  بگذریم، طرحی برای تعویض چمن 

خواهیم کرد.

کاسکارینو:

 رونالدو نقش مهمی در ناکامی پرتغال داشت
تونی کاسکارینو معتقد است که روبرتو مارتینز با نگه داشتن کریستیانو رونالدو در 
زمین به تیم پرتغال آسیب زده و عدم تعویض او باعث شد تا پرتغال در یورو ۲۰۲۴ 

عملکرد ضعیفی داشته باشد.
 تیم ملی فوتبال پرتغال که »کریستیانو رونالدو« را در اختیار دارد در مرحله یک 
چهارم نهایی جام ملت های اروپا پس از تساوی بدون گل برابر فرانسه، در ضربات 

پنالتی مغلوب شد و از راهیابی به نیمه نهایی بازماند.
»تونی کاسکارینو« بازیکن پیشین تیم های مارسی و نانسی معتقد است »روبرتو 
مارتینز«، سرمربی پرتغال، با نگه داشتن کریستیانو رونالدو به تیم ملی آسیب زده 
است. رونالدو در مسابقات یورو ۲۰۲۴ بدترین عملکرد خود را داشت. او که در بین 
بازیکنان تیم ملی پرتغال بیشترین زمان حضور در زمین را در جام ملت های ۲۰۲۴ 
تجربه کرد از ۲۴ شوتی که به سمت دروازه شلیک کرد حتی یک بار هم موفق به 

گلزنی نشد.
بسیاری بر این باورند که انتخاب رونالدو در این مسابقات به دلیل احساسات بوده 
است، چرا که او بیشتر دو فصل گذشته را در لیگ حرفه ای سعودی بازی کرده 
است. فرناندو سانتوس، سرمربی سابق پرتغال، در جام جهانی ۲۰۲۲ رونالدو را کنار 

گذاشت و جنجال های زیادی ایجاد کرد.
کاسکارینو در مصاحبه با talkSPORT گفت: چطور مارتینز می تواند توجیه کند 
که او را در زمین مسابقه نگه دارد؟ او در بازی برابر فرانسه هیچ کاری نکرد. اگر او یک 

بازیکن جوان بود، در همان نیمه اول تعویض می شد.
وی اضافه کرد: در این دیدار، فرانسوی ها عملکرد بسیار ضعیفی داشتند و حتی 
بازیکنان برترشان نیز موفق ظاهر نشدند. رونالدو نقش مهمی در عدم موفقیت پرتغال 

در این بازی ها داشت.

مسابقات قهرمانی جهان بلگراد؛

تاریخ سازی تیم  ملی غواصی آزاد ایران
 با کسب اولین نشان های جهانی

مسابقات قهرمانی جهان صربستان با کسب اولین نشان غواصی ایران و افزایش 
رکورد ملی پوشان غواصی آزاد ایران پیگیری شد.

در روز نخست مسابقات قهرمانی جهان غواصی آزاد در بلگراد صربستان سید 
محمد زارعی موفق به کسب دو نان نقره و برنز در رده سنی جوانان و ماده داینامیک 

بدون فین برای اولین بار در این رشته ورزشی در ایران شد.
همچنین سید محمد حسینی رکورد نو فین ایران را با افزایش ۲۸ متری به ۱۳۵ 
مترارتقا داد. در بخش بانوان نیز الهام شارقی موفق به ثبت رکورد ملی جدید مسافت 
۸۱ متر شد. امین جدیدی سرمربیگری تیم ملی غواصی کشورمان را بر عهده دارد. 
مسابقات قهرمانی جهان غواصی آزاد در بلگراد صربستان در حال برگزاری می باشد.

سرمربی جدید تیم فوتبال پرسپولیس گفت: افتخار بزرگی برای من است که 
مربی پرسپولیس هستم.

 نشست خبری خوان کارلوس گاریدو، سرمربی جدید پرسپولیس از ساعت 
۱۱:۲۰ دقیقه امروز و پس از امضای قرارداد این مربی آغاز شد.

وی در ابتدا گفت: از حضور شما بی نهایت سپاسگزارم. افتخار بزرگی برای من 
است که مربی پرسپولیس هستم. به خوبی می دانم باشگاه بزرگی است و همه 

تیم های بزرگ وجه اشتراک زیادی دارند که مهم ترین آن، هواداران هستند و این 
واضح است که پرسپولیس به خاطر هوادارانی که دارد در دنیا شناخته شده است.

گاریدو عنوان کرد: چیزی که برای من اهمیت دارد این است که هواداران از 
حضور من راضی باشند. قهرمانی میسر نمی شود مگر با اتحاد تا بازی ها را یکی 
پس از دیگری ببریم. باشگاه تمام تلاش خود را می کند. در کنار اینکه بازیکنان 
خوبی داریم دوست دارم به تک تک آنها کمک کنم تا عملکردشان بهتر شود. کاری 

که باید کنیم این است که با عملکرد خوب در تمرینات به هدف خود برسیم.
سرمربی پرسپولیس درباره وضعیت نقل وانتقالات این باشگاه عنوان کرد: آن 
طور که من می دانم باشگاه دارد در این زمینه فعالیت می کند. من با رضا درویش و 
حسین بادامکی در خصوص نقل وانتقالات صحبت کرده ام. احساس می کنم هفته 
آینده زمانی است که باشگاه می تواند در خصوص بازیکنان تصمیم گیری کند و 

بازیکنان جدید را جذب کند. البته ما همین حالا نیز تیم خوبی در اختیار داریم.
وی در خصوص حضور پرسپولیس در لیگ نخبگان آسیا عنوان کرد: واضح است 
که پرسپولیس همیشه عطش قهرمانی دارند و این خصوصیت باشگاه های بزرگ 
است. بازیکنان نیز به خوبی می دانند هدف ما چیست. شما دستور دارید که باید 
برنده شوید و این تنها راه ماست. کار کردن با چنین تیمی خوب و لذت بخش 
است. ما نماینده میلیون ها هوادار هستیم و آنها توقع دارند همیشه برنده باشیم و 
باید به قهرمانی برسیم. بازیکنان ما کیفیت لازم برای رقم زدن هر قهرمانی را دارند. 

هر کس در هر بخش باشگاه باید ذهن برنده و قهرمان را داشته باشد
گاریدو در مورد اینکه آیا از جدایی برخی بازیکنان کلیدی پرسپولیس همچون 
بیرانوند و ترابی، اطلاع دارد، گفت: بله از جدایی آنها اطلاع دارم اما می دانم 
پرسپولیس تیم بزرگی است. مطمئنم باشگاه در تلاش است تا بازیکنان باکیفیتی 
را جذب کند اما موضوع مهم این است که بازیکنان باید عاشق این تیم باشند و 

عطش پوشیدن پیراهن پرسپولیس را داشته باشند.
سرمربی پرسپولیس در خصوص اینکه برای حضور در این تیم با مربیان خارجی 
ایران مشورت کرده، اظهار داشت: مستقیما صحبتی در این  شاغل در لیگ 

خصوص نداشتم. می دانم در سالیان اخیر مربیان خوب زیادی به ایران آمدند.
وی در مورد امکانات تیم پرسپولیس تصریح کرد: من دیروز امکانات تیم را بررسی 
کردم و به نظرم وضعیت خوب است و هر چیزی سر جای خودش قرار دارد و با آنچه 

که من لازم دارم تطبیق دارد.
تیم  نقل وانتقالات  خصوص  در  خودش  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  گاریدو 
تصمیم گیرنده است، یادآور شد: من کار خودم را انجام می دهم و تیم را مدیرعامل و 
مدیر فنی می بندند، من و بقیه باید سکوت کنیم و کار خودمان را انجام دهیم و اگر 

از من نظر خواستند حتما نظر می دهم.
سرمربی پرسپولیس در واکنش به منفعل بودنش در این تیم عنوان کرد: مثل هر 

شخصی در دنیا هر برخورد در شرایط مختلف قابل تغییر است.

خوان کارلوس گاریدو:

 پرسپولیس را درویش و بادامکی می بندند!

کارشناس کشتی آزاد با تاکید بر این که نباید روی ملی 
پوشان فشار روانی باشد، گفت: شانس کشتی آزاد در المپیک 
پاریس بسیار بالاست و در صورتی که شرایط خوب پیش برود 

بی سابقه ترین نتیجه رقم می خورد.
بهروز یاری  درباره شرایط تیم ملی کشتی آزاد در آستانه 
المپیک پاریس گفت: مسابقات المپیک به دلیل اینکه هر 
چهار سال یک بار برگزار می شود از کیفیت بالایی برخوردار 
است و با مسابقات جهانی و آسیایی کاملًا متفاوت است. 
شاید به دلیل سطح بالای مسابقات المپیک حتی برخی 
ارتقا  را  خودشان  جهانی  رکوردهای  نتوانند  کشتی گیران 
بدهند. در مسابقات المپیک جنگ بین کشورها در ورزش 
به وضوح دیده می شود و کشورهای صاحب ورزش برای هم 
شاخ و شانه می کشند به همین دلیل استرس این مسابقات 

بیشتر است.
در  زیرساختی  امکانات  برخی  نبود  متأسفانه  وی گفت: 
کشور ما مثل روانشناس باعث شده ما در المپیک ها نتوانیم 
نتیجه مطلوب را بگیریم. به عنوان مثال حمید سوریان در سه 
دوره المپیک کشتی گرفت و تنها در المپیک ۲۰۱۲ توانست 
به مدال طلا برسد. رضا یزدانی هم چنین شرایطی داشت، 
البته هر چند که آسیب دیدگی او را اسیر کرد اما جو ملتهب 
اردو به دلیل فشارهای روانی که روی کشتی بود، مدال آوری 
را از او گرفت. فشار روانی روی کشتی گیران همیشه همراه با 
کشتی بوده و مثل یک ویروس و اپیدمی بلای جان این رشته 

شده است.
کارشناس کشتی آزاد عنوان کرد: در المپیک پاریس ۱۱ 
بر  امسال شرایط سیاسی حاکم  دارند.  کشتی گیر حضور 
دلیل  به  روسیه  کشتی گیران  برخی  شده  باعث  مسابقات 
حمایت از جنگ اوکراین از مسابقات المپیک محروم شوند؛ 
همین موضوع باعث شده حریفان کشتی گیران ایران در این 
مسابقات حضور نداشته باشند و از این بابت کار کشتی گیران 
ما کمی راحت باشد. در وزن ۷۴ کیلوگرم »تسابولوف« که 
این  در  شد  امامی  یونس  شکست  به  موفق  گذشته  سال 
مسابقات حضور ندارد. دو تن دیگر از حریفان روس یونس 

حضور  المپیک  در  هستند  دنیا  کشتی  سرآمد  که  امامی 
ندارند. غیبت این نفرات نوید بخش احتمال بیشتر مدال برای 

یونس امامی است.
وی ادامه داد: البته در وزن ۹۷ کیلوگرم هم شرایط به همین 
صورت است، تانک روس در این مسابقات حضور ندارد و 
آذرپیرا به غیر از »تاژودینوف« شانس شکست دادن رقبایش 
را دارد و به نظرم احتمال حداقل کسب مدال برنز برای این 
کشتی گیر ایرانی خیلی زیاد است. در وزن ۶۵ کیلوگرم هم 
او اسیر وزنش نشود  اگر  به نظرم  رحمان عموزاد است که 

شانس مدال آوری دارد.
یاری عنوان کرد: در کنار این سه کشت گیر، دو کشتی گیر 
تیم ملی کشتی آزاد امیرحسین زارع و حسن یزدانی بود که به 
نظرم گل سر سبد تیم کشتی آزاد هستند. امیرحسین زارع 
مدت هاست که در هر مسابقه ای که حضور داشته دست 
حریف  دو  المپیک  میدان  در  زارع  البته  است.  برگشته  پر 
گرجستانی و ترکیه پیش رو دارد که تهدیدکننده هستند. به 

اعتقاد من »جنو پتریاشویلی« نمی تواند حریف سرسختی 
برای زارع باشد ولی اگر تاکتیک مبارزه خودش را فراموش 
کند و در مسابقه با »طاها آگل« وارد کشتی گرفتن شود مثل 
مسابقات جهانی ۲۰۲۲، »طاها آگل« زهر خودش را به این 

کشتی گیر برساند.
کارشناس کشتی ایران خاطرنشان کرد: آخرین نفر تیم 
کشتی آزاد حسن یزدانی است که نسبت به سایر کشتی گیران 
امید بیشتری برای کسب مدال طلا به او داریم با توجه به 
اینکه دیوید تیلور هم در این مسابقه حضور ندارد. یزدانی در 
مسابقات مجارستان نسبت به دست آسیب دیده اش امیدوار 
شد و حریفانی که هر کدام بیشتر از انگشتان یک دست به 
حسن باختند، نمی تواند کار را برای او سخت کند. به نظرم با 
توجه به شرایطی که یزدانی دارد او می تواند اولین دو طلای 
کشتی در میدان المپیک باشد. ما در کشتی نداشتیم فردی 
که در یک وزن یا مجموع به دو مدال طلا رسیده باشند. حسن 
یک نقره و طلا دارد و امیدوارم مشیت خدا به گونه ای باشد که 

این کشتی گیر بتواند طلای دوم و مدال سوم کشتی را بگیرد.
وی گفت: با توجه به تیمی که روانه المپیک می شود به نظرم 
خدای علی دبیر به فریاد او رسید. او مزد نمازهای شبانه اش 
را گرفت و تیم هر لحظه با امیدواری بسیار زیاد راهی المپیک 
می شود. اگر کاروان دچار مشکلات نشود و جو اردو هم آرام 
باشد با توجه به عدم حضور کشتی گیران سرشناس در بسیار 
از اوزان نویدبخش امیدواری به ما می دهد که بیشترین مدال 
تاریخ کشتی را از این المپیک بگیریم. اگر ما چهار مدال هم از 
این المپیک کسب کنیم در طول تاریخ بی سابقه خواهد بود.

یاری همچنین در مورد وضعیت کامران قاسم پور گفت: 
کامران قاسمپور کشتی گیر کوچکی نیست ولی وضعیت او 
با عباس جدیدی در دوران کشتی گرفتنش خیلی متفاوت 
است. عباس جدیدی برنده میدان بود و ما اجبار می کردیم 
که به وزن دیگری برود اما کامران می توانست نرود و نفر دوم 
وزن ۸۶ کیلوگرم بماند تا کشتی گرفتن حسن یزدانی روزی 
تمام شود. اما به نظرم یک درصد شانس در زندگی تأثیرگذار 
است. اگر کامران در مسابقات سال گذشته خودش را در 
۸۶ کیلوگرم محک می زد؛ در قهرمانی کشور و آسیا قهرمان 
می شد که دور از انتظار هم نبود و آن زمان حسن یزدانی ملزم 

بود با او کشتی بگیرد.
وی گفت: اما در طول یک سال گذشته بعد از مسابقات 
به  جهانی ۲۰۲۲ کامران دیگر توفیقی نداشت و تمایلش 
حضور در ۹۷ کیلوگرم باعث افزایش وزنش هم شده است. 
این افزایش وزن قدرت عضلانی او را بالا برد و عدم آمادگی 
نسبی تاندوم هایش باعث کشیدگی های متوالی شد. او در 
طول دو سال گذشته در هیچ میدان معتبری محک نخورده 
و سطح مسابقات ایتالیا هم بسیار پایین بوده است. بنابراین او 
باید دلاوری حسن یزدانی را تمکین کند و در وزن ۹۲ کیلوگرم 
بعد در صورت  امتحان کند. شاید سال  را  شانس خودش 
خداحافظی یزدانی بتواند در ۸۶ کیلوگرم قهرمان دنیا شود و 
آن موقع در وزن ۹۲ و ۹۷ کیلوگرم طلای جهان داشته باشد. 
البته بعید می دانم تا چهار سال آینده بتواند کشتی بگیرد تا 

به المپیک برسد.

بهروز یاری:

فشار روانی بلای جان ملی پوشان نشود

بازیکن تیم فوتبال سپاهان می گوید هنوز باشگاه اصفهانی با وی برای فصل آینده لیگ برتری صحبتی نداشته است.
 محمد علی نژاد در هفدهم تیر ماه ۱۴۰۱ به سپاهان پیوست. اگر چه این بازیکن یک فصل دیگر با طلایی پوشان قرارداد دارد، ولی هنوز سرنوشت ادامه همکاری 

وی با طلایی پوشان مشخص نیست.
نباید فراموش کرد که فصل گذشته علی نژاد به عنوان بازیکن قرضی به فولاد منتقل شد و بعد از پایان فصل منتظر تعیین تکلیف سپاهان است. با توجه به نگاه تاکتیکی 

مورایس، بعید است که این وینگر ۳۰ ساله جایی در پازل تاکتیکی سرمربی پرتغالی داشته باشد.
در همین رابطه محمد علی نژاد به تسنیم، اظهار داشت: »من تحت قرارداد سپاهان هستم و هنوز باشگاه در این مورد صحبتی با من نداشته است. هر وقت باشگاه 

تصمیم بگیرد، تکلیفم برای آینده مشخص می شود«.

محمد  علی نژاد

 تحت قرارداد سپاهان هستم

پیشکسوت فوتبال که سابقه سال ها بازی برای تیم ملوان بندرانزلی و تیم ملی 
ایران را دارد، از مسئولان باشگاه شمالی به دلیل کم توجهی و فراموش کردن او 

گلایه کرد.
 »غفور جهانی« از آن فوتبالیست هایی است که هم دوران فوتبالش و هم عمر 
ورزشی اش را برای تیم های شهرش گذاشته است. او که در کنار بازیکنان بزرگ 
نسل طلایی ملوان بازی کرده و سال ها برای تیم ملی فوتبال ایران هم به میدان 
رفته است، از رده پایه در تیم های انزلی بازی کرد و برای تیم های ملوان و استقلال 

رشت و چوکای تالش هم توپ زده و هم مربیگری کرده است.
در سال ۱۳۴۹ تیم منتخب گیلان با داشتن غفور جهانی قهرمان ایران شد. او 
پس از درخشش در باشگاه ملوان بندر انزلی و کسب عنوان آقای گل ایران به تیم 

ملی فوتبال ایران دعوت شد. در مقدماتی جام جهانی ۱۹۷۸ توانست با گلزنی 
به تیم ملی فوتبال استرالیا، همراه تیم ملی ایران برای نخستین بار به جام جهانی 

فوتبال راه پیدا کند.
وی به همراه ملوان هم افتخاراتی چون قهرمانی جام حذفی را بدست آورد و 
یکسال بعد از جام جهانی از فوتبال خداحافظی کرد. غفور جهانی چندی بعد 
باشگاه استقلال انزلی را بنیان گذاری کرد. با جدا شدن غفور جهانی چند نفر 
دیگر از بازیکنان ملوان از جمله محمود پیشگاه هادیان، رضا ویشگاهی، قاسم 
سلطان زاده، رمضان احمد پور و نصرت ایراندوست هر کدام به دلایلی ملوان را 

ترک کردند.
غفور جهانی که کارمند بازنشسته گمرک ایران است، در دهه پنجاه به عنوان 
مهاجمی سطح بالا در ملوان و تیم ملی ایران خوش درخشید تا جایی که هواداران 
و طرفدارانش به او لقب »شیر گیلان« را دادند. شاید یکی از دلایل دادن این لقب 

چهره منحصر به فرد این مهاجم تنومند و گلزن بود.
جهانی از معدود فوتبالیست های شهرستانی است که با وجود درخشش در تیم 
ملی و داشتن پیشنهاد از پرسپولیس حاضر به دل کنده از تیم شهرش نشد و 
تا پایان دوران فوتبالش در ملوان ماند اما حالا که پیشکسوت شده مسئولان این 
تیم سراغی از او نمی گیرند. همین امر موجب گلایه های مهاجم سابق تیم ملی 

فوتبال ایران شده است.
مهاجم سابق ملوان در این مورد گفت: وقتی مسئولان باشگاه سراغی از من 
نمی گیرند و فراموشم کردند تصورم این است که پینگ پنگ بازی می کردم نه 

فوتبال که این همه به دست فراموشی سپرده شده ام و کسی سراغ من می آید!
غفور جهانی از دادن مشاوره به مهدی تارتار سرمربی فصل گذشته تیم فوتبال 
ملوان خبر داد و ادامه داد: با حضور این مربی جوان ملوان اوج دوباره ای گرفت 
و من هم در حد توانم به ایشان مشورت دادم تا روند صعودی تیم ادامه داشته 
باشد. با این حال مشکلات مالی که همیشه تیم را اذیت کرده بازهم گربیان ملوان 

را گرفت.
مهاجم سابق تیم ملی فوتبال ایران مشکل این رشته را توجه نداشتن باشگاه 
ها به آکادمی ها و تیم های پایه دانست و افزود: ورود پول به فوتبال و اتفاقاتی که 
پیرامون آن در فوتبال پایه رخ داد اجازه نداد تا استعدادها شناسایی شوند و خیلی 
از بازیکنانی که می توانستند تبدیل به فوتبالیست های بزرگی شوند دیده نشدند.
وی از نقش پیشکسوتان و صاحب نظران در دادن مشاوره به مسئولان، مدیران و 
سرمربیان در موفقیت این تیم سخن گفت و ادامه داد: خاطرم هست که حشمت 
خان مهاجرانی در امور فنی تیم به تنهایی تصمیم نمی گرفت و با دلسوزان واقعی 
دور یک میز می نشستند و تصمیم جمعی می گرفتند. ناصرحجازی، سیرویس 
قایقران، مهدی اسداللهی، بهرام نوایی و ... از جمله این نفرات بودند که مشاوره 

های درستی به آقای مهاجرانی می دادند.
مهاجم سابق فوتبال ایران با بیان این که در حال حاضر لژیونرهای خوبی داریم 
که زیر نظر مربیان بزرگ دنیا کار می کنند ادامه داد: آنها بازیکنان کارآمد و فوتبال 
فهمی هستند و می توانند به صعود تیم ملی به جام جهانی کمک کنند. امیدوارم 

با هدایت امیر قلعه نویی تیم ملی بتواند در جام جهانی بدرخشد.

مشکل فوتبال فراموشی آکادمی هاست؛

گلایه»شیرگیلان«ازمسئولانملوان
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با صدور پیامی به رئیس جمهور منتخب؛
تابش : پیشرفت را بر مبنای وفاق ملی رقم زنید

نماینده سابق مجلس در پیام تبریک به رئیس جمهور منتخب نوشت: فصل نوین 
پیشرفت پرشتاب کشور بر مبنای وفاق ملی و در تعامل سازنده با کشورهای منطقه 

و جهان را رقم بزنید.
محمدرضا تابش در پیامی با تبریک به مسعود پزشکیان به عنوان نهمین رئیس 
جمهور ایران تصریح کرد که از خداوند مسئلت دارم تا شانه های وی را برای تحمل 
بار سنگین این مسئولیت خطیر و عمل به وعده های مورد انتظار مردم بیش از پیش 

استوار گرداند.
در پیام تبریک این نماینده سابق مجلس آمده است:

به شکرانه حضور معنا دار مردم در انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم، بر آستان 
کبریایی سر تعظیم فرود می آورم و به همت مردمی درود می فرستم که در عین 
نارضایتی به حق، مسئولانه در انتخابات شرکت کردند و در کنار آنها که نیامدند در 
انتظار تحولی اثربخش در ساختارها و رویه ها و رویکردها هستند تا از آسایش و رفاه 
بهره مند شوند و با اعتلای جایگاه ایران عزیز در جهان، غرورشان احیا گردد. به برادر 
ارجمندم جناب آقای دکتر پزشکیان منتخب مردم عزیزمان که چهره ای متدین، 
وطن پرست، شجاع، پاکدست، صادق و پرتلاش است؛ تبریک عرض می نمایم و از 
خداوند مسئلت دارم تا شانه های وی را برای تحمل بار سنگین این مسئولیت خطیر 
و عمل به وعده های مورد انتظار مردم بیش از پیش استوار گرداند. بی شک راهبرد 
حاکمیت در پذیرش تنوع افکار و سلایق و نقش ستودنی مقام معظم رهبری در 
اتخاذ این رویکرد که نتیجه ثمربخش و امیدوار کننده ای در بر داشت باید ارج نهاده 
شود و رئیس جمهور محترم با استفاده از همه ظرفیت های مادی و معنوی، خصوصاً 
نیروهای متخصص و کارامد، فصل نوین پیشرفت پرشتاب کشور بر مبنای وفاق ملی و 
در تعامل سازنده با کشورهای منطقه و جهان را رقم زند و بذر امید در دل همه ملت پر 
افتخار چه آنها که در انتخابات مشارکت داشته اند و چه آنها که نارضایتی خویش را با 
عدم حضور در انتخابات نشان دادند و چه ایرانیان وطن دوست خارج از کشور، بارور 
نماید و از فکر و اندیشه و سرمایه های آنها حداکثر بهره را در جهت توسعه و ترقی کشور 
و تعالی دین و آئین ببرد.  جا دارد از سایر کاندیداها و طرفداران آنها، اصحاب رسانه 
و مطبوعات، احزاب و تشکلهای سیاسی و صنفی، شخصیت های فرهنگی، هنری، 
علمی و دینی که بستر ساز این حرکت بالنده بودند، خصوصاً جناب آقای سیدمحمد 
خاتمی و به تاسی از ایشان جریان اصلاح طلبی و اعتدالی که حرکت هوشمندانه ای 
را بر مدار عقلانیت و مدارا و اخلاق سامان دادند و موجبات این مشارکت غرور آفرین 
در این مقطع حساس تاریخی را فراهم آوردند، به طور ویژه تشکر نمایم. در همین 
جا از مردم استان پر افتخار یزد که با مشارکت ۶۹.۵ درصدی و همشهریان عزیز 
اردکانی ام که با حضور ۸۱.۵ درصدی خویش برگ زرینی بر تاریخ افتخارات این 
سرزمین افزودند، خاضعانه سپاسگزاری دارم و تلاش ایثارگرانه اعضای ستادها را 
صمیمانه ارج می نهم. کار مردم و دولت در تعامل با یکدیگر از امروز آغاز می شود. از 
دولت جدید نیز انتظار است برای خدمت شایسته به مردم سریعاً کمر همت ببندد و در 
سایه تعامل با ارکان نظام و بهره گیری از پشتوانه ملت و هم نظارت و مطالبه گری آنها، 
کارها بر مدار راستی و درستی به انجام برسد و ایران آن شود که باید باشد، ان شاءالله.  
از دستگاه های حاکمیتی نیز انتظار است با رویکرد همکاری، از هدر رفت و فرسایش 
توان دولت جلوگیری نمایند تا رئیس جمهور بتواند به تحقق شعارهای بنیادینش به 

ویژه گشایش در سیاست خارجی که رمز عبور بسیاری از تنگناهاست، عمل نماید.

حشمت الله فلاحت پیشه: 

مردم ایران در انتخابات به تنش زدایی رای دادند

یک نماینده سابق مجلس شورای اسلامی گفت: در دولت پزشکیان همه میزهای 
سیاست خارجی ماموریت تنش زدایی چه در سطح کلان با آمریکا و اروپا و چه در 
سطح منطقه پیدا می کنند که این یکی از بهترین فرصت هایی است که پیش روی 
سیاست خارجی ایران و حتی کشورهای دشمن ایران قرار می گیرد که نباید آن را 

از دست داد. 
حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگویی درباره نتیجه دور دوم چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری و پیروزی مسعود پزشکان گفت: من معتقدم  بخش 
عمده ای از سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران به انتخابات آینده ریاست 
جمهوری آمریکا، ربط پیدا می کند زیرا ابر چالش سیاست خارجی ما با این کشور 
است. آقای پزشکیان باید سعی کند به یک اصل اساسی توجه کند و آن ایجاد 

پشتوانه داخلی برای سیاست خارجی خودش است.
این نماینده سابق مجلس شورای اسلامی با بیان این که همین میزان قابل 
قبول مشارکت سیاسی یک پشتوانه برای دولت آقای پزشکیان است، ادامه داد: 
آقای پزشکیان در ماه های آینده باید یک گام دیگر بردارد و آن تحکیم بنیان های 
داخلی  سیاست خارجی است. در این گام ایشان باید بداند با یک رنگین کمان 
خاص جمعیت ایرانی مواجه است و سیاست این گروه جمعیتی را باید پشت سرش 
بیاورد تا بتواند با قدرت بیشتری اهداف سیاست خارجی را پیش ببرد. یک بخش 

کسانی هستند که به ایشان رأی دادند این افراد به طور طبیعی دلبند شعارهای 
ایشان شدند و ایشان در این راستا باید بکوشند.

وی افزود: گروه دوم هم رقبای ایشان هستند؛ سیزده و نیم میلیون نفر افرادی 
بودند از آقای جلیلی حمایت کردند و معقتدم طرفداران آقای جلیلی هم مانند 
طرفداران آقای پزشکیان انسان های خالص و مخصلی بودند. زیرا بنده در عرصه 
میدان حضور داشتم به عینه مشاهده می کردم این طرفداران هم دارای تفکر 
جهادی و انقلابی هستند و نباید در دولت آقای پزشکیان جریان دوم انتخابات 

نادیده گرفته شود و ایشان نباید این جریان را نادیده بگیرد
این نماینده  پیشین مجلس خاطرنشان کرد: نکته سوم حدود ۵۰ درصدی است که  
رأی ندادند؛ آن ها هم هر حال باید آسیب شناسی شوند که به چه دلیل پای صندوق 
نیامده اند آقای پزشکیان باید آن ها را به چشم یک فرصت ببیند و دغدغه های آن ها 
را رفع کند. این گام منجر به تحکیم داخلی سیاست خارجی می شود معتقدم آقای 
پزشکیان یک پیام تنش زدایی را به دنیا صادر خواهد کرد و این پیام حتما شامل آمریکا 
خواهد شد و آمریکایی ها نباید فرصت تنش زدایی با دولت آقای پزشکیان به تعویق 

بیاندازند به ویژه این که این پیام پشتوانه اش اجماع ملی در داخل ایران باشد. 
آمریکا و اروپا فرصت دولت پزشکیان را از دست ندهند 

وی یادآور شد: در دولت پزشکیان همه میزهای سیاست خارجی ماموریت تنش 

زدایی چه در سطح کلان با آمریکا و اروپا و چه در سطح منطقه پیدا می کنند که 
این یکی از بهترین فرصت هایی است که پیش روی سیاست خارجی ایران و حتی 
کشورهای دشمن ایران قرار می گیرد که می توانند وارد فرآیند تنش زدایی شوند. 
به نظر من در گام اول به طور طبیعی در چندماهه مانده به انتخابات آمریکا یک 
فضای ذهنی ملایمی شکل می گیرد که در این فضای ذهنی ملایم تنش های 
گذشته افزایش پیدا نمی کند و حتی به نظرم آمریکا از این آمادگی برخودار است 
که همراهی بیشتری با ایران در این دوره انتقال ایجاد کند که نتیجه اش می تواند 
کاهش بخشی از تحریم ها و یا نادیده گرفتن بخشی از تحریم ها در شروع دولت 

پزشکیان باشد.
فلاحت پیشه ادامه داد: در بحث هسته ای معتقدم با توجه به شعارهای سیاست 
خارجی دولت آقای پزشکیان رابطه ایران و آژانس بهتر خواهد شد و بهتر شدن 
این مناسبات می تواند زمینه را مناسب کند برای این که برجام یا چیزی شبیه آن 
احیا شود. اگر انتخابات ایران نتیجه دیگری داشت طبیعتا الان شرایط نوسانی در 
مناسبات ایران در حوزه هسته ای ایران شکل می گرفت اما الان به نظر مردم ایران 
در انتخابات ۱۵ تیر ماه رأی به تنش زدایی دادند و آقای پزشکیان هم سعی می کند 
این رأی را در قالب اصول حاکم بر سیاست خارجی، عزت، حکمت و مصلحت با 

یک سازوکار تنش زدایانه دنبال کند.
این تحلیل گر حوزه سیاست خارجی درباره این که آیا در این برهه ایران و آمریکا 
می توانند باهم به توافق برسند، اظهار داشت: آمریکا و اروپا یک بار در زمان آقای 
خاتمی و یک بار در زمان آقای روحانی فرصت تنش زدایی با ایران را از دست 
دادند و از این محل هزینه های زیادی شکل گرفت که این هزینه ها  بعضا برای 
خود آمریکا و اروپا هم سنگین بود من امیدوارم که امریکا و اروپا فرصت تنش 
زدایی با دولت آقای پزشکیان را از دست ندهند. طرح تنش زدایی آقای پزشکیان 
یک طرحی است که از موضع قدرت شکل می گیرد و  اشتباه دولت های آمریکا 
و اروپا این بود که سعی می کردند پشتوانه داخلی دولت ها و روسای جمهور را 
تضعیف کنند و ایران را وادار کنند از موضع ضعف مذاکره کنند، اما با توجه به 
اینکه انتخابات ریاست جمهوری ایران بعد از چند دوره سردی انتخابات در یک 
فضای رقابتی قابل قبول شکل گرفته همین می تواند آمریکا و اروپا را وادار کند 
از آن عادت اشتباه گذشته شان دست بردارند و بپذیرند که با یک دولت قوی با 
پشتوانه مردمی مذاکره می کنند. البته بخشی از آن به خود پزشکیان و دولت 
او هم بستگی دارد که از رنگین کمان جمعیت ایرانی شامل ۳ گروه جمعیتی 
باشد که متشکل از حامیان خودش و حامیان رقیب و کسانی است که قهرشان 
را ادامه دادند، باشد و دولت باید از این فرصت استفاده کند تا یک شرایط برابر را 

برای تنش زدایی ایجاد کند.
وی گفت: در طول چند سال اخیر هیچ وقت چنین شرایطی برای تنش زدایی  
بین ایران، اروپا و آمریکا بر سر مسائلی مانند هسته ای فراهم نبوده است به شرطی 
که آمریکایی ها عقلانی فکر کنند. ما مشاهده کردیم حتی شور و شوق انتخاباتی 
در داخل ایران باعث تعدیل مواضع ترامپ شد و اعلام کرد با دولت ایران از موضع 
برابر مذاکره خواهم کرد، از همین رو  هر دولتی که در آمریکا روی کار بیاید چه ادامه 

دولت بایدن و چه ترامپ مجبور به تنش زدایی با ایران خواهد بود. 

چرا اردوگاه اصولگرایی به این روز افتاد؟ 

انفجار خشم تلنبارشده در اردوگاه اصولگرایی

اگر قالیباف به نفع جلیلی کنار می رفت، در زمان باقی مانده تا رای گیری همین موج 
واهمه از روی کار آمدن تفکر جلیلی یا به عبارت بهتر روی کار آمدن تفکر مرحوم محمدتقی 
مصباح یزدی و محمدمهدی میرباقری شکل می گرفت و شاید پزشکیان در دور اول پیروز 

می شد.
به گزارش خبر آنلاین، مسعود پزشکیان نهمین رئیس جمهوری ایران شد؛ این خبر بیش 
از آنکه باعث ناراحتی در جریان موسوم به جبهه انقلاب شود، منجر به خشم دو طیف حاضر 
در جبهه انقلاب شد؛ خشمی که برای بروز آن، منتظر اخبار نتیجه رسمی انتخابات نماندند 

و با نخستین سیگنال های غیررسمی مبنی بر پیروزی مسعود پزشکیان، فوران کرد.
حامیان قالیباف علیه حامیان و شخص جلیلی و همینطور حامیان جلیلی علیه حامیان 
و شخص قالیباف؛ به تندی به یکدیگر می تازند. انگار دو طرف مانند انباری از باروت، آماده 
این خبر بودند و نخستین اخبار مبنی بر شکست جلیلی، جرقه ای شد در این انبار باروت، 
تا طرفین یکدیگر را زیر سنگین ترین آتش خود بگیرند. البته این اختلافات و حمله به 
یکدیگر، سبب نشد تا نیروهای سایبری این جریانات، از تخریب مسعود پزشکیان و توهین 

به رای دهندگان به او، دست بردارند.

ماجرای این دو طیف اصولگرایان، مربوط به امروز و دیروز نیست؛ بلکه بایدآن را از سال 
۱۳۹۲ جستجو کرد؛ انتخاباتی که مانند همین انتخابات هشتم تیر ماه بود و جلیلی و 
قالیباف هر دو در رقابت ها حاضر بودند و هیچ کدام حاضر به کناره گیری به نفع دیگری 
نشد. اتفاقی که بار دیگر در مرحله اول انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم رخ داد. جلیلی 
و قالیباف از قبل هم ثابت کرده بودند که هیچگاه نمی توانند در کنار یکدیگر، مکمل های 
خوبی برای هم باشند؛ چه سال ۹۲ و چه ۱۴۰۳. طیف قالیباف به کارنامه اجرایی او اشاره 
می کند و از این جهت معتقد است که نامزد اصلح، قالیباف است. در سمت مقابل نیز 
طبف حامیان جلیلی که شامل جبهه پایداری، جریان فکری مصباح یزدی و طیف آکادمی 
اسلامی به ریاست محمدمهدی میرباقری می شوند، به سبب ایدئولوژیک بر اصلح بودن 
جلیلی پافشاری می کنند و جلیلی هم وقتی کلمه اصلح را می شنود، نظراتش غیرقابل 
تغییر می شود؛ مانند سال ۱۳۹۲ که مصباح یزدی او را اصلح دانسته بود و هیچ شخص و 
اقدامی نتوانست او را برای کناره گیری متقاعد کند؛ چرا که آنها معتقدند به لحاظ شرعی 
و ایدئولوژیک، اگر اصلح باشد و به میدان نیاید یا از میدان خارج شود، خلاف »تکلیف« 
عمل کرده اند. همان نگاهی که در همین انتخابات هم داشتند؛ و همان نگاهی که طیف 

قالیباف، آن را مقصر شکست جریان موسوم به جبهه انقلاب می داند.
دعوای تکراری قالیباف و جلیلی

اما در جریان انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری چهاردهم، این دعوای جلیلی و 
قالیباف به اوج خودش رسید. هر دو طرف مدعی بودند که طرف مقابل باید به نفع دیگری 
کنار برود؛ اما نه تنها هیچ کدام کنار نرفتند که دست به حملات گسترده ای علیه به یکدیگر 

زدند.
طیف جلیلی مدعی بود که بنا بر نظرسنجی ها، این نامزد انتخابات رای بیشتری نسبت 
به قالیباف دارد و باید قالیباف به نفع او کنار برود. بر این اساس آنها معتقد بودند که اگر 
قالیباف به نفع جلیلی کنار برود، می تواند به اجماع در جریان موسوم به جبهه انقلاب 
بینجامد و جلیلی در مرحله اول قابلیت پیروزی بر سایر رقبا بخصوص مسعود پزشکیان را 

خواهد داشت.
در مقابل، طیف قالیباف نیز معتقد به همین استدلال بود منتها به نفع خود بودند. یعنی 
آنها تصورشان بر این بود که اگر جلیلی به نفع قالیباف کنار برود، می تواند برای اصولگرایان 
پیروزی را به ارمغان بیاورد. اما آنچه در این میان رخ داد، سرسختی دو طرف در پافشاری بر 
درستی نظرات و تحلیل ها و رابردهای خود بود؛ نتیجه هم شد حضور هر دو نفر در صحنه 

انتخابات دور اول؛ جلیلی بیش از ۸ میلیون رای آورد و قالیباف بیش از ۳ میلیون رای.
حمایتی که اگر نمی شد بهتر بود!

اینجا بود که ملامت های دو طرف علیه یکدیگر دوباره شروع شد؛ اما در مدت یک هفته 
تبلیغات دور دوم خواستند آبروداری کنند و برای جریان جبهه انقلاب تلاش کنند. اما در 

این بین طعنه های طرفین علیه یکدیگر ادامه یافت.
در جریان تبلیغات مرحله دوم انتخابات، آنچه بیشتر از هر مساله ای به چشم آمد، بیانیه 
حمایتی قالیباف از جلیلی بود که گرچه به نام حمایت بود، اما پر بود از نیش و کنایه به 
جریان جلیلی. قالیباف در بخشی از بیانیه اش آورده بود »از همه حامیان خود که مظلومانه، 
تحت بیشترین فشارها و تخریب های همه جانبه برای بازگرداندن گفتمان عقلانیت انقلابی 
و کارآمدی شبانه روز تلاش کردند تشکر فراوان می کنم و اطمینان دارم مورد لطف شهدا 

مخصوصا شهید سلیمانی قرار گرفته اند.« 
قالیباف در آن بیانیه بیش از آنکه به بیان نقشه راه برای حمایت از جلیلی بپردازد، به بیان 
گلایه ها بابت رفتارها با او و حامیانش از سوی خودی ها پرداخت و مهمتر اینکه دعوای دو 
طرف چنان سنگین بود که در این یک هفته، هیچ ملاقاتی میان جلیلی و قالیباف صورت 
نگرفت؛ امری که در چنین شرایطی از ابتدایی ترین اقدامات نشان دادن حمایت است. 
می توان گفت که بیانیه قالیباف صرفا برای از سر باز کردن وظیفه  حمایت و کاستن از فشار 

بدنه اجتماعی اصولگرایان در آن شرایط بود.
ملامت های پس از شکست

از بامداد روز شنبه که تقریبا شکست سعید جلیلی مسجل شد، توپخانه دو طرف شروع 
کرد به زدن مواضع طرف مقابل. حامیان قالیباف زبان به ملامت گشودند که اگر جلیلی 
قبل از دور اول انصراف می داد، اگر انتخابات به دور دوم هم می رفت، میان پزشکیان و 
قالیباف، این قالیباف بود که برنده می شد؛ چرا که به اعتقاد آنها در دو قطبی پزشکیان-
جلیلی، بخش عمده ای از رای دهندگان دچار واهمه از روی کار آمدن جلیلی شده و بخشی 

از آرای خاموش هم به کمک پزشکیان می روند.
از طرف دیگر حامیان جلیلی هم می گویند اگر قالیباف در دور اول انصراف می داد 
کار به اینجاها کلا کشیده نمی شد و جلیلی می توانست در دور اول پیروز شود. البته این 
تحلیل کمی دور از واقعیت و بیشتر منطبق بر بلندپروازی است؛ چرا که اگر قالیباف به نفع 
جلیلی کنار می رفت، در زمان باقی مانده تا رای گیری همین موج واهمه از روی کار آمدن 
تفکر جلیلی یا به عبارت بهتر روی کار آمدن تفکر محمدتقی مصباح یزدی و محمدمهدی 

میرباقری شکل می گرفت و شاید پزشکیان در دور اول پیروز می شد.
مسئولیت شکست با کیست؟

از جهتی نیز می توان گفت تحلیل حامیان قالیباف بیشتر به واقعیت نزدیک است. گرچه 
قالیباف به سبب سوابق و افشاگری های انجام شده درباره اش رای منفی قابل توجهی 
بابت سوابقش در زمان مذاکرات هسته ای در دولت  اما در عین حال جلیلی  داشت، 
احمدی نژاد و تحریم های سنگینی که با خود می آورد، و همچنین نوع نگاه او به مسائل 
فرهنگی و اجتماعی، رای منفی قابل توجهی داشت. کمااینکه در مرحله دوم انتخابات 
همین آرای منفی، نه تنها در بدنه رای اصولگرایی آثار زیانباری برای سبد رای جلیلی 
داشت، بلکه سبب شد تا حدود ۱۰ درصد از واجدین شرایط معادل ۶ میلیون نفر که در 
دور اول به هر دلیلی پای صندوق نیامده بودند، در این مرحله برای روی کار نیامدن جلیلی 
وارد میدان شوند و صفحه را به نفع پزشکیان بچرخانند. از بامداد شنبه ۱۶ تیر ماه یک تنش 
فراگیر در اردوگاه اصولگرایی در گرفته که باعث شده هر طرف، سمت دیگر را به عنوان 
مقصر شکست خوردن جریان »جبهه انقلاب« معرفی کنند؛ حامیان جلیلی، قالیباف را به 
خاطر انصراف ندادن در دور اول انتخابات ملامت می کنند و حامیان قالیباف نیز، جلیلی 
و اطرافیان او را در تخریب نامزد مدنظرشان مقصر می دانند و معتقدند از بابت تخریب های 

صورت گرفته از سوی حامیان جلیلی بود که آرای قالیباف دچار ریزش شد.
مواردی که نادیده گرفته می شوند

اما اگر بدون جانبداری به صحنه نگاه شود، می توان یک مورد را به قطعیت یادآور شد؛ و 
آن اینکه رای دهندگان ادامه وضع موجود را نمی خواستند و علاقه ای به نگه داشتن هسته 
مدیریت اجرایی کشور با همین ترکیب وجود نداشت. شاهد این امر را هم می توان در نتایج 
مرحله اول انتخابات مشاهده کرد؛ نتایجی که در کمال شگفتی، برای نخستین بار در ادوار 
انتخابات جمهوری اسلامی، با مشارکت حداقلی ۴۰ درصدی، نامزدهای اصولگرایان 
نتوانستند حائز اکثریت آرا شوند و در شرایط مشارکت پایین، نامزد جریان اصلاح طلب 
توانست نفر اول شود. مورد دیگر نیز این موضوع بود که نامزدهای منتسب به دولت مستقر 
که به وضوح بر ادامه همان مسیر با همان روش ها تاکید می کردند، نتوانستند نظر اکثریت 
رای دهندگان را به سمت خود جلب کنند که باید این موضوع را در عملکرد و کارنامه سه 
ساله دولت سیزدهم جستجو کرد؛ اما در این اردوگاه نه تنها کسی عملکرد دولت سیزدهم را 
گردن نمی گیرد، بلکه حتی مسئولیت عملکرد کمپین خودشان در شکست گفتمان جریان 

موسوم به جبهه انقلاب را هم نمی پذیرند.

سخنگوی شورای نگهبان گفت: بعد از تائید صحت انتخابات توسط این شورا، اعتبارنامه ریاست جمهوری توسط اعضای 
شورای نگهبان صادر می شود، اعضا آن اعتبارنامه را امضا و خدمت رهبر معظم انقلاب ارسال می کنند. بعد از صدور 
اعتبارنامه، مراسم تنفیذ ریاست جمهوری برگزار خواهد شد که زمان برگزاری آن از سوی دفتر رهبر معظم انقلاب اعلام 

خواهد شد. 
هادی طحان نظیف در گفتگویی به تشریح فرآیندهای برگزاری انتخابات، نظارت بر آن و مرحله بررسی صحت انتخابات 

پرداخت.
سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد: بعد از اینکه صحت انتخابات توسط شورای نگهبان مورد تایید قرار بگیرد، اعتبارنامه 
ریاست جمهوری توسط اعضای شورای نگهبان صادر می شود. اعضا آن اعتبارنامه را امضا می کنند و خدمت رهبر معظم 
انقلاب ارسال می کنند. بعد از صدور اعتبارنامه، مراسم تنفیذ ریاست جمهوری برگزار خواهد شد که زمان برگزاری آن از سوی 

دفتر رهبر معظم انقلاب اعلام خواهد شد.
وی افزود: برابر قانون آغاز دوره ریاست جمهوری از روز تنفیذ است؛ چهار سال از آن روز آغاز می شود. مرحله بعد تحلیف 
است که رئیس جمهور باید در مجلس شورای اسلامی حضور یابد و طبق اصل ۱۲۱ قانون اساسی در حضور اعضای شورای 
نگهبان و رئیس قوه قضائیه سوگندنامه یاد کند. البته مقامات داخلی و خارجی نیز می توانند در این مراسم حضور داشته 

باشند.
طحان نظیف درباره اعتبارنامه توضیح داد: اعتبارنامه به معنای سند صحت برگزاری انتخابات ریاست جمهوری برای 

رئیس جمهور منتخب است. در آن سند نام رئیس جمهور منتخب و تعداد آرای وی و مجموع آرا ذکر می شود.
وی همچنین فرارسیدن ماه محرم را تسلیت گفت و اظهار داشت: حضور مردم پای صندوق های رای حماسی بود. آن ها از 
حق تعیین سرنوشت خود استفاده کردند. این حضور یک پیروزی بزرگ برای ملت رشید ایران و یک ناکامی برای بدخواهان 
آن ها بود. این حماسه  در حالی رقم خورد که مردم ایران زیر بمباران ناجوانمردانه تبلیغاتی دشمن برای تحریم انتخابات 

بودند.
طحان نظیف با اشاره به افزایش مشارکت در روز گذشته نسبت به مرحله اول انتخابات بیان کرد: در یک هفته، حدود ۱۰ 
درصد بر میزان مشارکت مردم افزوده شد که جا دارد بنده از مردم بزرگ ایران به خاطر این حضور و لبیک به دعوت رهبر 
معظم انقلاب تقدیر و تشکر کنم؛ این افزایش معنادار و گویای نکاتی است. این عضو حقوقدان شورای نگهبان تاکید کرد: 
رقابت های انتخاباتی تمام شده و از امروز باید شاهد رفع مشکلات مردم از سوی قوای سه گانه به خصوص قوه مجریه و 
رئیس جمهور منتخب باشیم؛ امیدواریم منتخب مردم قدر حضور مردم را بداند و گام های مهمی برای پیشبرد امور آنها بردارد.
وی درباره پیام مشارکت هم گفت: پیام مشارکت روشن است. مردم مانند همیشه پای صندوق های رای حضور یافتند و 
از حق تعیین سرنوشت خود استفاده کردند. مردم همواره پای کار نظام و کشورشان ایستاده اند؛ این آرا پشتوانه ای برای 

رئیس جمهور منتخب است تا تصمیمات بهتری در عرصه های داخلی و بین المللی بگیرد.
سخنگوی شورای نگهبان این نکته را هم متذکر شد که انتخاب مردم دو معنا می تواند داشته باشد که یکی حضور برای 
استفاده از حق شرعی و قانونی خودشان است؛ هر فرد یک رای دارد که می تواند برای آینده خود، فرزندان و سرزمینش از آن 

استفاده کند. معنای دوم آرایی است که می تواند پشتوانه ای برای رئیس جمهور منتخب باشد.
شورای نگهبان نگاه حزبی و جناحی ندارد

سخنگوی شورای نگهبان در ادامه این گفتگوی تلویزیونی عنوان کرد: همه اذعان دارند که رقابت ها هم در مرحله اول و هم 
در مرحله دوم جدی بود. شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها نگاه حزبی، جناحی و گروهی ندارد بلکه نگاهش تخصصی، 

حرفه ای و حقوقی است. ما با عینک سیاسی به افراد نگاه نمی کنیم.
وی خاطرنشان کرد: آنچه برای شورای نگهبان مهم است، احراز شرایط قانونی است. در انتخابات مجلس شورای اسلامی 
شرایط در قانون عادی ذکر شده است. اما در انتخابات ریاست جمهوری به دلیل جایگاهی که رئیس جمهور دارد، قانون 
اساسی شرایط را در اصل ۱۱۵ ذکر کرده است. در اصل ۱۱۵ قانون اساسی آمده است: »رئیس جمهور باید از میان رجال 
مذهبی و سیاسی که واجد شرایط زیر باشند انتخاب گردد: ایرانی الاصل، تابع ایران، مدیر و مدبر، دارای حسن سابقه و 

امانت و تقوی، مومن و معتقد به مبانی جمهوری اسلامی ایران و مذهب رسمی کشور.«
طحان نظیف گفت: برخی از این عناوین شاید کیفی باشند؛ به طور مثال چه سطحی از مدیریت مدنظر شورای نگهبان 
است؟ طبیعتاً سطح عالی مدنظر است. قانون تشخیص این موضوع را به یک جمع تخصصی سپرده است. شورای نگهبان 

طی سه چهار دهه گذشته چارچوب های مشخصی برای این موضوع تعریف کرده است.
وی بیان کرد: شورای نگهبان در سال های گذشته در راستای سیاست های کلی انتخابات، مصوبه ای داشت تا ملاک ها و 
معیارهای مدیر و مدبر بودن و رجل سیاسی و مذهبی بودن را مشخص کند از جمله اینکه حداقل و حداکثر سن، حداقل 
مدرک تحصیلی و حداقل ۴ سابقه مدیریتی در سطوح عالی لحاظ شده است. این عضو حقوقدان شورای نگهبان با بیان 
اینکه در این دوره از انتخابات ۸۰ نفر ثبت نام کردند، گفت: پرونده های تمامی افراد در صحن شورای نگهبان بررسی شد. 
استعلام هایی که برابر قانون از دستگاه های مختلف صورت گرفته بود همراه با اسناد و مدارک مطرح شد، کارنامه و سوابق 
آن ها مورد بررسی قرار گرفت. اعضا نظراتشان را بیان کردند و در نهایت رای گیری به صورت مخفی انجام شد. طحان نظیف 
گفت: ۶ نفر که برخوردار از شرایط بودند به عنوان نامزد معرفی شدند و در عرصه انتخابات حضور یافتند. ما در بررسی 
صلاحیت ها نگاه حزبی و گروهی نداشتیم. البته بعد از اعلام اسامی نامزدها احزاب و گروه ها به حمایت از اشخاص 

می پرداختند. ما تنها صلاحیت افراد را بررسی می کنیم و در قانون نداریم که از جهت حزبی افراد را بررسی کنیم.
از آرای مردم صیانت کردیم

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره سلامت انتخابات هم گفت: گاهی اوقات شنیده می شد که ادعاهایی 

در مورد سلامت انتخابات مطرح می شد. ما علاوه بر اینکه به لحاظ قانونی باید پاسدار آرای مردم باشیم. به لحاظ شرعی 
نیز آرای مردم را حق الناس می دانیم. این نگاه همیشه و همواره وجود داشته است. این بار نیز مشهود بود. شورای نگهبان 
ناظر انتخابات است و همواره از آرای مردم به عنوان حق الناس صیانت می کند.  وی در ادامه بیان کرد: ناظران انتخاباتی 
برابر قانون از ابتدا تا انتهای فرآیند اخذ رای پای صندوق های رای حضور داشتند و بر شمارش آرا نیز نظارت کردند. تنظیم و 
امضای صورتجلسات نیز توسط عوامل اجرایی و نظارتی صورت گرفت. نظارت بر شمارش آرای مردم، تا آخرین رای صورت 

گرفت؛ چراکه برای ما یک رای هم حائز اهمیت بود.
طحان نظیف با تاکید بر اینکه هم رقابت جدی بود و هم صیانت از آرای مردم جدی بود، تصریح کرد: در این انتخابات نیز 

این پیام مخابره شد که مثل همیشه شورای نگهبان صیانت کننده از آرای مردم است.
برگزاری انتخابات در کمتر از 40 روز

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوال دیگری از مجری این برنامه گفت: قانون اساسی برای شرایطی که شامل 
فقدان رئیس جمهور است، پیش بینی هایی داشته است. در اصل ۱۳۱ جزئیات هم پیش بینی شده است که قابل توجه 
است. البته در کنار زیرساخت های حقوقی و قانونی، شرایط اجرای چنین قوانینی هم باید وجود داشته باشد. رهبر معظم 
انقلاب در همان ساعات نخستی که آن حادثه روی داد، تاکید فرمودند که در امور کشور و مردم خللی به وجود نخواهد آمد.

وی خاطرنشان کرد: در ساعت ۱۱ همان روزی هم که خبر شهادت رئیس جمهور اعلام شد، با وزارت کشور در خصوص 
زمان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری جلسه داشتیم. بعد از ظهر همان روز نیز در شورای نگهبان جلسه برگزار و با 
تاریخ پیشنهادی برگزاری انتخابات موافقت شد. بنابراین از همان ساعات نخست موضوعات پیگیری شد؛ این موضوع 

نشان دهنده آن است که کشور از ثبات، استحکام و اقتدار برخوردار است.
دکتر طحان نظیف بر این نکته هم تاکید کرد: مراجعه به آرای مردم در کمتر از ۴۰ روز نشان دهنده این است که آرای مردم 
نیز مهم و حائز اهمیت است. در این مدت کوتاه تمام موارد قانونی رعایت و مراحل نیز به دقت اجرا شد. اگر در حالت عادی 
می خواستیم انتخابات برگزار کنیم، باید از ماه ها قبل هماهنگی ها انجام می شد. خوشبختانه در این شرایط همه چیز طبق 

زمان بندی پیش رفت و اکنون رئیس جمهمور جدید مشخص است.
بررسی صحت انتخابات در اسرع وقت

سوال بعدی مجری درباره بررسی صحت مرحله دوم انتخابات ریاست جمهوری بود که سخنگوی شورای نگهبان جواب 
داد: برابر قانون بعد از برگزاری انتخابات، فرصتی در اختیار نامزدها و مردم قرار دارد که اگر نکته ای دارند به ما اعلام کنند تا 
ما در موضوع بررسی صحت انتخابات به آن ها توجه کنیم. این موضوع در مرحله اول انجام شد، اما نامزدها نکته ای نداشتند 
حتی خودمان با نامزدها تماس گرفتیم که اگر موردی است، اعلام کنند که اعتراضی نداشتند. مردم نیز گزارش موثری 

ارسال نکرده بودند البته برخی موارد بود که در روز رای گیری رسیدگی شد.

طحان نظیف: 

مراسمتنفیذپسازصدوراعتبارنامهبرگزارمیشود
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هر کس ادّعا کند شیعه ماست، امّا به زیارت 
قبر حسین علیه السلام نیاید تا بمیرد، شیعه ما 
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

۳۵ میلیون بیننده دو مناظره مرحله دوم انتخابات  
بیش از ۳۵ میلیون نفر، بیننده دو مناظره مرحله دوم انتخابات بوده اند و این رقم در مقایسه با دوره سیزدهم در 
سال ۱۴۰۰، ۶ درصد افزایش داشته است.محسن شاکری نژاد، رییس مرکز تحقیقات صداوسیما این خبر را در شبکه 
خبر و بر اساس نظرسنجی هایی که دو روز پس از کشیده شدن انتخابات به دور دوم )روز یکشنبه( انجام شده، اعلام 
کرده است.گزارش های نظرسنجی دوره قبل مرکز تحقیقات در سال ۱۴۰۰ نشان می دهد که مخاطبان مناظرات آن 

دوره، ۵/۵۰ بود که حاکی از افزایش ۶ درصدی مخاطب مناظره ها در دور دوم انتخابات ریاست جمهوری¬ است. 

چرا جلیلی به نفع قالیباف کنار نرفت!
علیرضا کمیلی از اعضای ستاد جلیلی در پاسخ به شایعاتی پیرامون جلسه جلیلی و قالیباف در مشهد و تهران 
پیش از برگزاری دور اول انتخابات، نوشت:بنای اجماع همواره بر کناره گیری افراد دارای رای کمتر بوده است ولی 
این دوره برخی  با حدس و گمان می گفتند اگر جلیلی با وجود سه برابر رای بیشتر از قالیباف کنار برود بهتر است... 
که ارقام نشان داد اگر دکتر قالیباف کنار می رفت بعید نبود که همان دور اول هم کار تمام شود.اما چه شد که ماجرا 
برعکس شد؟ یعنی اصرار کردند که باید شخص دارای رای بیشتر کنار برود؟! تحلیل و حدس فوق ؟! خیر!کار به اینجا 
رسید که دکتر قالیباف فرمودند بنده حجت شرعی دارم برای ماندن... از چه کسانی؟ از آنها که به من تکلیف کردند 
بیایم! یعنی...!صبح روز بعد )پنجشنبه( یکی از دوستان به رهبر معظم انقلاب مراجعه کرده و سوال می کنند و پاسخ 
منفی محکمی درباره تکلیف به شخصی از کاندیداها دریافت می شود و معلوم می شود که دیگران در این ماجرا نقش 

داشته اند نه رهبری معظم انقلاب.« 

سلیمی: احتیاجی به استعفای »پزشکیان« از نمایندگی  نیست
سلیمی سخنگوی هیات رئیسه مجلس در شبکه ایکس:رئیس جمهور منتخب نیاز به استعفا از نمایندگی مجلس 
ندارد.رویه در مورد رهبر معظم انقلاب و نیز آقای هاشمی رفسنجانی عدم طرح موضوع استعفا در مجلس بوده است.
با توجه به آنکه اذن به شئ اذن به لوازم آن است، بنابراین اجازه قانون به نامزدی نماینده بالفعل برای ریاست جمهوری 
به منزله نافذ بودن این اجازه در تمام مراحل بعد است.بعد از رای مردم و مراسم تنفیذ، حکم حاکم تمام کننده است.

جزئیاتی از سانحه در ناوشکن سهند
ایزوایکو با تائید خبر بروز سانحه برای ناوشکن سهند نیروی دریایی ارتش در محدوده بندرعباس گفت: ناوچه ایرانی 
سهند از کلاس موج در اسکله پایگاه یکم نیروی دریایی در نزدیکی بندرعباس دچار حادثه شده و بخش هایی از آن 
زیر آب رفته است که تلاش برای ایجاد تعادل در ناوشکن در حال انجام است.سلمان ضربی، روز یکشنبه  ۱۷تیر در 
گفت وگو با ایسنا درباره جزئیات حادثه کشتی سهند اظهار کرد: احتمال بروز اشکال در مخزن توازن کشتی یا نفوذ آب 
از محل شفت ناوچه در هنگام تعمیر موجب بروز این حادثه شده است.به گفته وی، این حادثه که در ۳۵ کیلومتری 
غرب بندرعباس در اسکله ی مجاور مجتمع ایزوایکو اتفاق افتاده است.وی افزود: با توجه به حجم تجهیزات پیشرفته 

مجتمع تعمیراتی مجاور و ابعاد ناوچه، امکان خارج سازی و تعمیرات آن میسر است.

۲۱ همت خسارت سه سال سیل به کشور
سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور برآورد خسارت سیل در کشور در سه سال گذشته را حدود ۲۱ هزار میلیارد 
تومان اعلام کرد و گفت: بر اساس طرح جدید، صنایع آب بر در طرح های آبخیزداری و مهار روان آب ها سرمایه گذاری 
می کنند. حسین ظفری در گفت وگویی ، درخصوص تعداد سیلاب های در سه سال اخیر گفت: در سال ۱۴۰۰ 
وقوع ۵۵۵ مورد، در سال ۱۴۰۱ برابر ۶۷۵ سیلاب و در سال گذشته ۳۱۶ مورد سیلاب در کشور اتفاق افتاد که بیشتر 
آنها در سیستان و بلوچستان و فارس بوده است.وی مجموع خسارات وارد به کشور از سیل سه سال اخیر را ۲۱ هزار 

میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: بیشتر این خسارات در حوزه زیربنایی و راه ها بوده است.

شورای نگهبان صحت انتخابات  را تأیید کرد
سخنگوی شورای نگهبان از تأیید صحت چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری خبر داد.وی گفت: بررسی 
صحت انتخابات در شورای نگهبان ساعتی قبل به پایان رسید و صحت مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری به تأیید شورای نگهبان رسید و این موضوع به صورت رسمی به وزارت کشور به عنوان مجری انتخابات نیز 
اعلام شد.سخنگوی شورای نگهبان با بیان این که از جانب شورای نگهبان تماس هایی با نامزدهای انتخابات برقرار 
شد، تأکید کرد: نامزدها شکایتی به ما اعلام نکردند، در مورد شکایت های مردمی هم گزارش مهمی که مؤثر در 
نتیجه انتخابات باشد دریافت نکردیم، بنابراین صحت انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری از سوی شورای 

نگهبان تأیید شد.

نرخ جدید جرایم رانندگی چه زمانی اعمال می شود؟
رئیس پلیس راهور فراجا با اعلام ابلاغ نرخ جدید جریمه  تخلفات رانندگی گفت: اصلاح نرخ جریمه بعد از 
فراهم سازی بستر آن اجرایی خواهد شد.سردار تیمور حسینی  درباره آخرین وضعیت اجرای اصلاح نرخ جرایم 
تخلفات رانندگی، اظهار داشت: از لحاظ فرایند رسمی، نرخ های جدید توسط دولت ابلاغ شده است.وی درباره 
زمان اجرای نرخ های جدید توضیح داد: زمان دقیق نمی توان اعلام کرد اما در حال حاضر مشغول بسترسازی و 

انتقال نرخ جدید به سامانه های هوشمند ثبت تخلف و نرم افزارهای پلیس هستیم.

هشدار سخنگوی پزشکیان درباره صدور احکام بی  رویه
حمیده زرآبادی سخنگوی ستاد انتخاباتی پزشکیان با بازنشر بخشنامه سرپرست رئیس جمهوری درباره عدم 
جابجایی و تغییرات در دستگاه های اجرایی تا زمان پایان دولت فعلی، توییت کرد: علی رغم صدور بخشنامه به تمامی 
دستگاه های اجرایی مبنی بر خودداری از هر گونه تغییر در ساختارهای سازمانی، جابه جایی نیروی انسانی و… 
تا استقرار دولت چهاردهم، گزارش های واصله از صدور احکام بی رویه، بدون ضابطه و خلاف بخش نامه مذکور در 

دستگاه های اجرایی و زیر مجموعه های آن خبر می دهد.
 

۳۱ اردیبهشت روز بوم گردی نامگذاری شد
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از نامگذاری ۳۱ اردیبهشت به عنوان روز بوم گردی در تقویم رسمی 
کشور خبر داد.سید عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از تعیین ۳۱ اردیبهشت هر 
سال به عنوان روز بوم گردی در تقویم سالیانه کشور خبر داد و در صفحه خود نوشت: نامگذاری ۳۱ اردیبهشت، به 
عنوان روز بوم گردی در تقویم سالیانه کشور را به همه همکاران و فعالان پرتلاش خودم در جامعه بوم گردی، تبریک 

می گویم.

یدالله یامولا استعفا داد!!!!
یدالله یامولا از سمت خود استعفا داد.هنوز چند روز بیشتر از حکم سرمربیگری یامولا نگذشته است که وی در یک 
اقدامی  تعجب برانگیز استعفای خودرا اعلام کرد.هنوز علت قطعی استعفای این چهره خوشنام چیزی گفته نشده 
است.ولی آنچه که قابل ذکر است شنیده شده دکتر باقری و احمدی دبیر هیات پشت پرده در حال رایزنی با محسن 
حسن زاده هستند.در توانایی محسن حسن زاده هیچ شکی نیست ولی اگر خبر صحت داشته باشد چنین حرکتی 

دور از اخلاق و جوانمردیست.

واکنش آشنا به گفته های سعید جلیلی 
حسام الدین آشنا  گفته است :با چه سنجه ای تشخیص می دهید که دیگران خطا کرده اند و چگونه با قدرت جلوی 
آن ها را می گیرید؟وقتی یافته های تفصیلی خود را منتشر نمی کنید و حاضر به مناظره با منتقدانتان نیستید، دیگران 

چگونه می توانند خطای شما را  تشخیص دهند و با چه ابزاری می توانند جلوی شما را بگیرند؟

محسن برهانی راهی زندان شد
محسن برهانی که پیش تر در فرآیند رسیدگی به یک پرونده قضایی در محاکم قضایی محکوم و حکم وی قطعی 

شده بود برای اجرای حکم قانونی دادگاه، احضار و به زندان معرفی شد. 

مدیر کل محیط زیست استان قم   خبرداد:

تداوم کاهش کیفیت هوا در روز های آینده
کارشناسان علت تداوم غبار آلودگی ها را وجود کمربند بیابانی در اطراف شهر قم می دانند که با 
وجود اقدامات صورت گرفته برای بیابان زدایی، اما اعتبارات ناچیز، سرعت این اقدامات را کند و نتیجه 

را ناچیز کرده است. 
مدیر کل محیط زیست استان قم  نیز با اشاره ادامه دار بودن گرد و غبار تا اواسط هفته جاری در هوای  

استان قم گفت :از ابتدای سال تا کنون، از هر چهار روز، یک روز هوای قم ناسالم بوده است.
 محمد حسین بازگیر با اشاره به آلودگی هوای قم در سه روز آینده  گفت: در سال های پیش به طور 
میانگین سالانه ۷۰ روز هوای ناسالم و بالاتر در قم داشتیم، اما امسال ۲۵ درصد از روز های سپری شده 

ناسالم بوده که نشان دهنده گسترش این مشکل است. 
بازگیر گفت: یکی از نقاط بحرانی در تولید گرد و غبار استان منطقه حسین آباد میش مست و منطقه 
عمومی سراجه است که وزش باد تنها با سرعتی معادل ۱۰ متر بر ثانیه موجب خیزش گرد و غبار و آلوده 

کردن هوای قم می شود. 
معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز از افراد مبتلا به بیماری های قلبی یا ریوی، کودکان 
و سالمندان و مبتلایان به آسم و زنان باردار در خواست شده تا از فعالیت های طولانی یا سنگین خارج 
از منزل را خودداری و از تردد غیرضروری به منظور کاهش تماس مستقیم با آلاینده هوا اجتناب کنند.

مرکز بهداشت استان از واحدهای صنفی عرضه مواد غذایی نیز خواسته تا از قرار دادن محصولات 
غذایی آماده مصرف از قبیل آجیل و خشکبار و … در خارج واحد و کنار معابر عمومی که در معرض 

آلودگی هوا هستند خودداری کنند.
افرادی که به اقتضای کاری چند ساعت در فضای باز قرار می گیرند از ماسک تنفسی مناسب و 

استاندارد استفاده کنند.
در پی افزایش احتمال رخداد گردوخاک و وزش باد شدید در استان قم طی روزهای شنبه و یک شنبه 
هشدار هواشناسی سطح نارنجی صادر شد.این شرایط جوی تا روز سه شنبه نیز ادامه خواهد داشت و 

شاهد افزایش دمای هوا تا ۴۴ درجه سانتیگراد نیز خواهیم بود.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم مطرح کرد؛

تکمیل شبکه توزیع کالا توسط سازمان 
میادین شهرداری 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
بازار  تنظیم  و  هوشمندسازی  محله محوری،  توزیع،  شبکه  تکمیل  گفت:  قم 

راهبردهای این سازمان در فعالیت های پیش رو است.
و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  شورای  جلسه  در  امینی  صادقی  محسن 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم، با اشاره به رشد تحقق بودجه ای سازمان 
اظهار کرد: در مورد محقق نشدن بعضی از بندهای بودجه ۱۴۰۲ این اتفاق مرتبط 
با فروش نرفتن بخشی از دارایی های سازمان بوده که در مجموع به ضرر سازمان 

نیست.
 وی خاطرنشان کرد: در مورد شهرک صنوف یک اتفاق بسیار مهم که در روزهای 

آتی رقم خواهد خورد و آن تخصیص ۵۰۰ انشعاب برق جدید است.
 مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم با بیان اینکه در مجموع حدود ۷۰ درصد تحقق بودجه سال گذشته در بخش 
درآمدی بوده است، افزود: در بخش هزینه نیز تدبیری گرفته شده که تعادلی میان 

درآمد و هزینه سال ۱۴۰۲ در تفریغ بودجه سازمان وجود داشته باشد.
 وی با تأکید بر اینکه در ردیف های عملیاتی تحقق بودجه سازمان میادین بیش 
از ۱۰۰ درصد است، تصریح کرد: بیشتر ردیف های بودجه ای سازمان وضعیت 
بسیار خوبی دارد، اما بعضی مشکلات در زیرساخت هایی همچون برق امر فروش 

واحدهای صنفی را به تأخیر انداخته است.
 صادقی امینی با اشاره به راهبردهای چهارگانه این سازمان ادامه داد: تکمیل 
شبکه توزیع، محله محوری، هوشمندسازی و تنظیم بازار راهبردهای این سازمان 

در فعالیت های پیش رو است.
وی اضافه کرد: در بخش تکمیل شبکه توزیع، اقداماتی همچون آغاز عملیات 
اجرایی پروژه فروشگاه همشهری هفت انجام شده است و در حال حاضر وارد 

مرحله نازک کاری شده که وسعت این فروشگاه هزار مترمربع است.
 مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم پیگیری برای احداث مجموعه ۳.۳ هکتاری توزیع کالا در پردیسان گفت: در 
کنار این اقدامات، در حوزه نرم افزاری نیز وارد شده ایم و به دنبال تکمیل حلقه های 
تنظیم بازار هستیم. وی مطرح کرد: در بحث هوشمندسازی نیز توسعه شبکه 
فیبر نوری آغاز شد و در حال حاضر در میدان مرکزی، شهرک صنوف و هم شهرک 

خودرو ایجادشده و منتظر سوئیچ شدن و آغاز به کار است.
 صادقی امینی با اشاره به تدوین دستورالعمل انضباطی گفت: شیوه نامه اعلام 
قیمت تدوین شده است و لایحه آن به شورای اسلامی شهر قم ارسال خواهد شد.

 
معاون شهردار قم خبرداد:

پیشرفت 77 درصدی تقاطع
 فردوسی - صدوقی 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم در خصوص پروژه تقاطع محور فردوسی و 
بلوار صدوقی گفت: این پروژه تاکنون ۷۷ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و عملیات 

اجرایی آن با قوت ادامه دارد.
عباس حلوایی زاده در گفت وگویی در خصوص پروژه تقاطع غیرهمسطح محور 
فردوسی و بلوار صدوقی اظهار کرد: این پروژه تاکنون ۷۷ درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته و قرارداد آن بین سازمان توسعه و عمران و شهرداری قم منعقد شده است.  
وی افزود: پس از انحراف ترافیکی خیابان آیت الله صدوقی، در حال تکمیل 
سازه نگهبان قالب بندی پروژه و آرماتوربندی هستیم که تا پایان تیر قالب ها و 

آرماتور بندی به پایان برسد.  
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم عنوان کرد: در یکی از دهانه هایی که به سمت 
خیابان یاسمن قرار دارد، مرحله دوم بتن ریزی و اجرای عرشه را داریم که هفته دوم 

تیر انجام شد و سه دهنه دیگر تا زمان اتمام پروژه باقی مانده است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر عملیات قرنیز، اجرای شناژ و پیاده روسازی 
سمت خیابان فردوسی در حال انجام است، گفت: جدول گذاری روی عرشه و 
همزمان طراحی تابلو علائم ترافیکی و مسیرها به پایان رسیده و قرارداد با سازمان 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری منعقد شده است.   حلوایی زاده ادامه داد: اسناد 
مناقصه روشنایی پل روگذر آماده شده است و طی ماه جاری پیمانکار مشخص 
می شود تا اقدامات لازم در این زمینه انجام گیرد.  حلوایی زاده افزود: در تلاش 
هستیم که اقداماتی همچون عایق کاری، اجرای آسفالت، نصب تابلوها و علائم و 

روشنایی مسیر همزمان با اجرای مراحل پایانی پروژه پیش برود.
 

معاون شهردار قم تاکید کرد:

ضرورت تأمین زیرساخت شهرک های 
صنوف و خودرویی 

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم بر لزوم تدوین طرح جامع 
ساماندهی مشاغل شهری شهر قم با اولویت مسئله آلایندگی خبر داد.

و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  شورای  جلسه  در  اصفهانیان مقدم  مهدی 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم، اظهار کرد: مسئله ساماندهی مشاغل 
در شهر قم نیاز به اقدامات ویژه ای دارد.  وی خاطرنشان کرد: برای این منظور 
باید با برنامه ریزی و در نظر گرفتن جوانب اقتصادی و اجتماعی حرکت کرد تا 
نتایج خوبی حاصل شود.  معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با 
تأکید بر اینکه طرح جامع ساماندهی مشاغل مزاحم شهری باید با اولویت بندی 
صنوف آلاینده در مناطق هشت گانه تهیه شود، خاطرنشان کرد: بعضی مناطق 
شهری ازجمله خیابان امام خمینی )ره(، خیابان شهید بهشتی، بلوار آزادگان و 
هسته مرکزی شهر در این زمینه اولویت دارد و باید اقدامات لازم برای رسیدن به 
مرحله اجرا آغاز شود. وی با اشاره به وضعیت تحقق بودجه سازمان میادین میوه و 
تره بار شهرداری قم اضافه کرد: در چند نوبت به سازمان اختیار داده شده است تا 
املاکی را برای تحقق اهداف خود به فروش برساند.  اصفهانیان مقدم به اهمیت 
اقبال شهروندان نسبت به شهرک خودرویی و شهرک صنوف اشاره کرد و گفت: 
رفع مشکلات زیرساختی ازجمله معضل تأمین برق می تواند این موضوع را به 
جریان بیندازد.  معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم لزوم مشارکت 
تمام بخش های شهرداری برای ساماندهی مشاغل شهری را مورد توجه قرارداد و 
مطرح کرد: در بعضی واحدها مسئله پایان کار یا تأمین پارکینگ وجود دارد که باید 

نسبت به حل این معضلات اقدام شود.

همزمان با پیک سفرهای تابستانی؛

آمادگی پایانه های مسافربری برای 
خدمات رسانی مطلوب به مسافرین

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافری شهرداری قم از آمادگی کامل این سازمان 
با توجه به آغاز پیک مسافرت های تابستان و خدمات رسانی مطلوب به مسافرین 

خبر داد.
زین العابدین قراچورلوی با توجه به حضور چشمگیر مسافرین در این ایام و 
مناسبت های مذهبی که در این ایام پیک تابستانی قرار دارد، سازمان پایانه ها 
پیش بینی و تمهیدات لازم را جهت ارائه خدمات به مسافرین انجام داده است 
و علاوه بر حضور مسافرین از شهرهای مختلف، این سازمان میزبان زائرین از 
کشورهای همسایه اعم از عراق، هند و پاکستان و .... بوده که به صورت شبانه روزی 
خدمات رسانی می کنند. وی افزود: در این ایام حدود ۸۰۰۰ نفر مسافر پیش بینی 
جابجایی از پایانه های این سازمان هستند که بیشترین آمار جابجایی در مسیرهای 

مشهد مقدس، تهران، تبریز و شهرهای شمالی کشور است.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم ادامه داد: تمامی امکانات 
سازمان آماده خدمات رسانی بوده و از کلیه سرویس های سرمایشی، آب سردکن ها، 
سرویس های بهداشتی و نمازخانه قبل از شروع پیک تابستانی بازدید و نقاط 
ضعف برطرف گردیده است و تمامی غرف حمل ونقلی و غیر حمل ونقلی در این 

ایام آماده خدمات رسانی به زائرین و مسافرین شهر کریمه اهل بیت )س( هستند.

شهردار قم طی پیامی فرارسیدن ماه محرم و ایام سوگواری اباعبدالله الحسین)ع( 
را به تمامی محبان و عاشقان اهل بیت )ع( تسلیت گفت و بر آمادگی کامل مجموعه 

مدیریت شهری در جهت خدمت رسانی به عزاداران سیدالشهدا )ع( تأکید کرد.
به در متن پیام دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد آمده است: نوای محرم و روزهای 
عزاداری بر سید و سالار شهیدان فرارسیده است و یک بار دیگر پرچم های سیاه 
بر سردر خانه ها، مساجد، هیئات و هر کوی و معبر شهر برافراشته شد. یک بار 
دیگر دل های شیعیان آماده می شود تا گردوغبار دنیا و روزمرگی هایش را با عطر 
خاک نینوا معاوضه کند. چشم ها و گونه ها آماده مهمانی اشک ها می شوند و 
لب ها آماده برای هرلحظه » یا حسین« گفتن. هرکسی هرچه دارد برای مجالس 
اباعبدالله )ع( پای کار می آورد؛ جانی و مالی و معنوی. برکت خیمه آل الله در حرم 
اهل بیت )ع( چنان وسیع است که تا همیشه در زندگی ها جریان دارد و در جان ها 
می ماند. این برکت از پیام عاشوراست. از روزی که حق و باطل برای همیشه از 
هم جدا شدند و تکلیفشان در تاریخ مشخص شد. عاشورا برای همیشه ثابت کرد 
آن کسی که در طرف حق می ایستد و برای آن جان می دهد عزیز عالم است، 
آبرودار است، همه دنیا برایش می ایستد و تا قیامت سرفراز است. عاشورا نشان 
داد که ظالم با هر مکر و حیله و قدرتی که برایش مهیا شود نخواهد ماند، از روز 

اول نابود و تا روز آخر دنیا نامش در تباهی و سیاهی است. این چنین ماندگار است 
قیام اباعبدالله )ع(. تاریخ صرفاً نوشتاری از وقایع نیست، تاریخ ساخته شده از 
وقایع برای ساختن عاقبت انسان ها است. تاریخ مسیر را نشان می دهد و امروز 
هرکسی در مسیر عاشورا قدم بگذارد و برای تحقق اهداف آنچه در دهم محرم 
سال ۶۱ هجری برایش جان ها داده و خون ها ریخته شد باقی بماند دنیا را برده 
است. برنده است زیرا عاقبت به خیری در این دستگاه و خدمت به این خیمه جای 
دارد. ازاین روی بر خود لازم می دانیم تا بیش از گذشته در جهت خدمت به این 
آرمان تلاش کنیم. مدیریت شهری قم هم زمان با آغاز ایام عزاداری سرور و سالار 
شهیدان اباعبدالله الحسین )ع( و یاران باوفایش و آغاز حرکت پرجوش وخروش 
مردم این دیار برای زنده نگه داشتن پیام مکتب عاشورا آماده است تا از تمام 
توان، امکانات و ظرفیت بخش های مختلف و در سطح مناطق هشتگانه برای 
تمامی  برای  قطعاً  خدمات  این  کند.  استفاده  ماه  دو  این  در  خدمت رسانی 
مسئولان و متصدیان اداره شهر قم پربرکت ترین روزی خواهد بود و امید است 
تا بتوان به این وظیفه مهم بهتر از همیشه جامه عمل پوشاند و موجبات رضایت 

قلبی امام عصر )عج( و بی بی فاطمه معصومه )س( را فراهم آورد.
 سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم

پیام شهردار قم در خصوص آغاز ایام سوگواری محرم و صفر:

خدمتبهعزاداراناباعبدالله)ع(بهترینروزیوبرکتبرایمسئولاناست

�� عکاس: محمدعلی جلالی

آیین تعویض پرچم گنبد حرم مطهر حضرت معصومه)س(

مدیر حوزه های علمیه:

 ملت ایران سهامدار اصلی انتخابات است

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با صدور پیامی در خصوص برگزاری مرحله 
دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اظهار داشت: سهامدار و 

برنده اصلی حماسه بزرگ انتخابات ملت شریف ایران اسلامی است.
به گزارش حوزه های علمیه سراسر کشور در پیام آیت الله علیرضا اعرافی آمده  
است: صحنه  زیبا و پرشوری که مردم عزیز ایران در روز جمعه  ۱۵ تیرماه ۱۴۰۳ 
پای صندوق های رای آفریدند، حقیقتا حماسه ای باشکوه و قابل تقدیر بود، 
زمان شناسی و مشارکت موثر مردم یک بار دیگر به توفیق الهی، درست هنگامی 
که دشمنان بر طبل جدایی مردم از نظام اسلامی می کوبیدند، کار خود را کرد 
و از ایران اسلامی چهره ای با نشاط، مصمم و سرشار از ایمان و آگاهی به دنیا 
ه کشور را در برابر توطئه  دشمنان و وسوسه  بدخواهان بیمه  نشان داد و بحمداللَّ

کرد.
این پیام حاکیست: چنین انتخاباتی که در فضایی آزاد، رقابتی و سالم، با 
امنیت و انضباط تمام برگزار شد، مایه افتخار است، با حضور گسترده  ملت عزیز 
ایران در این آزمایش الهی و با اختصاص اکثریت آراء به رییس جمهور منتخب 
مردم، ایران اسلامی از آزمونی دیگر، موفق بیرون آمد، ملت مقاوم ایران از اینکه 

خداوند متعال آنها را به این حرکت افتخار آمیز هدایت کرد و دشمنان را ناکام 
ساخت شاکر است.

در بخش دیگری از این پیام آمده است:  اینجانب ضمن سپاس خاضعانه 
از ساحت مقدس پروردگار، از همه اقشار و گروهها و آحاد ملت ایران به ویژه 
جوانان عزیز، همچنین از رهبر معظم انقلاب حفظه  الله، مراجع عظام تقلید 
حفظهم  الله، علمای اعلام و شخصیت های حوزوی و دانشگاهی به ویژه طلاب 
و روحانیت معزز که در تشویق قشرهای گوناگون مردم به این امر تلاش وافر 
داشتند و از نیروهای نظامی و انتظامی و خادمان امنیت، نامزدهای محترم و 
ستادهای آنان و از اصحاب رسانه همچنین از صدا و سیما که با فراهم ساختن 
زمینه گفتگوها، مناظرات و برنامه های دیگر برای آشنایی مردم با نامزدهای 
انتخابات، انگیزه و امکان گزینش آزاد را برای مردم فراهم آورد، و نیز از شورای 
محترم نگهبان و وزارت کشور که با صدق و امانت و کوشش خستگی ناپذیر خود، 
میدان را برای این مسابقه  عمومی مهیا ساختند، و از همه  کسانی که به نحوی در 

خلق این حماسه کمک کردند، صمیمانه تشکر می کنم.
آیت الله اعرافی در بخش دیگری از این پیام آورده است:  ضمن احترام و تقدیر 
از همه نامزدهای محترم و تبریک صمیمانه به رییس جمهور منتخب مردم، 
جناب آقای دکتر مسعود پزشکیان، توفیق تحمل این امانت بزرگ به ویژه صیانت 
از ارزش های اسلام و انقلاب و جایگاه و منزلت ایران اسلامی و مردم شریف و 
خدمت صادقانه به ملت عزیز ایران و گره گشایی از مشکلات آنان را از خدای 

منان، خواستارم.
وی اظهار داشته است: بدیهی است که سهام دار و برنده  اصلی در این حماسه 
نوین اسلامی  برپا کردن تمدن  ایران است که در مسیر  بزرگ، ملت شریف 
و رسیدن به قله های پیشرفت و عزت، راه پرافتخار خود را برگزیده و با آگاهی 
و سرشار از روح معنویت و اسلام و اخلاق در آن مسیر گام برمی دارد، امید 
است خداوند منان ملت عزیز ایران را به پیروزی بیشتر و تعالی و ارتقای فزونتر 
نائل فرماید و شر بدخواهان ملت ایران و کید ستم پیشگان و دشمنان آزادی و 

استقلال ایران و امت اسلام را دفع نماید.

توجه به سیره بزرگان دین در تبلیغ معارف 
اهل بیت)ع( و عمل به توصیه های رهبر معظم 
انقلاب و مراجع عظام تقلید در کنار التزام به 
احکام و آداب عزاداری و ادب حضور در مجالس 
اهل بیت)ع( ما را در تعظیم شعائر الهی یاری 

خواهد کرد و بر برکات این مجالس می افزاید.
متن بیانیه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
به مناسبت فرارسیدن ماه محرم الحرام ۱۴۴۶ 

بدین شرح است:
در آستانه ماه محرم و آغاز سفرهای تبلیغی 
مراثی  مجالس  برگزاری  و  حوزه  فضلای 
هستیم.  السلام  علیه  سیدالشهداء  حضرت 
ه مبلغین عزیز، این خدمتگزاران دین  إن شاءاللَّ
ه الاعظم  و مردم، مورد نظر لطف حضرت بقیةاللَّ
ارواحنافداه قرار گیرند و با ادعیه زاکیه آن بزرگوار 
بتوانند دل ها و جان های مؤمنین را مشمول پرتو 
هدایتگر و روشنگر معارف حسینی کنند. تبلیغ 
دین و تحکیم مبانی ایمانی مردم، وظیفه ای 
خطیر و مجاهدت آمیز است که باید عالمانه 
و  شود  ترویج  جامعه  در  استمرار  و  اتقان  با  و 
بی توجهی به الزامات تبلیغ، فرصت کم نظیر 
حوزه های علمیه در تبیین معارف قرآن و اهل 
بیت علیهم السلام را زایل خواهد کرد. در همین 
راستا جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ضمن 
تأکید بر ضرورت هجرت و ابلاغ اهداف والای 

دین به بیان نکاتی چند می پردازد:
و  متنوع  تبلیغی  امروز روش های  ۱- گرچه 

متفاوت از گذشته شده است و وسایل ارتباط 
وظیفه  از  اعظمی  بخش  رسانه ها،  و  جمعی 
به  اکتفا  اما  انجام می دهند؛  را  انتقال محتوا 
آن جایز نبوده و همچنان منبر و تبلیغ چهره 
به چهره، توانمندی های مؤثر خود را در انتقال 
شایسته  رو  این  از  دارد.  معارف  و  مفاهیم 
است علاوه بر استفاده از فناوری های نوین و 
فرصت های گسترده آن، امر تبلیغ میدانی دین 
و سفر به اقصی نقاط کشور و برگزاری پر شور 
مجالس حسینی با جدیت دنبال شود و هیچ 
شهر و روستایی از حضور مبلغ خالی نماند. لذا 
لازم است در این امر نهادهای تبلیغی همه ی 
توانمندی های خود را به کار گیرند و علاوه بر 
تبلیغی،   – فرهنگی  محتوای  به  مبلغ  تجهیز 
اسباب معرفی و اعزام مبلغین به مناطق مختلف 

کشور را به صورت فراگیرتر فراهم کنند.
محتوای  انتخاب  در  ارجمند  فضلای   -۲
در  را  مخاطب  و  مکان  زمان،  عنصر  تبلیغی، 
نظر بگیرند و سعی کنند ابعاد مختلف اسلام 
را اعم از توجه به نیازمندان، جهاد و مبارزه ی با 
مستکبران و قیام برای قسط و عدل را وارد متن 
زندگی مردم کنند و دین را تنها به عنوان یک 
مسئله شخصی و فردی مطرح نکنند؛ بلکه دین 
برای تنظیم کار فرهنگی، اقتصادی، سیاسی 
این  و  شود  تبیین  مردم  اجتماعی  زیست  و 
معارف در سبک زندگی مردم غلبه پیدا کند. 
۳- کربلا و درس های قیام خونین حضرت ابا 

عبدالله الحسین علیه السلام نیاز حیاتی جامعه 
ما و بلکه نیاز بشریت است. زیرا سید و سالار 
شهیدان کشتی نجات و چراغ هدایت است و 
برای نجات بشریت باید معارف حسینی در تمام 
سطوح و در بُعد جهانی ترویج شود. ما باید از 
کربلا و نهضت حسینی درس اخلاص، اخلاق 
تحلیل  و  سیاسی  اخلاق  درس  معنویت،  و 
و غم  و حزن  کنار اشک  بگیریم. در  سیاسی 
عاشورایی که پاک کننده قلب ها از زنگارهاست، 
درس عزت، حماسه و ظلم ستیزی بیاموزیم؛ 
سید  فداکاری  و  صفر  و  »محرّم  این  چون 
الشهداء سلام الله علیه است که اسلام را برای 

ما زنده نگه داشته است.«
۴- توجه به سیره بزرگان دین در تبلیغ معارف 
اهل بیت علیهم السلام و عمل به توصیه های 
رهبر معظم انقلاب مدظله العالی و مراجع عظام 
تقلید دامت برکاتهم در کنار التزام به احکام و 
آداب عزاداری و ادب حضور در مجالس اهل 
بیت علیهم السلام ما را در تعظیم شعائر الهی 
یاری خواهد کرد و بر برکات این مجالس خواهد 

افزود.
در  مؤمنانه  و  خالصانه  ما  همه  است  امید 
مسیر تقویت دین و تبیین و ترویج آن حرکت 
کنیم و بار سنگین مبارزه با ظالمان، حمایت 
از مستضعفان و مبارزه با جهالت ها را با انتشار 
سر  به  عاشوراء  عبرت های  و  درس ها  جهانی 

منزل مقصود برسانیم. إن شاءالله

بیانیه جامعه مدرسین به مناسبت ماه محرم ؛

 توصیه های ۴ گانه به مبلغان و عزاداران حسینی


